
رییس قوه مقننه تعیین تکلیف مسئله برجام در مجلس 
را مربوط به تصمیم گیری 20 دقیقه ای در مجلس ندانست 
و گفت: تمام این مسائل در نظام بحث شد و چیزی نبود که 
ساده از کنار آن بگذریم و این مسائل تا تدوین طرح اولیه 

حدود 2 ماه به طول انجامید.

علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در گفت 
وگو با جمعی از اصحاب رسانه و روحانیون، به سوالات آن 
ها درباره مسائل زندگی شخصی، اقتصادی، سیاسی و بین 
المللی پاسخ صریح داد که برخی از محورها و خلاصه این 

مصاحبه ویژه را در صفحه دو می خوانید ...

تبلیغات نامزدهای دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در حالی کلید خورده که مردم در سراسر کشور شش روز 
دیگر پای صندوق های رای به نامزد مورد علاقه خود رای می دهند تا 290 نفر به کرسی های بهارستان و 99 نفر بر صندلی های 
خبرگان تکیه بزنند. هیأت های اجرایی و شورای نگهبان از روز پنجم اولین ماه زمستان سال 94 کار بررسی صلاحیت 801 
داوطلب پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و 11 هزار و 536 داوطلب دهمین دوره مجلس شورای اسلامی را آغاز کردند تا 

صلاحیت یافتگان این دوره از انتخابات هفتم اسفند ماه مورد رای ملت قرار بگیرند...

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: با توجه به شرایط 
سخت کشور و کاهش قیمت نفت و منابع محدود، اداره 

کشور سخت بود.
ملی  گذاری  سیاست  عالی  شورای  در  جنتی  علی 
پایتخت فرهنگ اسلامی 2017 که در استانداری خراسان 
رضوی برگزار شد، با بیان این مطلب که امسال سالی 
سخت داشتیم و همه سختی و دشواری را احساس کردند، 
اظهار کرد: منابع بسیار محدودی را در اختیار داشتیم و 
اداره کشور در طول یک ساله گذشته یک معجزه بوده 
است. وی افزود: نفت از 150 دلار به 25 دلار رسید و در 
زمینه صادرات آن هم محدودیت هایی وجود داشت و 

نمی توانستیم یک میلیون بشکه را صادر کنیم...

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی گفت: اگر 
این قوانین که توسط ائتلاف اصولگرایان تهیه شده، اجرا 
می شد، قطعاً من هم تمکین می کردم اما هنگامی  که رسماً 
اعلام می کنند که فلانی سهم فلان آقا است، وضعیت 

متفاوت خواهد بود.
محمدحسن غفوری فرد با تاکید بر این که به هیچ عنوان 
قصد ندارد به نفع لیست ائتلاف اصولگرایان انصراف دهد، 
ائتلاف  لیست  در  برای حضور  افراد  انتخاب  اگر  گفت: 
اصولگرایان براساس شاخصه های مورد تایید خود دوستان 
انجام گرفته بود، شاید توقع و انتظارشان مبنی بر انصراف 
افرادی که در لیست نهایی قرار ندارند، تاحدودی قابل 
قبول بود اما حال که انتخاب افراد با انگیزه های غیرشفاف 
انجام شده، نمی توان انتظار داشت همه به نفع این ائتلاف 
با طرح چنین  البته من اساساً  انصراف دهند. او گفت: 
انتظاری مخالفم، چراکه فارغ از بحث توجه به شاخص ها 
و  بی جا  توقع  آن،  به  بی توجهی  یا  لیست  تهیه  برای 
نادرستی است که انتظار داشته باشیم، همه افراد خارج از 
لیست انصراف دهند، چراکه به هرحال هر فردی حق دارد 
نامزدی خود را اعلام کند و کسی حق ندارد، مردم را از 

کاندیدا شدن محروم کند...

علی جنتی: 

امسال اداره 
کشور معجزه بود

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی:

لیست اصولگرایان 
با سهم خواهی 

تهیه شد

شش روز مانده به خلق حماسه ای دیگر

قطار انتخابات 
در ایستگاه تبلیغات
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چالش لیست های موازی در جبهه اصولگرایی

اصول گرایان؛ یک ائتلاف با چند لیست؟! 

علی مطهری؛

راه اصلاح امور از صندوق رای می گذرد

درخواست آزادی زنجانی!

گزیده ای از مصاحبه علی لاریجانی: 

طرح برجام طی دو ماه تعیین تکلیف شد
نه در 20 دقیقه
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7

7

روزنامه صبح ایران

رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با اشاره با اینکه تفسیرهای 
غلط از قانون باعث شکاف خواهد شد، گفت: مجلس دهم باید مسئله تورم قوانین 

را با جدیت دنبال کند.
محمدرضا عارف در نشست حقوقدانان وکلای دادگستری ها گفت: ما بر این 
باوریم اگر بخواهیم کشوری پیشرفته در چارچوب قانون اساسی داشته باشیم 
چاره ای جز ایجاد اصناف مختلف نداریم، تجربه ایجاد یک صنف تخصصی را در 
ایجاد سازمان نظام پزشکی داشته ایم، با سازوکاری که در حوزه نظام پزشکی بود 
تجربه آن موفق بوده است. این نامزد اصلاح طلبان در تهران در ادامه در خصوص 

نگاه حقوقی به قوانین افزود: قوانین متضاد با هم باید رفع شوند. تفسیرهای غلط از قانون 
باعث شکاف خواهد شد. مجلس دهم باید مسئله تورم قوانین را با جدیت دنبال کند.

عارف افزود: قوانین باید ویژگی جرم زدایی داشته باشند. اینطور نباشد که یک نفر به 
دلیل واهی دستگیر شود. همانطور که می دانید باتوجه به اینکه ما بازداشت موقت نداریم، 
متهم یکسره به زندان می رود و خب این قول معروف است که کسی که یکبار پایش به 
زندان باز شود دوباره برمی گردد. عارف بر اهمیت مشارکت حداکثری در این دوره تاکید 
کرد و گفت: نتیجه رای ندادن آن چیزی نیست که مردم می  خواهند. توجه جدی به مقابله 

با فساد باید در راس توجه مجلس دهم قرار بگیرد. ریشه فساد در قوانین است...

محمد رضا عارف با تاکید بر حضور در پای صندوق های رای: 

نتیجه رای ندادن آن چیزی نیست که مردم می خواهند

توفیق خدمات
نگاهی بر عملکرد 8 ساله دکتر علی لاریجانی نماینده مردم قم
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2

شرکت  معتبر دارویی
جهت تکمیل کادر خود در قم اقدام به جذب نیرو می کند.

نماینده فروش )ویزیتور( حداکثر سن 35 سال  حداقل تحصیلات لیسانس، 
دارای فن بیان و روابط عمومی بالا

تلفن: 88103410 - 021

2



اخبار شنبه - اول اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره 23944

صندوق های رای 
تنها راه اعلام نظر مردم

مشارکت در امور سیاسی مشارکت در سرنوشت خود 
است و طبیعی است که در جامعه ای که دموکراسی مطرح 
است مردم باید اختیار خود را به یک مجلس و دولت واگذار 

کنند که آنان تصمیم بگیرد، بر این اساس در هر شرایطی شرکت در انتخابات لازم و 
ضروری است چرا که امروز در دنیای مدرن، راه مقابله و رقابت و مبارزه با یک جریان از 
مسیر قانون می گذرد. بنابراین شرکت در انتخابات ضروری است و تنها راه اعلام نظر نسبت 

به وضع موجود از طریق صندوق های رای است.
اما در آستانه هر انتخاباتی به خصوص در انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
و پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری، تخریب هایی از سوی جریانی خاص علیه دولت 
و شخصیت های تاثیر گذار به راه افتاده است. متاسفانه در رقابت های سیاسی در کشور ما 
فقدان دو مولفه احساس می شود که یکی عقلانیت  و دیگری اخلاق است به گونه ای که 
در بزنگاه های انتخابات وقتی یک طرف احساس می کند در این رقابت ها بازنده است به هر 
حیله ای و به هر ابزاری دست می زند تا بازی را به نفع خود تمام کنند. آنچه را که  مکتب 
ماکیاولیسم  در طول تاریخ بیان کرده است و آن را می خوانیم امروز برخی به اسم دین آن 
را عملی کرده اند یعنی به جای آنکه به لحاظ علمی و منطقی دولت و افراد را نقد کنند به 
سمت تخریب پیش رفته اند تا با توسل به شیوه های غیر قانونی بر احساسات مردم تاثیر 
بگذارند. اینکه امروز هجمه ها و تخریب ها آغاز شده است به سوی شخصیت هایی همچون 
آقای روحانی و آیت الله  هاشمی رفسنجانی ، ناشی از ضعف رقیب است که  می داند در 
عرصه انتخابات بازنده است. ناگفته نماند این افراد حتی در صورت راه یابی به مجلس چه 
خبرگان رهبری و چه مجلس شورای اسلامی این مسئله یک پیروزی محسوب نمی شود و 

هیچ ارزشی ندارد چرا که از طریق زیر پا گذاشتن قانون به دست آمده است.
سال 84 با توسل به همین تخریب ها باعث شدند فردی سکان دار قوه مجریه شود که 
امروز خود آنها از این حمایت شرمنده هستند چرا که به واسطه این حمایت و این سکان 
داری حجم زیادی از مفاسد  در کشور پدید آمد و ثروت های ملی ای که به باد رفت. 
متاسفانه عده ای منافع شخصی و گروهی را به منافع ملی ترجیح می دهند و بر این اساس 

به تنها ابزاری که در دست دارند یعنی تخریب و توهین متوسل می شوند.
* استاد حوزه و دانشگاه

علی مطهری: 

راه اصلاح امور
از صندوق های رای می گذرد

نماینده مردم تهران در مجلس نهم شورای اسلامی ضمن اشاره به حقوق مردم گفت: 
وظیفه نمایندگان راه یافته به مجلس دهم علاوه بر پیگیری مسائل اقتصادی، توجه به فصل 
سوم قانون اساسی که در آن حقوق مردم تسریع شده است ما نیز باید به مسائل سیاست 

داخلی توجه داشته باشیم.
علی مطهری  در گردهمایی فراگیر اصلاح طلبان در پاسخ شعار آزادی زندانی سیاسی 

و رفع حصر گفت: اگر به دنبال تحقق این شعار هستید به پای صندوق های رای بیایید.
وی با ابراز خوشحالی از حضور در این جمع گفت: همه ما به دنبال اجرای قانون اساسی 
هستیم و معتقدیم راه اصلاح امور از صندوق های رای می گذرد. مشارکت گسترده مردم 

مجلس قوی تری را تشکیل خواهد داد.
نماینده مردم تهران در مجلس نهم شورای اسلامی ضمن اشاره به حقوق مردم گفت: 
وظیفه نمایندگان راه یافته به مجلس دهم علاوه بر پیگیری مسائل اقتصادی، توجه به فصل 
سوم قانون اساسی که در آن حقوق مردم تسریع شده است ما نیز باید به مسائل سیاست 

داخلی توجه داشته باشیم.
او ادامه داد: متاسفانه در چند سال اخیر وحدت سیاسی کشور خدشه دار شده است که 

باید سریعا این مشکل رفع شود.
مطهری در پایان در پاسخ به شعار جمعیت حاضر در سالن حجاب که شعار پیروزی 
اصلاحات و برابری زن و مرد را خواستار بودند، گفت: شما در انتخابات سال ۹۲ گام اول را به 

خوبی برداشتید و امیدوارم امسال نیز همه ما بتوانیم گام دوم را با اقتدار برداریم.

لاریجانی، بنایی، شادنوش

 لیست انتخاباتی اصلاح طلبان در قم بسته شد 
اصلاح طلبان قم برای تعیین گزینه های انتخابات مجلس دهم به اتحاد رسیدند.

به گزارش ایلنا، سرنوشت گزینه های اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس دهم در قم 
مشخص شد و علی لاریجانی رییس مجلس نهم، حجت الاسلام علی بنایی نماینده دور 
هفتم و هشتم قم در مجلس و همچنین نصرت الله شادنوش رییس پیشین نهاد شورای 

نگهبان و استاندار اسبق گیلان در لیست اصلاح طلبان استان قم قرار گرفتند.
نکته جالب در این مسئله، اشتراک دو نامزد )لاریجانی و بنایی( در لیست های جامعه 
مدرسین و اصلاح طلبان است که به نوعی رکورد محسوب می شود چراکه برای اولین بار 

اتفاق افتاده است که گزینه های جامعه مدرسین و اصلاح طلبان مشترک شده اند.
به نظر می رسد این تصمیم برای جلوگیری از ورود تندروهای افراطی اصولگرا و اعضای 

رادیکال جبهه پایداری به مجلس دهم گرفته شده است.
در این جلسه که در محل سالن اجتماعات مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه 
قم و با حضور آیت الله موسوی تبریزی برگزار شد، دبیران احزاب اصلاح طلب و چهره ها و 

شخصیت های حقیقی نیز حضور داشتند.

سردار شریف: 

هزینه سنگینی برای پایداری 
گفتمان انقلاب پرداخته ایم 

مدیرکل روابط عمومی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: نباید مسأله حضور 
هوشمندانه و انتخاب اصلح در انتخابات را فراموش کنیم. 

به گزارش ایسنا، سردار رمضان شریف در آیین رونمایی از نوزده جلد کتاب »شهدای 
مدافع حرم« که با حضور جمعی از فرماندهان سپاه پاسداران و خانواده های این شهدا در 
یگان ویژه صابرین برگزار شد، اظهار کرد:  همه دنیا متحیر رفتاری است که از فرزندان 
بزرگوار شما در مقابل عده زیادی دشمن، قدارترین دشمن بشریت و جاهل ترین دشمنان 

اسلام که چهره اسلام و پیامبر اعظم )ص( دگرگون نشان داده اند، هستند. 
وی ادامه داد: در شرایطی که جهان داشت به سویی می رفت که بعد از عملیات های 
موفق لبنانی و فلسطینی به آرامشی برسد، دنیای مکار آخرین فرزند خود را برای درگیری 
در دنیای اسلام رو کرد؛ به خیال این که می تواند گفتمان انقلاب اسلامی را محدود کند 
البته آن ها همیشه در این تلاش بوده اند و ما نیز هزینه سنگینی برای پایداری گفتمان 

خود پرداخت کردیم. 
وی خطاب به خانواده شهدا خاطرنشان کرد: اخلاص شما و شهادت فرزندان شما بود 
که نقشه ها و سرمایه های دشمنان را به باد داد و اکنون کار به جایی رسیده که یکی از 
قدرت های نظامی دنیا خدمت مقام معظم رهبری می رسد و ما را تحسین می کند. مدیرکل 
روابط عمومی سپاه پاسداران هم چنین تصریح کرد: ما بسیار متاسف و شرمنده هستیم 
که امروز هر کس در سرزمین سوریه به شهادت می رسد اسرائیل برای آن  دست می زند و 
شادی می کند و امنیت اسرائیل به خاطر جهالت و لجاجت کسانی که به پیامبر اعظم)ص( 
ظلم کردند و می کنند تامین شده است. وی در پایان با اشاره به انتخابات پیش رو نیز 
خاطرنشان کرد: رای ما مقدم آرمان ها و اراده ای است که شهدا جان شان را برای آن دادند 

و مسأله حضور هوشمندانه و انتخاب اصلح را نباید فراموش کنیم. 

سردار پاکپور: 

دشمن را آن سوی مرزها زمین گیر کرده ایم 
فرمانده نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی وجود امنیت پایدار در جمهوری 

اسلامی ایران را تایید کرد. 
به گزارش ایسنا، سردار محمد پاکپور در آیین رونمایی از نوزده جلد کتاب »شهدای 
مدافع حرم« که با حضور جمعی از فرماندهان سپاه پاسداران و خانواده های این شهدا در 
یگان ویژه صابرین برگزار شد، گفت: حضور شهدای مدافع حرم در خارج از مرزهای اسلامی 

دفاع از ارزش ها و باورهای دینی را در پی داشته است. 
وی ادامه داد: ما در منطقه ای آشوب زده و آشفته قرار داریم که قریب به 60 درصد 
از سوی حاکمان شان ندارد و در دست  مرزهای آن سوی مرزهای ما هیچ کنترلی 
تروریست ها قرار دارند. وی خاطرنشان کرد: دلیل آشفتگی موجود در آن سوی مرزهای ما 
استقرار گروه های تروریستی در منطقه است و اکنون باید امنیت جمهوری اسلامی تا حدود 
هشت سال پیش و در سال های 86 و 87 مقایسه شود که چگونه آن زمان ما با گروه های 

سازمان یافته تروریستی می جنگیدیم. 
فرمانده نیروی زمینی سپاه به شرایط شهر زاهدان و واگذاری امنیت جنوب شرق کشور 
به نیروهای سپاه اشاره کرد و گفت: ناامنی زاهدان طوری بود که می آمدند در جاده ایرانشهر 
به چابهار به راحتی اتوبوسی را نگهداشته و مردم را گروگان می گرفتند اما از سال 8۹ طبق 
فرمان فرماندهی کل قوا قرار شد امنیت در شمال غرب و جنوب شرق پایدار بماند که این 
امنیت مدیون خون شهداست و از سال ۹0 عملیات ها آغاز شد و فرزندان و همسران شهید 

شما بودند که خون دادند تا این امنیت حفظ شود. 
وی با بیان این که »اکنون ما دشمن را آن سوی مرزها زمینگیر کرده ایم« تصریح کرد: 
حرکت های سازمان یافته که گروهی را در کشور شهید می کردند امروز تمام شده و این 

به برکت خون شهداست. 

غلامرضا مصباحی مقدم:

اصولگرایان نباید شکار می شدند
عضو فراکسیون رهروان با ابراز تاسف از حضور رئیس این فراکسیون در فهرست 
اصلاح طلبان گفت: اصولگرایان نباید شکار جریان اصلاح طلبان قرار می گرفتند. گام بعدی 

خطرناک تر است.
غلامرضا مصباحی مقدم در گفتگو با خبرنگار مهر، با انتقاد از حضور رئیس فراکسیون 
اصولگرایان رهروان ولایت در فهرست اصلاح طلبان گفت: به نظرم این امر نتیجه خلق 

اصلاح طلبان و اصولگرایان در مجلس فعلی است و باید اظهار تاسف کرد.
عضو فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت ادامه داد: فراکسیون رهروان، اصلاح طلبان 
اندکی که در مجلس وجود داشت را مورد لطف قرار داد و در فراکسیون به روی آنها گشوده 
شد، اما بعد از مدتی در داخل فراکسیون میان آنها و اعضای اصولگرای فراکسیون رقابت 
هایی شکل گرفت. مصباحی مقدم تصریح کرد: برخی اصلاح طلبان هم در ردیف نایب 
رئیس دوم مجلس در فراکسیون رهروان رأی آوردند تا در آخرین سال مجلس شورای 
اسلامی به عنوان گزینه فراکسیون رهروان جهت نایب رئیسی مجلس به صحن علنی 
معرفی شود. من در همان زمان هشدار دادم و اعلام کردم این اتفاق خطرناک است و مرزها 
را می شکند و مخلوط می کند. وی با تاکید بر اینکه اصولگرایان مبانی و اصول شفافی 
دارند، اظهار کرد: اصولگرایان به چهار اصل مهم اعتقاد دارند. اول اسلام، دوم انقلاب اسلامی 

با محوریت امام )ره(، سوم ولایت فقیه و چهارم قانون اساسی.
نامزد انتخابات مجلس خبرگان ادامه داد: ما ولی فقیه را نایب امام زمان )عج( می دانیم 
و اطاعت از او را واجب دانسته و ایشان را فصل الخطاب می دانیم. عدول از این جایگاه با 
اصولگرایی نمی سازد. مصباحی مقدم با انتقاد از عدم انصراف اصولگرایانی که در لیست 
اصولگرایان حضور ندارند، گفت: برخی اصولگرایان قبل از ارائه لیست تاکید کرده بودند که 
اگر اسم ما در لیست ۳0 نفره نیاید، انصراف می دهیم اما علی رغم حذفشان در لیست ۳0 

نفره ایستاده اند و انصراف نمی دهند.
عضو فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت  این اقدام را نوعی عدول از موضع حمایت از 
اصولگرایان دانست و گفت: حتی اگر این نامزدها رأی نیاورند، بخشی از رأی اصولگرایان را 

هم نصیب خود کرده اند و اگر رأی بیاورند هم رخنه ای در آراء اصولگرایان است.
وی گفت: اولین بار است که لیستی از اصولگرایان به وجود آمده که همه اصولگرایان 
را تحت پوشش خود قرار داده است اگر ایرادی هم دارد روی هم رفته قابل قبول است و 

باید به آن وفادار بود.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز اختلاف لیست جامعه روحانیت مبارز و جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم را ناشی از اختلاف سلیقه خواند و در پایان پیش بینی کرد: 
مجلس دهم ترکیبی از اصولگرایان و اصلاح طلبان خواهد بود و دو سوم اصولگرایان و یک 

سوم اصلاح طلبان در مجلس آینده حضور می یابند.

آیت الله جوادی آملی:

حضور در انتخابات باید با عقلانیت 
و انتخاب اصلح همراه باشد

 آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید گفت: حضور پرشور، حماسی همراه با 
انتخاب اصلح از روی دانش، تفکر و عقل عملی مردم در انتخابات آتی ضروری است.

به گزارش ایرنا، وی ظهر پنجشنبه در درس اخلاق هفتگی در بنیاد بین المللی علوم 
وحیانی اسرا، به مساله مهم انتخابات پیش رو و شرکت در آن اشاره کرد و افزود: همه در 
انتخابات شرکت کنند و فردی را به خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی بفرستند 

که از هر لحاظ پاک باشد و بتواند پرچم این انقلاب را به دست صاحب اصلی اش برساند.
آیت الله جوادی آملی در ادامه بیان کرد: بحث اخلاقی از اینجا شروع می شود که خدای 
متعال در درون نهاد آدمی سرمایه ای قرار داده که با آن سرمایه نظام هستی را بشناسد و 
این بیان نورانی رسول اکرم )ص( است که فرموده »بدترین دشمنان در درون خود انسان 
است«، بدان معناست که خدای متعال انسان را در عین حال که خلق العظیم خلق کرده، 
خود هم خالق بی همتاست و این عدا عدو که در درون آدمی وجود دارد، نه اینکه خدا در 
درون انسان این عدا عدو را قرار داده است. وی اضافه کرد: این عدو، عدو به خود انسان بر می 

گردد، یعنی آدمی خود باعث این مشکلات و ناهنجاری و ناامنی ها می شود.
وی خاطرنشان کرد: کار دشمن بیرون، از بین بردن سرزمین و مال و اموال است؛ اما 

دشمن درون که انسان خود باعث رشد آن می شود، کارش از بین بردن ایمان است.
این مرجع تقلید گفت: خدا انسان را در کل نظام هستی زیبا آفریده و حتی این زیبایی 
در درون هر آدمی هم وجود دارد، مانند حسن خلق، صدق و کمال که همگی از صفات 

عالیه نفسانیه هستند و برای به سعادت رساندن در انسان قرار داده شده است.
آیت الله جوادی آملی ادامه داد: اما آدمی در این خلق زیبا دست کاری می کند و 
چیزهای که نباید بشنود، می شنود، سخنانی که نباید بگوید، بر زبان جاری می کند و هم 
خود را به بیراهه می برد و هم دیگران را به بیراهه می کشاند و نتیجه آن این می شود که 
در درون خود به جای پرورش کمال، مار و عقرب می پرواند. وی بیان کرد: خدا در درون 
آدمی رهبرانی چون عقل نظری و عملی، فکر، اندیشه و فطرت پاک را به وجود آورده و اینها 
سرمایه هستند تا از رهگذر آن ها به کمال عالیه رهنمود شود. آیت الله جوادی آملی افزود: 
اگر انسان در این سرمایه خلل ایجاد کند و بجای گوش به فرمان عقل عملی و نظری به 

شهوت و خیال توجه کند این همان از بین بردن نها آدمی و بیراهه رفتن است. 
وی ادامه داد: زمانی که بیگانه وارد نهان پاک شد عقل عملی و اندیش ور را به اسارت 
می برد و بر او عقل عملی حاکم می شود و باعث تولید مار و عقرب در نهان آدمی می شود.

وی خاطرنشان کرد: خدا انسان را خلق العظیم و آنچه لازمه کمال هویت است آفریده 
و به او داده و می تواند همتای فرشتگان شود و بسیاری از اوضافی که برای فرشته است را 

برای انسان هم ذکر می کند و آدمی هم می تواند به این اوصاف برسد

امام جمعه موقت تهران:

حضور در پای صندوق های رای 
لازمه حیات سیاسی مردم است

امام جمعه موقت تهران، اصل حضور مردم در پای صندوق های رای را که لازمه حیات 
سیاسی مردم است، از برکات انقلاب اسلامی خواند.

حجت الاسلام و المسلمین کاظم صدیقی روز گذشته در خطبه های نماز جمعه تهران 
گفت: حضور مردم در پای صندوق های رای بیانگر این نکته است که همچنان مومن به 
انقلاب،  امام راحل،  شهدا و آرمان های انقلاب اسلامی هستند. وی گفت:  اگر حضور مومنان 
و وفاداران انقلاب و راه شهدا قوی تر باشد می تواند مجلسی قوی روی کار بیاید که وفادار به 
انقلاب و دلسوز پابرهنگان و توده های پایین جامعه باشد. خطیب جمعه تهران همچنین با 
اشاره به جایگاه بسیار خطیر ولایت فقیه در جامعه اسلامی گفت: ولایت جان مردم است. 
وی افزود:  مردم به انقلاب اسلامی و ولایت رای دادند و ولایت در تار و پود مردم نهفته است 

تا لحظه آخر این مردم انقلابی با ولایت نفس می کشند. 
حجت الاسلام و المسلمین صدیقی همچنین با اشاره به حضور نیروهای جوان در این 
دوره از انتخابات گفت:  حضور چهره های جدید  و تازه نفس می تواند امیدواری را در مردم 
برای توسعه کشور بیشتر کند. وی در بخش دیگری از خطبه نماز جمعه تهران، با اشاره 
به توطئه دشمنان برای کمرنگ کردن حضور مردم در پای صندوق های رای، به تحرکات 
اخیر رسانه های بیگانه و دشمنان قسم خورده مردم در خط دهی به انتخابات پرداخت و 
افزود: دشمنان ما از جمله انگلیس و امریکا امسال دلسوز شده اند و از طریق رسانه های خود 
اعلام می کنند که مردم سر صندوق های رای حاضر شوند، اما هدف آنها از این خط دهی، 

تخریب شورای نگهبان و تخریب ولایت است. 
امام جمعه موقت تهران با تأکید بر هوشیاری مردم انقلابی ایران در برابر توطئه های 
دشمنان گفت:  مردم روز به روز عشق و شیدایی شان به نیابت از حضرت حجت )عج(، به 
ولایت و رهبری بیشتر می شود و به هیچ وجه دنیا نخواهد توانست فاصله ای بین مردم و 
رهبری ایجاد کند. وی افزود : آنها قصد دارند شاخه های انقلاب را قطع کنند و از این رو 
هدفشان را با تخریب شورای نگهبان آغاز کرده اند؛ آنها قصد دارند مجلسی را که در پیش 
رو داریم بی اعتبار کنند. خطیب جمعه تهران گفت:  اگر شورای نگهبان قانونی نباشد 

نمایندگانی که مردم انتخاب می کنند نیز قانونی نخواهد بود.

امام جمعه قم:

کاندیداها نباید از تبلیغات غربی استفاده کنند
امام جمعه قم گفت: کاندیدها نباید از روش های غربی در تبلیغات خود استفاده کنند 

زیرا این روش ها نتیجه های معکوسی برای آنها به دنبال خواهد داشت.
به گزارش فارس، آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری ظهر دیروز در خطبه های 
نماز جمعه قم که در حرم مطهر حضرت معصومه )س( برگزار شد با بیان اینکه امنیت 
اهمیت بسیاری برای جامعه بشری دارد، اظهار کرد: امنیت در ابعاد مختلف فردی، نظامی، 

اجتماعی، فرهنگی و سیاسی تعریف شده است.
کرد:  اضافه  و  خواند  اجتماعی  آسیب های  کاهش  عامل  را  اجتماعی  امنیت  وی 
ناهنجاری های جامعه امنیت اجتماعی جامعه را تهدید می کند و می تواند آسیب های 

مختلفی را برای مردم به دنبال داشته باشند.
امام جمعه قم با تاکید بر اینکه یگانگی جامعه یکی از نیازهای امنیت اجتماعی است 
خاطرنشان کرد: فلسفه بعثت پیامبران الهی ایجاد عدالت اجتماعی در جامعه بوده است زیرا 

در زمانی که جامعه از عدالت برخودار شود می تواند به امنیت اجتماعی برسد.
وی از عدالت به عنوان زیربنای امنیت اجتماعی نام برد و ادامه داد: منافع جامعه مهم تر 
از منافع شخصی است؛ جلب مشارکت مردمی یکی از عوامل اصلی تامین امنیت اجتماعی 
جامعه بوده و در این راستا باید به شیوه ای عمل کنیم که اقشار مختلف احساس کنند در 
جامعه نقش آفرین هستند. حسینی بوشهری آگاهی بخشی به مردم نسبت به خطرها و 
آشنایی آنها با حقوق فردی و اجتماعی را از راهکارهای افزایش مشارکت مردمی برشمرد و 
یادآور شد: مسئولیت های مردم در قبال جامعه اسلامی باید بیان شود و مردم ادبیات امر به 

معروف و نهی از منکر را در سطوح مختلف جامعه توسعه دهند. 
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور با اشاره به اینکه عاطفه، غیرت و شجاعت باید در 
میان مردم احیا شود تصریح کرد: احیای این ارزش ها در میان مردم سبب می شود که 

بتوانیم در عرصه های مختلف ناهنجاری های اجتماعی را تضعیف کنیم.
وی افزود: بر اساس گفته های امام علی )ع( محور انسان در هر اقدامی باید تقوا باشد تا 

بتواند در عرصه های مختلف به نتایج مناسب برسد.

یادداشت

اخبــار

 معاون حقوقی رییس جمهوری گفت: 
متاسفانه در کشور ما قوانین به صورت رانت 
مردم  و همه  است  افراد خاص  میز  روی 
از قوانین اطلاع ندارند که باید این نقیصه 

برطرف شود.
به گزارش ایرنا، »الهام امین زاده« شامگاه 
چهارشنبه در جلسه گفت و گوی شورای 
بخش خصوصی و دولت در خراسان رضوی 
که در محل اتاق بازرگانی٬ صنایع و معادن 
افزود: کسی که  این استان تشکیل شد، 
سرمایه گذاری می کند ایثارگر و جهادگر 

عرصه اقتصاد است.
وی تصریح کرد: دیگر نباید نگاه های 
سال های قبل نسبت به صاحبان سرمایه 
وجود داشته باشد بلکه باید به سرمایه گذار 

کمک و او را پشتیبانی کرد.
وی گفت: اعضای شورای گفت و گوی 
بخش خصوصی و دولت در خراسان رضوی 
بر خلاف برخی استان ها علمی بحث می 
این شورا در خراسان  این مزیت  و  کنند 

رضوی است.
مشکلات  درباره  زدن  حرف  افزود:  او 
اقتصادی پشت درهای بسته فایده ندارد لذا 
با همین تفکر نمایندگان نشریه اقتصادی 
»صور  حقوقی  نشریه  و  اقتصاد«  »عصر 
اسرافیل« را نیز در این سفر همراه خود 

کرده ام.
وی گفت: رسانه ها در فضای اقتصادی 
کشور نقش مهمی دارند و زحمت زیادی 
می کشند تا یک ایده اقتصادی را تولید کنند 

و نشر دهند. معاون حقوقی رییس جمهوری 
با بیان این که نگرانم که زمانی گفته شود 
ایرانیان نمی توانند خود اقتصادشان را اداره 
کنند، افزود: اقتصاد ما در عین حال که دارد 
کار می کند باید ترمیم شود لذا اقتصاددانان 
به حقوقدانان بگویند که کجای قانون مشکل 
یا  تا آن بخش مشکل دار را حذف  دارد 

اصلاح کنیم.
وپا  دست  مجوزهای  افزود:  زاده  امین 
گیر مانع کسب و کار در حال حذف شدن 
هستند اما توان ما در معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری تهیه لایحه و اصلاح قوانین است 

اما فرهنگ سازی کار نهادهای دیگر است.
وی گفت: این مطالبه که فقط دولت 
باید در عرصه اقتصاد وبهبود شرایط کسب 

و کار حضور یابد خیلی مطالبه اشتباهی 
است و بخش خصوصی، خود نیز باید وارد 
این میدان شود. او افزود: بخش زیادی از 
مشکلات بخش صنعت مربوط به تامین 

اجتماعی و مالیات بر ارزش افزوده است.
وی گفت: متاسفانه در کشور ما قوانین 
به صورت رانت روی میز افراد خاص است و 
همه مردم از قوانین اطلاع ندارند که باید این 

نقیصه برطرف شود.
امین زاده افزود: یکی از مشکلات ما در 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری این است 
که نمی دانیم چه فشاری به تولیدکننده وارد 
می شود و آنها هم فقط گله و گلایه می 
کنند یعنی یا قوانین را به خوبی نمی دانند 

یا آثار قوانین را.

معاون رییس جمهور:

 قوانین به صورت رانت روی میز افراد خاص است

رییس قوه مقننه تعیین تکلیف مسئله برجام 
در مجلس را مربوط به تصمیم گیری ۲0 دقیقه 
ای در مجلس ندانست و گفت: تمام این مسائل در 
نظام بحث شد و چیزی نبود که ساده از کنار آن 
بگذریم و این مسائل تا تدوین طرح اولیه حدود ۲ 

ماه به طول انجامید.
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با جمعی از اصحاب رسانه و روحانیون، 
به سوالات آن ها درباره مسائل زندگی شخصی، 
اقتصادی، سیاسی و بین المللی پاسخ صریح داد 
که برخی از محورها و خلاصه این مصاحبه ویژه 

به شرح ذیل است:
- در خانه پدری تعداد فرزندان زیاد بود و تعداد 
اتاق ها کم و تمام خانواده در دو اتاق زندگی می 

کردند و در خصوص موضوع غذا نیز والده ما مانند زندگی 
های معمولی در قم، برای نهار و شام یک دیگ آبگوشت بار 

می گذاشت و بر سر سفره بین همه توزیع می کرد.
-در دوران دانشجویی در اطراف دانشگاه شریف، یک 
اتاق اجاره کردم، اما از بخت بد من، این آقای صاحب خانه 
دو همسر داشت که همسر قدیمی را در اتاقی در بالای 
ساختمان و در کنار اتاق من ساکن کرده بود و همسر جوان 
تر نیز با خود صاحب خانه زندگی می کرد. همسر اول صاحب 
خانه از اول شب تا نیمه های شب شروع به ناسزا گفتن به 
همسرش می کرد و نمی گذاشت که من استراحت کنم، 

از این رو بعد از حدود 4 ماه مجبور به ترک آن خانه شدم.
- ازدواج من با صبیه شهید مطهری به صورت سنتی بود 

و به سبب حضور در کلاس های ایشان نبود.
- هیچکدام از فرزندان من در هیچ فعالیت غیر دانشگاهی 

حضور ندارند و صرفاً در حال تحصیل هستند.
- علت انصراف من از دبیری شورای عالی امنیت ملی 

وجود یک اختلاف مدیریتی با رئیس جمهور وقت بود، البته 
این موضوع و دخالت ها منحصر به موضوع هسته ای نبود، 

بلکه مسائل مختلف دیگر را نیز در بر می گرفت.
- به نظر من با تمام شیطنت های غربی ها در دوران 
مذاکره با سولانا می شد از طریق مودالیته مسئله را زودتر 

حل کرد و نگذاشت مسئله تا این زمان به طول بینجامد.
- غصه خوردن ، دردی را دوا نمی کند و باید برای آینده 
برنامه ریزی کرد. برای شهر قم باید یک افق درازمدت را در 

نظر گرفت.
- ما نمی گوییم تمام مشکلات اقتصادی کشور مربوط 
به تحریم است، قطعا اینگونه نیست، یعنی مشکلات داخلی 
ما کمتر از مشکلات خارجی نیست ولی قبول کنید که 
تحریم ها لطمات بسیاری را به اقتصاد ما می توانست بزند 
که الحمدالله طوری حل شد که هم دانش هسته ای را حفظ 

کردیم و هم تحریم ها برداشته شد.
- ما معجزه مهمی در بحث بررسی و تصویب طرح برجام 
در مجلس هم انجام ندادیم، زیرا برخی در کشور ظرف ۲ 

ساعت نیز ۳00 مصوبه داشته اند! و این 
رفتار مورد تمجید عده ای قرار گرفت!

رهبر  و  من  اختلاف  موضوع  طرح   -
معظم انقلاب از سوی برخی افراد، از عجایب 

روزگار است.
- من از ابتدای بحران سوریه، طرفدار 
مقاومت در این جنگ بودم، زیرا از فروپاشی 
این کشور اسلامی تنها رژیم صهیونیستی 

نفع می برد. 
- من با هیچ شرکتی از جمله مرکز 
تفریحی زیتون نسبت و رابطه ای نداشته 
و هیچ زمین کشاورزی ندارم، ما در قم تنها 
خانه پدری را داریم و چیز دیگری وجود 

ندارد. 
من عادت کردم به این گونه حرف های تخریبی و خوب 
نیست که در انتخابات از این حرف ها زده شود. من این 
مسائل را اصلا قبول ندارم زیرا معتقدم سیاستمداران در 
جمهوری اسلامی نباید کار اقتصادی از این صنف انجام 
دهند. در کل کشور مسئولان نباید وارد صحنه های اقتصادی 
شوند و اگر می خواهند به این حوزه پا بگذارند باید از کار 

سیاسی کنار بکشند.
- برای من روشن است که عوامل قضایای ۲۲ بهمن 
سال ۹1 چه کسانی هستند، اما قطعاً این حادثه یک اقدام 

سازماندهی شده بود.
- مجلس از اقدامات درست دولت حمایت می کند، 
البته شاید در برخی از کارها مانند بودجه و برنامه ششم 
توسعه با دولت اختلاف نظر داشته باشیم، اما این اختلاف 
نظرها موجب جدال سیاسی نمی شود و در بسیاری از 
مسائل مانند مسئله هسته ای بین دولت و مجلس اتفاق 

نظر وجود دارد.

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی گفت: اگر این قوانین که توسط ائتلاف 
اصولگرایان تهیه شده، اجرا می شد، قطعاً من هم تمکین می کردم اما هنگامی  که رسماً اعلام 

می کنند که فلانی سهم فلان آقا است، وضعیت متفاوت خواهد بود.
محمدحسن غفوری فرد در گفت وگو با  ایلنا، با تاکید بر این که به هیچ عنوان قصد ندارد 
به نفع لیست ائتلاف اصولگرایان انصراف دهد، گفت: اگر انتخاب افراد برای حضور در لیست 
ائتلاف اصولگرایان براساس شاخصه های مورد تایید خود دوستان انجام گرفته بود، شاید توقع 
و انتظارشان مبنی بر انصراف افرادی که در لیست نهایی قرار ندارند، تاحدودی قابل قبول بود 
اما حال که انتخاب افراد با انگیزه های غیرشفاف انجام شده، نمی توان انتظار داشت همه به نفع 

این ائتلاف انصراف دهند.
نباید مردم را از حق کاندیداشدن محروم کنیم

او گفت: البته من اساساً با طرح چنین انتظاری مخالفم، چراکه فارغ از بحث توجه به 
شاخص ها برای تهیه لیست یا بی توجهی به آن، توقع بی جا و نادرستی است که انتظار 
داشته باشیم، همه افراد خارج از لیست انصراف دهند، چراکه به هرحال هر فردی حق دارد 

نامزدی خود را اعلام کند و کسی حق ندارد، مردم را از کاندیدا شدن محروم کند.
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی خاطرنشان کرد: معتقدم در صورت پذیرش 

قوانین یک بازی و اجرای تام و تمام این قوانین، باید نتیجه را بپذیریم.
این نامزد اصولگرای مجلس دهم در تشریح برخی از قوانینی که در شورای ائتلاف 
اصولگرایان زیرپا گذاشته شد، گفت: یکی از این قوانین دوری از هرگونه سهم خواهی بود. قانون 
دیگر توجه به آرای هر نامزد بنابر نظرسنجی ها بود و همچنین یکی دیگر از این شاخصه ها که 

کمتر موردتوجه قرار گرفت، تجربه و سواد نامزد ها بود.
شوخی غفوری فرد درباره نحوه تهیه لیست اصولگرایان

او ادامه داد: به هر حال امتیازدهی به افراد برای تهیه چنین لیستی باید بر اساس 
ویژگی های نامزد ها باشد و این ویژگی ها باید مشخص باشند و اگر نمی خواهند به سواد و 
تجربه افراد دقت کنند، به بی سوادی آن ها امتیاز بدهند یا مثلًا بلندی قد نامزد ها را در نظر 
بگیرند و بر اساس قدبلندی و قدکوتاهی لیست را تهیه کنند اما در عمل به هیچ کدام از 

ویژگی های افراد توجه نشد!
غفوری فرد اضافه کرد: اگر این قوانین که توسط شورای ائتلاف اصولگرایان تهیه شده، اجرا 
می شد، قطعاً من هم تمکین می کردم اما هنگامی که می بینم این قوانین اجرا نشده و رسماً 

اعلام می کنند که فلانی سهم فلان آقاست، وضعیت متفاوت خواهد بود.
او در پاسخ به این سوال که سهم خواهی در شورای ائتلاف اصولگرایان به چه شیوه ای 
انجام شده، گفت: البته از ابتدا نگفتند که به عنوان مثال 8 نفر سهم جبهه پایداری است اما به 
هرحال درمورد چند نفر این تبعیض اعمال شد و به صرف این که سهم فلان آقا بوده ، توجهی 
به شاخصه ها و ویژگی هایش نشد یا فرد دیگری در لیست قرار گرفت تا شخصاً لیست ندهد 
و در نتیجه کسانی در لیست قرار گرفتند که بعضاً رای کمتری نسبت به برخی از افراد خارج 

از لیست دارند.
حذف 7 نفر از لیست اصولگرایان در دقیقه 90

این نامزد اصولگرای لیست »صدای ملت« با بیان این که میثاق باید دوطرفه باشد، یادآور 
شد: گفته بودم در صورت تهیه لیست براساس شاخصه ها، انصراف می دهم و امروز هم تکرار 
می کنم اگر ۳0 نفری که در لیست قرار گرفتند، شرایط بهتری نسبت به من دارند، انصراف 
می دهم اما در جریان تهیه لیست در شورای ائتلاف اصولگرایان شاهد بودیم که در انتهای کار 
7 نفر از کسانی که در لیست بودند، حذف شدند و فارغ از این، رای و امتیاز من از بسیاری از 
افراد دیگر این لیست هم بالا تر بود. غفوری فرد تصریح کرد: نامزدهای انتخابات باید پیش از هر 

چیز خود را نماینده مردم بدانند، نه نماینده اسم ها و افراد!
وقتی موتلفه حقوقم را نادیده می گیرد، باید به فکر خودم باشم

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی در پاسخ به این سوال آیا حضور چند نفر از 
اعضای این حزب در لیست، ادامه فعالیت های حزبی موتلفه را تحت الشعاع قرار نمی دهد، اعلام 
کرد: صحبت در خصوص موتلفه را باید به بعد از انتخابات موکول کنیم؛ با این حال باید بگویم 
که هدف از عضویت در یک حزب این است که به پشتوانه آن، بتوان بهتر از حقوق خود دفاع 
کرد اما هنگامی که می بینم به تنهایی بهتر از حقوق خود دفاع می کنم یا حزبی که عضو آن 

هستم، حقوق من را نادیده می گیرد، باید برای خود فکر دیگری کنم.

گزیده ای از مصاحبه لاریجانی؛

طرح برجام طی دو ماه تعیین تکلیف شد نه در 20 دقیقه
اخبار

رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت: 
تفسیرهای غلط از قانون باعث شکاف خواهد شد. مجلس 

دهم باید مسئله تورم قوانین را با جدیت دنبال کند.
وکلای  حقوقدانان  نشست  در  عارف  محمدرضا 
دادگستری ها گفت: ما بر این باوریم اگر بخواهیم کشوری 
پیشرفته در چارچوب قانون اساسی داشته باشیم چاره ای 
جز ایجاد اصناف مختلف نداریم. تجربه ایجاد یک صنف 
تخصصی را در ایجاد سازمان نظام پزشکی داشته ایم. با 
سازوکاری که در حوزه نظام پزشکی بود تجربه آن موفق 
ادامه  در  تهران  در  طلبان  اصلاح  نامزد  این  است.  بوده 
در خصوص نگاه حقوقی به قوانین افزود: قوانین متضاد با 
هم باید رفع شوند. تفسیرهای غلط از قانون باعث شکاف 
خواهد شد. مجلس دهم باید مسئله تورم قوانین را با جدیت 
دنبال کند. عارف افزود: قوانین باید ویژگی جرم زدایی داشته 
باشند. اینطور نباشد که یک نفر به دلیل واهی دستگیر شود. 
همانطور که می دانید باتوجه به اینکه ما بازداشت موقت 
نداریم، متهم یکسره به زندان می رود و خب این قول معروف 
است که کسی که یکبار پایش به زندان باز شود دوباره 
برمی گردد. عارف بر اهمیت مشارکت حداکثری در این دوره 

تاکید کرد و گفت: نتیجه رای ندادن آن چیزی نیست که 
مردم می  خواهند. توجه جدی به مقابله با فساد باید در راس 
توجه مجلس دهم قرار بگیرد. ریشه فساد در قوانین است. 
رییس شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان درخصوص 
اهمیت ایجاد کمیسیون های مشورتی در مجلس گفت: 
کمیسیون های مجلس نباید دور خودشان خط بکشند. آن ها 
باید به طور سیستماتیک کمک بگیرند و بحث کنند. با ایجاد 
چنین سازوکارهایی بحث کاهش تورم قوانین در کنار کاهش 
تورم اقتصادی دنبال خواهد شد. عارف درخصوص اهمیت 
رای دادن به کل لیست اصلاح طلبان اظهار داشت: ممکن 
است بخشی از کاندیداهای اصلاح طلبان از لحاظ سیاسی 
شناخته شده نباشند اما باید بدانیم که این لیستی وزین است 

و دادن رای به ائتلاف اصلاحات کار ارزشمندی خواهد بود.
مجلس یاور دولت می خواهیم 

وی همچنین عصر پنجشنبه در گردهمایی ائتلاف 
فراگیر اصلاح طلبان در سالن حجاب تهران، گفت: مجلسی 
می خواهیم که در راس امور و در شان ملت ایران و یاور 
دولت و شریک اجرایی کردن برنامه های آن باشد.  عارف 
افزود: ما در لیست ائتلاف اصلاح طلبان از یک سو منافع 

ملی را دیدیم و از سوی دیگر هویت اصلاح طلبی را اصل 
قرار دادیم.وی ادامه داد: ما مجلسی می خواهیم که از حق 
نظارت خود برای بهبود امور به نحو احسن استفاده کند که 
در آن فرجی داناها استیضاح نشوند و اولویت اول خود را 
رونق اقتصادی بداند. وی اضافه کرد: مجلسی می خواهیم 
که شاهد برجام های مختلف در امور داخلی کشور باشد و 
فرجام اقتصادی و فرهنگی و اجتماعی را در مجلس کلید 
بزند.وی یادآور شد: ما افتخار این را داشتیم که در اولین روز 
تبلیغات حقیقت میثاق مجدد با آرمان های امام )ره( و شهدا 
کنیم و امیدواریم با پشتوانه معنوی و با اتکا به رأی شما 
کاری کنیم کارستان.عارف با بیان اینکه یکی از راهبردهای 
محوری و مهم ما اولویت دادن به زنان و جوانان است گفت: 
زنان باید از نظر تخصصی، تحصیل پا به پای مردان در مراکز 
علمی حضوری جدی داشته باشند چرا که امروز افتخار ما 
این است که ظرفیتی بیش از 50 درصد دانشگاه ها متعلق به 
زنان است.رئیس شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت: 
راهبرد ما این است که اگر به مجلس راه پیدا کردیم مجلسی 
شکل دهیم که مهم ترین دغدغه آن نیازهای مردم و اولویت 

دادن به مسائل امور زنان باشد.

محمد رضا عارف با تاکید بر حضور در پای صندوق های رای: 

نتیجه رای ندادن آن چیزی نیست که مردم می خواهند

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی:

لیست اصولگرایان با سهم خواهی تهیه شد

محمد تقی فاضل میبدی *

ارشاد اسلامی گفت:   وزیر فرهنگ و 
با توجه به شرایط سخت کشور و کاهش 
اداره کشور  منابع محدود،  و  نفت  قیمت 

سخت بود.
به گزارش ایسنا، علی جنتی در شورای 
عالی سیاست گذاری ملی پایتخت فرهنگ 
اسلامی ۲017 که در استانداری خراسان 
رضوی برگزار شد، با بیان این مطلب که 
امسال سالی سخت داشتیم و همه سختی 
و دشواری را احساس کردند، اظهار کرد: 
منابع بسیار محدودی را در اختیار داشتیم 
و اداره کشور در طول یک ساله گذشته یک 
معجزه بوده است. وی افزود: نفت از 150 
دلار به ۲5 دلار رسید و در زمینه صادرات 
و  داشت  وجود  محدودیت هایی  هم  آن 
نمی توانستیم یک میلیون بشکه را صادر 
کنیم. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح 
کرد: در پایان ماه بهمن دولت برای پرداخت 
حقوق و یارانه با دشواری های زیادی روبه رو 
است ولی گزارشی که دیروز در دولت ارائه 

شد درباره کارهایی که برای رفع موانع تولید 
انجام شده، بسیار چشم گیر بوده است. جنتی 
اظهار کرد: صرف نظر از مسئولیت های اداری 
همه فعالیت هایی که برای مشهد و حرم 
حضرت رضا )ع( انجام می شود بر اساس 
یک تکلیف اداری نیست بلکه با انگیزه های 
داد:  ادامه  وی  می پردازیم.  آن  به  معنوی 
رویداد مشهد ۲017 در واقع وسیله ای است 
که توجه جهان اسلام به مشهد و جمهوری 
اسلامی ایران جلب شود علاوه بر این مردم 
در سراسر کشور در آن سال توجه ویژه ای 
خواهند کرد و نخبگان و فرهیختگان در این 
شهر برنامه های مختلفی را اجرا خواهند کرد. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: 
برنامه هایی که در نظر گرفته بسیار ارزشمند 
است اما نباید در فضا برنامه ریزی شود بلکه 
باید بر اساس امکانات موجود طرح ریزی ها 
انجام شود که در این زمینه شهرداری مشهد 
با توجه به تجربه برنامه های خوبی را تدارک 
دیده است و طبیعتا فکر منابعش را کرده اند.

رئیس ستاد انتخابات کشور از تأمین 
همه نیازهای تدارکاتی انتخابات هفتم اسفند 

خبر داد.
به گزارش ایسنا، محمدحسین مقیمی 
افزود:  خبر  شبکه  امشب  تیتر  برنامه  در 
تعرفه ها و صندوق های رأی به استان ها و 

شهرستان ها تحویل داده شده است
وی با بیان این که »در مقایسه با دوره های 
قبلی انتخابات تعداد داوطلبان نمایندگی 
مجلس شورای اسلامی 40 درصد افزایش 
یافته است« ادامه داد: همه احزاب کشور بر 

حضور پرشور در انتخابات تأکید کردند.
وی افزود: با همه نامزدها در استان ها 
از  پرهیز  درباره  نکاتی  و  برگزار  جلساتی 
اخلاق  رعایت  و  انتخاباتی  بداخلاقی های 

گوشزد شده است.
گفت:  کشور  انتخابات  ستاد  رئیس 
گزارش های تخلف درباره انتخابات بسیار کم 
است و نامزدها به قانون عمل می کنند. اگر 
تخلفی روی دهد به مراجع ذیصلاح اطلاع 

داده می شود.وی با بیان این که »در شرایط 
خاص منطقه ای و بین المللی قرار داریم« 
گفت: دشمنان انقلاب اسلامی نمی خواهند 
در ایران انتخابات پرشوری برگزار شود و بر 
این اساس حضور همه در پای صندوق های 

رأی ضروری است.
وی افزود: دستورالعملی که وزیر کشور 
فضای  عالی  به شورای  کرده  تهیه  را  آن 
استفاده  سوء  از  جلوگیری  برای  مجازی 
نامزدها ارسال شده است که با تصویب این 

شورا ابلاغ می شود.
رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: 54 
میلیون و ۹15 هزار و ۲4 نفر واجد شرکت 
در انتخابات 7 اسفند هستند و متولدین 
7 اسفند 1۳76 به قبل می توانند در این 
به طور  افزود:  انتخابات شرکت کنند.وی 
میانگین در کشور برای هر کرسی مجلس 
شورای اسلامی ۲1 نفر و در تهران به ازای 
هر کرسی ۳۹ نفر نامزد انتخابات مجلس 

شورای اسلامی هستند.

علی جنتی: 

امسال اداره کشور معجزه بود
مقیمی تاکید کرد: 

فراهم سازی تدارکات انتخابات



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,315,000یک مثقال طلا

995,200یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,810,000سکه بهار آزاد ی

9,790,000سکه امامی

4,950,000نیم سکه

2,650,000ربع  سکه

1,820,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

چرا سوخت آینه کاهش قیمت نفت نیست؟ 

  در روز های آخر سال بانک ها به توافقی رسیدند و نرخ سود بانکی را کاهش دادند. قبل 
و بعد از تصویب این موضوع اقتصاددان ها و فعالین اقتصادی دراین باره اظهار نظرهایی کردند.

در واپسین روزهای سال جاری اتفاق تاز ه ای در بانک ها رخ داد. کاهش نرخ سود بانکی 
متناسب با کاهش تورم مدتها از سوی فعالان اقتصادی پیشنهاد شده و روی میز شورای پول و 
اعتبار قرار داشت.  با تاکید ریاست جمهوری در آخرین روزهای بهمن ماه سال 1۳۹4 با اعلام 
توافق بانک ها روی کاهش ۲ درصدی سود سپرده ها این موضوع در آخرین جلسه شورای پول 

و اعتبار مورد تصویب قرار گرفت .
بانک ها برای کاهش سود بانکی توافق کردند سود سپرده سالانه از ۲0 درصد به 18 درصد و 

سود روزشمار به کمتر از 10 درصد کاهش پیدا کند. 
در این خصوص بانک مرکزی نیز طی اطلاعیه ای از کاهش نرخ سود استقبال نموده و بر 

رعایت آن توسط کلیه نهادهای تحت نظارت خود تاکید کرد.
شورای پول و اعتبار نیز با تقدیر از اقدام ها و سیاست های اتخاذ شده توسط بانک مرکزی 
در ماه های اخیر در زمینه هدایت بازار پول و نرخ های سود بانکی با استفاده از ابزارهای 

غیرمستقیم، کاهش نرخ سود تسهیلات را تصویب کرد..
در این رابطه پدارم سلطانی،نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران در گفت و گو با خبرگزاری 
خبرآنلاین درباره تاثیر کاهش نرخ سود بانکی و تک نرخی کردن ارز بر اقتصاد سال آینده 
گفت :»کاهش نرخ سود بانکی اگر در یک فضای رقابتی صورت  بگیرد و نه به صورت دستوری 
هزینه تولید را پایین می آورد و توجیه اقتصادی برای سرمایه گذاری و توسعه فعالیت را افزایش 

می دهد. « 
بر همین اساس علی دینی ترکمانی نیز پیش از این با اشاره به تجدیدنظر در خصوص نرخ 
سود بانکی در دوران پساتحریم، گفته بود: »از نظر تئوریک با توجه به این که نرخ تورم از حدود 
40 درصد در سال 1۳۹۲ به 15 درصد طبق گفته دولت کاهش پیدا کرده، به تبع نرخ اسمی 
سود بانکی نیز باید کاهش یابد. این دلیل تئوریک و نظری موجهی است که برای کاهش نرخ 

اسمی سود بانکی وجود دارد.« 
پیش از تصویب این کاهش در شورای پول و اعتبار، رییس کل اسبق بانک مرکزی در سومین 
سمینار چشم انداز اقتصاد ایران در سال ۹5 که توسط موسسه مطالعاتی بامداد برگزار شد،با 

برشمردن 4 علت برای عدم کاهش نرخ سود همزمان با کاهش تورم اولین دلیل را چنین مطرح 
کرده بود: دلیل اول این است که  پول به اندازه کافی وجود ندارد و چون بانکها با تنگنای مالی 
مواجه هستند در نتیجه نمی توانند تسهیلات بپردازند چون منابع سپرده گذاران از بین می 

رود.زیرا وقتی عرضه پول وجود داشته باشد قیمت آن کم می شود. 
سیده فاطمه مقیمی رئیس کمیسیون اخلاق کسب و کار اتاق بازرگانی درباره کاهش نرخ 
سود بانکی نیز گفت:» در شرایطی که اقتصاد ناسالم است نرخ سود بانکی هم نرخ بالایی است 
برای یک دارنده سرمایه طبیعتا قابلیت غیر ریسک کردن تداعی می شود و به یک سود مستمر 
دائمی دریافتی از موسسات مالی و اعتباری قناعت می کند و در نتیجه وارد حوزه ریسک در 
تجارت نمی شود. «  مسعود دانشمند نیز درباره تاثیرات کاهش نرخ بهره بر بازار و اقتصاد کشور 
اظهار نظر کرد و گفت: »نرخ بهره تابع بازار است. هیچ دستوری از بانک مرکزی نمی تواند نرخ 
بهره را کاهش دهد، بنابراین زمانی که بانک مرکزی دستور دهد که نرخ بهره را کاهش دهید، 
سرمایه ها از بانک ها خارج می شوند و به بازار غیررسمی می روند و اگر سرمایه ها وارد بانک ها 

غیررسمی شوند، سپرده های بانک ها کاهش پیدا می کند.«

با کاهش قیمت نفت خام به کمترین سطح خود در دهه گذشته، 
مصرف کنندگان بزرگ سوخت انتظار دارند همگام با این کاهش 
قیمت، از قیمت سوخت نیز کاسته شود، اما چرا سوخت از این 

قاعده پیروی نمی کند؟ 
به گزارش ایسنا، با روندی که نفت در بازار در پیش گرفته و 
احتمالا نمی توان چندان به افزایش قیمت در ماه های پیش رو 
امیدوار بود،  برخی پیش بینی می کنند که ممکن است در آینده ای 
نزدیک قیمت هر لیتر بنزین از ارزش یک بطری آب نیز ارزان تر 
شود، اما تا کنون سوخت چنین نشانی از پایین آمدن قیمت را 

آشکار نکرده است. 
نفت برنت از سال گذشته که بشکه ای بیش از 100 دلار ارزش 
داشت امروز با کاهشی در حدود 7۳ درصدی به حدود ۳0 دلار 
رسیده است، اما این کاهش قیمت در ارزش سوخت در کشورهای 

مختلف چندان انعکاسی نداشته است. 
چرا قیمت بنزین طبق پیش بینی ها کاسته نمی شود؟ پاسخ این 
است که اگرچه قیمت نفت به عنوان اصلی ترین خوراک پالایشگاه ها 
یکی از فاکتورهای اساسی قیمت نهایی سوخت است، اما در کنار 
آن حاشیه سود پالایشگاه ها و واسطه های فروش، نوسانات نرخ ارز 

و البته مالیات نقش مهمی را در تعیین قیمت نهایی سوخت بازی 
می کند. 

مالیات بخش نسبتا بزرگی از قیمت سوختی را که رانندگان، 
شرکت های هواپیمایی، کشتی رانی و یا هر مصرف کننده سوخت 
دیگری در دنیا می پردازد در بر می گیرد. این مالیات هم شامل 
مالیاتی می شود که در نهایت از پالایشگاه ها بابت درآمد گرفته 
می شود و هم شامل مالیات بر ارزش افزوده ای است که خریداران آن 

را بابت مصرف می پردازند. 
بنابراین در بسیاری از کشورها حتی اگر سوخت رایگان باشد،  هیچ 
پولی برای انتقال سوخت دریافت نشود و خرده فروشان نیز سودی 
دریافت نکنند، شاید خریدار نهایی مجبور باشد پولی را بابت مالیات 

به دولت پرداخت کند. 
پس از مالیات، قیمت نفت بزرگترین بخش قیمت نهایی سوخت 
را تشکیل می دهد، اما این بخش نیز خود به قسمت های مختلفی 
تقسیم می شود. در این بخش نیز مالیات نقش مهمی را ایفا می کند، 
دولت ها در سراسر دنیا از شرکت های نفتی بابت درصدی از سود 
و عوارض صادراتی مالیات طلب می کنند. بخش های دیگر قیمت 
نفت هزینه ای است که بابت اکتشاف، عملیات و سرمایه گذاری خرج 

می شود.  از سوی دیگر قیمت نفت، مثل تمام محصولات دیگر تابع 
بازی عرضه و تقاضا است و حالا عرضه در سطحی بالاتر از تقاضای 
بازار قرار گرفته و البته توافق چندان محکمی نیز بین تولیدکنندگان 
نفت اوپکی و غیر اوپکی برای اتخاذ سیاست مناسبی در این زمینه 
صورت نگرفته است.  حاشیه سود عمده فروشان و خرده فروشان 
سوخت نیز بخش دیگر از قیمت سوخت در کشورهای مختلف را 
تشکیل می دهد، البته این حاشیه سود بخش چندان بزرگی از قیمت 
نهایی را تشکیل نمی دهد چراکه در کشورهایی که شرکت های 
مختلف سوختی برای به دست آوردن مشتری شان باید با یکدیگر 
رقابت داشته باشند حاضرند از بخشی از سود خود چشم پوشی 
کنند، اگرچه شرکت ها و برندهای مختلف بنزین همواره به این متهم 
می شوند که قیمت سوخت را به سرعت افزایش می دهند اما در 

پایین آوردن آن کندترین روش را در پیش می گیرند. 
نوسانات نرخ ارز نیز نباید در تعیین قیمت نفت خام و البته بنزین 
نادیده گرفته شود، به طوریکه گاه قیمت هر بشکه نفت خام کاهش 
می یابد ولی قیمت نهایی که کشورها بابت خرید آن می پردازند با در 
نظر داشتن ارزش ارز نسبت به واحد پولی آن کشور ممکن است 

کاهش نیافته باشد. 

 توسط کارشناسان اقتصادی عنوان شد:

بایدها و نبایدهای کاهش نرخ سود 

شاید دیگر شنیدن اخبار مربوط به ورود اجناس و میوه قاچاق به 
کشور به عنوان موضوعی که از دیرباز کشورمان با آن درگیر بوده، 
چندان متعجب کننده نیست و مسئولان هم به عنوان یک آسیب 
مستمر با آن مقابله می کنند؛ اما این بار در حالی صحبت از قاچاق 
به میان می  آید که محصولات قاچاق با تنوع و حجم انبوه از مبادی 

رسمی به کشور وارد شده اند. 
به گزارش ایسنا، در حالی اخبار مربوط به ورود میوه های قاچاق به 
کشور در جریان است که ایران با آب و هوایی چهارفصل در طول سال 
نه تنها به عنوان یکی از کشورهای بزرگ تولید کننده و صادرکننده 
میوه و محصولات باغی در منطقه به شمار می رود بلکه حتی در تولید 
برخی میوه ها همچون سیب در بین پنج کشور برتر جهان نیز قرار 

دارد. 
روز های گذشته بود که برخی مشاهدات و مسئولان از ورود مجدد 
میوه های قاچاق به بازار خبر دادند و کمی بعدتر نیز نایب رییس 
اتحادیه بارفروشان نسبت به ورود میوه های قاچاق به بازار بزرگ میوه 
و تره بار و افات احتمالی که گریبان باغات را می گیرد، هشدار داد؛ این 
هشدارها مقدمه ای برای اعلام ورود دوباره حجم انبوه میو ه های قاچاق 

به بازار میوه و تره بار کشور بودند. 
در این میان در بین میوه های قاچاق علاوه بر میوه هایی مانند 
نارنگی های پاکستانی، انگور شیلی، کدو حلوایی ترکیه، سیر چینی، 
پرتقال مصری، شاه بلوط و ...، نام میوه های تابستانی و برخی میوه 
های استوایی که مجوزی برای صادرات رسمی آنها نیز وجود ندارد هم 
به چشم می خورد؛ میوه هایی از قبیل انگور تولید شیلی، پیتایا )میوه 
اژدها(، آلو زرد و قرمز، انگور، گیلاس، آلبالو، انبه، آووکادو، هلو و شلیل 
که مربوط به کشورهای آمریکای جنوبی همچون شیلی و اکوادور و 

همچنین نیوزلند و استرالیا هستند. 
این میوه ها در حالی به صورت قاچاق وارد شده اند که در مغازه ها 
نیز با قیمت های نجومی به فروش می رسند؛ چنانکه رییس اتحادیه 
میوه فروشان عنوان کرد نارنگی  پاکستانی تا سه برابر قیمت واقعی به 
فروش می رسد و دیگر میوه ها نیز نظیر گیلاس که هر کیلوی آن 

تا ۹0 هزار تومان و انگور که هر کیلوگرم آن 15 تا 1۹ هزار تومان 
قیمت دارد. 

اما موضوع حائز اهمیت در این میان،  نحوه ورود این میوه ها به کشور 
است؛ گرچه برخی مسئولان در پاسخ به این سوال ورود این میوه ها را 
از طریق کوله برها دانستند، ولی رییس سازمان حفظ نباتات قاچاق این 
حجم از محصولات کشاورزی را از طریق کوله بری غیر ممکن دانسته 
و معتقد است این محصولات به صورت کانتینری وارد کشور می شوند. 
همچنین رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان هم 

تصریح کرده که بدون شک میوه  با کانتینر به کشور وارد می شود و 
حالا ممکن است این کانتینر ها حامل اجناس دیگری غیر از میوه 
باشند که با خوداظهاری کاذب به کشور وارد شده اند. به این صورت که 
اجناس غیر از میوه جلوی کانتینر قرار داده می شود ومیوه ها را عقب 

کانتینر  جاسازی می کنند. 
در این بین وزیر جهاد کشاورزی هم قاچاق میوه به کشور را به دلیل 
نابسامانی در مرزها دانسته و می گوید وزارت کشاورزی فقط تولید 
کننده است و آنهایی که مسئول مبارزه با قاچاق و حفظ مرزها هستند 

باید در این رابطه اقداماتی انجام دهند. 
مجموع این اظهارات نشان می هد که این حجم از میوه قاچاق 
از طریق مبادی رسمی وارد کشو شده و نهادی مانند گمرک که 
مسئولیت کنترل واردات کالاهای رسمی را بر عهده دارد و همچنین 

ستاد مبارزه با قاچاق کالا باید نسبت به این موضوع پاسخگو باشند. 
از سوی دیگر شاید مهم ترین خطری که ورود میوه های قاچاق دارند 
این است که علاوه بر این که دوره قرنطینه گمرک و کنترل سلامت را 
طی نمی کنند، بلکه می توانند به صورت یک عامل ناقل بیماری های 
نباتی عمل کنند؛ همانند اتفاقی که سال های گذشته برای درختان 
لیموترش افتاد و بر اثر بیماری منتقل شده از طریق بیماری جاروک 
جادوگر لیموترش، اکنون درختان لیموترش در هر هرمزگان به عنوان 
قطب تولید در حال ریشه کن شدن هستند یا بیماری مگس زیتون که 
به تلف شدن مقادیر قابل توجهی از این محصول منجر شده است و 

هنوز هم باغداران درگیر مقابله با این آفت هستند. 
صحبت درباره سرنوشت میوهای قاچاق در حالی است که بسیاری 
از این میوه ها در حال حاضر وارد بازار شده و در مغازه ها نیز به فروش 
می رسند. اما با این وجود رئیس سازمان حفظ نباتات از امحاء این 
محموله های قاچاق خبر داده و می گویدبراساس قانون، میوه های 
قاچاق باید امحاء شوند و به مردم توصیه می شود با توجه به ناشناخته 
بودن وضعیت این میوه ها از نظر سلامت و کیفیت، آنها را خریداری 

و مصرف نکنند. 
ولی بحث امحاء محموله های قاچاق میوه هم در حالی اتفاق می افتد 
که طبق قانون اگر این تخلف در واردات از طریق مبادی رسمی اتفاق 
بیفتد، واردکننده تا یک ماه فرصت دارد که نسبت به عودت محموله 
به کشور مبدأ اقدام کند و بعد از آن این محصولات امحاء خواهند شد. 
در مجموع به نظر می رسد با توجه به حجم کالاهای قاچاق آن 
هم به کشوری که خود از تولیدکننده و صادرکننده محصولات باغی 
است، نیازمند یک ساماندهی جدی در مرزها و جدی تر شدن نظارت 
و همچنین عزم جدی برای مقابله با پدیده شوم قاچاق و قاچاق چیان 

هستیم. 

اژدهای قاچاق در میوه فروشی ها، سیب ایرانی در سردخانه ها! 

قائم مقام خانه کشاورز اعلام کرد :

دلالان و نبود الگوی کشت؛ عاملان گرانی پیاز 
در حالی که طی هفته های اخیر گرانی پیاز به عنوان یکی از محصولات پرمصرف در سبد 
خانوار یکی از مشکلات در بازار محصولات کشاورزی تبدیل شده است، هر کس دلیلی برای 
آن می آورد؛ به گونه ای قائم مقام خانه کشاورز دلالان و نبود الگوی کشت را عامل گرانی این 

محصول می داند اما میوه فروشان کمبود را دلیل این موضوع عنوان می کنند. 
به گزارش ایسنا، داستان سیب زمینی و پیاز یکی از مشکلاتی است که ریشه در تاریخ این 
مرز و بوم پیدا کرده و برای کمبود و گرانی، یکسال نوبت به سیب زمینی می رسد و سال 
دیگر پیاز، اما در این هفته های اخیر گویا نوبت یکه تازی پیاز است، چرا که قیمت آن به 
کیلویی بیش از 4000 تومان در شهرهای مختلف رسیده است.  البته حسین مهاجران - 
رییس اتحادیه میوه و سبزی فروشان - در این باره اظهارکرده به دلیل اینکه در سال گذشته 
پیازهای تولید شده از کشاورزان خریداری نشد و قیمت آن به دلیل عرضه بالا بسیار کاهش 
یافت آن ها اقدام به کاشت کمتر کردند و همین موضوع منجر به کمبود این محصول در 
سال جاری شد.  وی با بیان اینکه تا 15 روز آینده قیمت ها متعادل می شود، افزود: خنکی هوا 
از دیگر عواملی بود که باعث شد پیاز در همه مناطق گرمسیری از جمله چابهار و بندرعباس 
به عمل نیاید و در حال حاضر قیمت هر کیلوگرم پیاز در میادین میوه و تره بار به 4000 
تومان رسیده است.  این درحالی است که عنایت الله بیابانی - قائم مقام خانه کشاورز - درباره 
عوامل گرانی پیاز به ایسنا گفت: کشاورزی و کشاورزان همیشه در معرض تهدیدات مختلفی 
از تغییرات اقلیمی و آب  و هوایی تا دلالان و بازی های آن ها با قیمت محصولات کشاورزی 
قرار دارند.  وی افزود: سیب زمینی و پیاز دو محصولی است که به صورت روزانه مورد استفاده 
مردم قرار می گیرد و از سوی دلالان سیاستگذاری های بسیاری برای کنترل قیمت آن به نفع 
خودشان، صورت می گیرد و از سوی دیگر ساختار و الگوی کشت مناسبی در کشور نیز برای 
تولید این دو محصول وجود ندارد و نمی دانیم هر یک از محصولات را در چه فصلی، کجا و 

به چه میزان باید تولید کنیم تا در طول سال با نوسان تولید و قیمت آن ها مواجه نشویم. 
بیابانی با بیان اینکه در برخی مقاطع واردات سیب زمینی نیز صورت گرفته است، تاکید 
کرد: باید ساختار و الگویی مناسب برای تولید سیب زمینی و پیاز تعریف و تدوین شود و از 
سوی دیگر به گونه ای فرهنگ سازی کنیم که کشاورزان خود به این باور برسند که تولید چه 

محصولی در چه بازه زمانی برای آن ها سود بهتر و بیشتری دارد.  
قائم مقام خانه کشاورز اظهارکرد: این مشکل ریشه ای در تولید و بازار سیب زمینی و پیاز 
با تقویت سیستم نظارتی، حل می شود و دستگاه های نظارتی باید در این زمینه کاری کنند 
که دست دلالان و واسطه های غیر ضرور از بازار محصولات کشاورزی به نفع تولیدکنندگان 

و مصرف کنندگان قطع شود.
  وی تصریح کرد: در حال حاضر دلالان سیب زمینی بهاره را انبار می کنند و در هر زمانی 
که بخواهند و به تدریج آن را به گونه ای وارد بازار می کنند تا منافع شان تامین شود و قیمت 

آن را بتوانند در دامنه ی مورد رضایت خودشان کنترل کنند. 

 بموجب ماده 12 قانون ثبت اسناد وماده 59 اصلاحی آئین نامه مربوط املاکی که در 3 ماهه سوم سال 94 تقاضای ثبت آن پذیرفته 
شده و شماره های که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده و هر آنچه طبق آرا هیات نظارت و دستور اداری آگهی های نوبتی آن های 

باید تجدید شود بشرح ذیل آگهی میشود.
الف- املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هائی که از قلم  افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده و مدت اعتراض آنها از تاریخ 

اولین نوبت این آگهی به مدت 90 روز می باشد.
اول: بخش یک ثبت قم 

پلاک 6778 اصلی خانم عذرا چاوشی تمامی ششدانگ یکباب خانه واقع در بخش 1 قم
پلاک 7066/1 اصلی تقی رمضانی سربخش تمامی ششدانگ یکبابخانه واقع در خ. آذر چهل اختران کوچه شهید فولادی پلاک 70

پلاک 10437/2- اصلی بانو مرصح جهان بخش تمامی 12/5 سهم مشاع از 240 سهم ششدانگ پلاک – دکور واقع در بخش یک 
ثبت قم که آگهی های نوبتی آن از قلم ا فتاده است که انتقالاتی  نیز داشته است .

پلاک 10437/2/144 – اصلی خانم معصومه صحرایی خاوه تمامی ششدانگ یک باب ساختمان واقع در بخش یک ثبت قم خریداری 
از بانو مرصح جهان بخش متقاضی ثبت پلاک 10437/2 اصلی که آگهی های نوبتی آن از قلم افتاده است.

پلاک 10440 اصلی آقایان مهدی و محسن حاج آقاجانی بالمناصفه تمامی 23 سهم مشاع از 19543 سهم ششدانگ پلاک مذکور 
واقع در بخش یک قم 

پلاک 10986 اصلی آقای عباس فرجی منفرد تمامی یک سوم دو سهم مشاع از 9 سهم سه دانگ مشاع از ششدانگ زمین پلاک 
مذکور واقع در بخش 1 قم اراضی مسگران خارج دروازه قلعه

پلاک 11556/32 اصلی خانم منور نبی لو تمامی ششدانگ یکباب ساختمان واقع در بخش یک قم
پلاک 11949 اصلی آقای روح اله ابراهیمی تمامی ششدانگ یک قطعه زمین پلاک 11949 اصلی قسمتی از نهر متروکه واقع در 

بخش یک ثبت قم بلوار کبیری

پلاک 11952 اصلی آقایان علی یاری و عین اله مولایی منظم بالمناصفه تمامی ششدانگ قطعه زمین جای نهر متروکه واقع در بلوار 
15 خرداد خ . شهدی فراشاهی فرعی اول سمت راست جنب مدرسه

پلاک 11954 اصلی آقای حسین قمی کجانی تمامی ششدانگ قسمتی از شارع متروکه پلاک 11954 اصلی مجاور پلاک 
10250/28/826/2964 اصلی که توام بصورت یکبابخانه در آمده واقع در خ. 19 دی 20 متری حائری

دوم: بخش 4 قم 
پلاک 1/369/3625 اصلی آقای محمد بابا خانی جمکرانی تمامی ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی واقع در بخش 4 قم 

لذا به موجب ماده 16 قانون ثبت اسناد و املاک چنانچه اشخاص نسبت به املاک ذکر شده در این آگهی اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ اولین نوبت انتشار این آگهی نسبت به ردیف)الف( تا مدت 90 روز و آنهائیکه طبق آرا هئیت نظارت و دستور اداری تجدید 
آگهی شده ردیف )ب( به مدت 30 روز اعتراض خود را با اخذ رسید به این اداره تسلیم نمائید. همچنین طبق ماده 17 قانون مذکور در 
صورتیکه قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه شده باشد طرف دعوی با متقاضی ثبت باید گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را ظرف 
مدت مرقوم تسلیم نمایند اعتراضات یا گواهی طرح در دعوی که بعد از مدت مرقوم واصل شده باشد بلا اثر است و طبق قسمت اخیر 
ماده 16 قانون ثبت و تبصره ماده 17 رفتار خواهد شد جمعا به موجب تبصره ماده واحده مصوب 73/2/15 اعتراض به تقاضای ثبت و 
تحدید حدود موضوع مواد16 و 20 قانون ثبت می باید توسط معترض ظرف مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم اعتراض به این اداره با تقدیم 
دادخواست به مرجع ذیصلاح قضایی صورت پذیرد. این آگهی نسبت به ردیف)الف( در دو نوبت به فاصله 30 روز و نسبت به ردیف )ب( 

یک نوبت در یکی از روزنامه های قم چاپ و منتشر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 94/11/1
تاریخ انتشار نوبت دوم:94/12/1
جعفر کاظمی- رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی های نوبتی 3 ماهه سوم سال 94 اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

بموجب ماده 12 قانون ثبت اسناد و املاک و ماده 59 اصلاحی آیین نامه مربوطه املاکی که در سه ماهه سوم سال 94 تقاضای ثبت 
آنها پذیرفته شده و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده و هر آنچه طبق آرا هیئت نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی 

آنها باید تجدید شود بشرح ذیل آگهی می شود:
الف- املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده و مدت اعتراض آنها از تاریخ 

اولین نوبت این آگهی به مدت 90 روز می باشد.
1- پلاک 1082 فرعی از 66 فرعی از 55 اصلی بخش جعفرآباد ابوالفضل صفائی زاده فرزند محمد ششدانگ یکبابخانه به مساحت 

366/50 متر مربع واقع در اراضی گازران نو )شهر جعفریه( بخش جعفرآباد قم
2- پلاک 1084 فرعی از 66 فرعی از 55 اصلی بخش جعفرآباد محمد صفائی زاده فرزند مختار ششدانگ یکبابخانه به مساحت 

524/50 متر مربع واقع در اراضی گازران نو )شهر جعفریه( بخش جعفرآباد قم
3- پلاک 1101 فرعی از 55 اصلی بخش جعفرآباد ولی اله اکبری فرزند اسمعیل ششدانگ یکبابخانه به مساحت 152 متر مربع واقع 
در اراضی گازران نو)شهر جعفریه( بخش جعفر آباد قم ، مستند به رای شماره 139460330005000308 -94/3/18 قانون تعیین 

تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و املاک فاقد سند رسمی
4- پلاک 1102 فرعی از 55 اصلی بخش جعفرآباد محمد صالح فرزند اصغر ششدانگ یکبابخانه به مساحت 337 متر مربع واقع در 
اراضی گازران نو )شهر جعفریه( بخش جعفرآباد قم ، مستند به رای شماره 139460330005001489-94/10/28 قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی اراضی و املاک فاقد سند رسمی 
لذا بموجب ماده 16 قانون ثبت اسناد و املاک چنانچه شخص یا اشخاصی نسبت به املاک ذکر شده در این آگهی واخواهی داشته 
باشند باید از تاریخ اولین نوبت انتشار این آگهی )ردیف الف( تا مدت 90 روز و آنهایی که طبق آرای هیئت نظارت و دستور اداری تجدید 
آگهی شده )ردیف ب( به مدت 30 روز دادخواست خود را با اخذ رسید به این اداره تسلیم نمایند و همچنین طبق ماده 17 قانون مذکور 
در صورتی که قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه شده باشد طرف دعوی یا متقاضی ثبت باید گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را 
ظرف مدت مرقوم تسلیم نمایند، اعتراضات یا گواهی طرح دعوی که بعد از مدت مرقوم واصل شده است بلا اثر است ، و طبق قسمت 
اخیر ماده 16 قانون ثبت و تبصره ماده 17 رفتار خواهد شد ، جمعا بموجب تبصره 2 ماده واحد مصوب 1373/2/15 اعتراض به تقاضای 
ثبت موضوع ماده 16 قانون ثبت می بایست توسط معترض ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره با تقدیم دادخواست به 
مرجع ذیصلاح قضایی پذیرد ، ضمنا طبق ماده 56 آیین نامه قانون ثبت حقوق ارتقافی در موقع تحدید حدود در صورت مجلس تحدیدی 
قید خواهد شد، این آگهی نسبت به ردیف الف در 2 نوبت به فاصله 30 روز و نسبت به ردیف ب در یک نوبت چاپ و منتشر می شود.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز پنج شنبه 94/11/1
تاریخ انتشار نوبت دوم: روز شنبه 94/12/1
محمد رضا خدا یاری- رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه 

)6122( آگهی های نوبتی سه ماه سوم سال ، بهمن ماه 1394 اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه) 94/140/27(

به موجب ماده 12 قانون ثبت اسناد و ماده59 اصلاحی آیین نامه مربوطه املاکی که در 
سه ماهه سوم سال 1394 تقاضای ثبت آن پذیرفته شده و شماره های که از قلم افتاده و 
در وقت مقرر آگهی نشده و هر آنچه طبق آرا هیئت نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی 

آن باید تجدید شود به شرح ذیل آگهی می شود.
الف- املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته و شماره هایی که از قلم و در وقت مقرر آگهی 

نشده که مدت اعتراض آنها از تاریخ این آگهی به مدت 90 روز می باشد.
1- پلاک 697 فرعی از 1 اصلی آقای حسین بوالحسنی فرزند تراب 3 دانگ مشاع از 

شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی شهر دستجرد
2- پلاک 1/4110 اصلی خانم معصومه فتحعلی بیگی فرزند شعبانعلی شش دانگ 

قطعه زمین مشجر که در آن  احداث بنا شده است شهر دستجرد

3- پلاک 325/122 اصلی آقای محمود جانقلی فرزند ابوالفضل شش دانگ یک قطعه 
زمین مشجر روستای فوجرد

لذا به موجب ماده 16 قانون ثبت اسناد واملاک چنانچه نسبت به املاک ذکر شده در 
این آگهی واخواهی داشته باشند باید از تاریخ اولین نوبت انتشار این آگهی تا مدت 90روز 
و آنهائیکه طبق آرا هیئت نظارت و دستور اداری تجدید آگهی شده به مدت 30 روز 
دادخواست خود را با اخذ رسید به این اداره تسلیم نمایند همچنین طبق ماده 17 قانون 
مذکور در صورتیکه قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه شده طرف دعوی با متقاضی 
ثبت باید گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را ظرف مدت مدت مرقوم تسلیم نمایند 
اعتراضات یا گواهی طرح دعوی را که بعد از مدت مرقوم واصل شده باشد بلا اثر است و 
طبق قسمت اخیر ماده 16 قانون ثبت و تبصره ماده 17 رفتار خواهد شد جما به موجب 

تبصره 2 ماده واحده مصوب 73/2/15 اعتراض به تقاضای ثبت و تحدید حدود موضوع 
ماده 16 و 20 قانون ثبت می باید توسط معترض ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض به 
این اداره با تقدیم دادخواست به مرجع ذیصلاح قضائی صورت پذیرد ضمنا طبق ماده 56 
آیین نامه قانون ثبت حقوق ارتفاقی در موقع تحدید حدود در صورت مجلس تحدیدی 
قید خواهد شد این آگهی نسبت به ردیف ب در یک نوبت در یکی از روزنامه های قم 

چاپ منتشر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :94/11/1
تاریخ انتشار نوبت دوم:94/12/1
جواد نوذری آرانی – رئیس ثبت اسناد و املاک خلجستان

آگهی های نوبتی  سه ماهه سوم سال 94- بهمن ماه 1394
اداره ثبت اسناد و املاک خلجستان
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فوتسال قهرمانی آسیا - ازبکستان؛

تیم ملی ایران با گلباران ویتنام فینالیست شد

تیم ملی فوتسال ایران با پیروزی پرگل برابر ویتنام در مرحله نیمه نهایی رقابت های قهرمانی 
آسیا به فینال این مسابقات راه یافت تا برای کسب عنوان نخست به مصاف تیم ملی 
ازبکستان برود.  دومین دیدار مرحله نیمه نهایی مسابقات فوتسال قهرمانی آسیا شامگاه روز 
جمعه در ورزشگاه یونیورسیاد شهر تاشکند ازبکستان بین تیم های ایران و ویتنام برگزار شد 
که در پایان شاگردان محمد ناظم الشریعه با پیروزی پرگل 1۳ بر یک به دیدار نهایی صعود 
کردند. برای تیم ملی فوتسال ایران در این بازی فرهاد توکلی)4 گل(، مهدی جاوید)۳ گل(، 

محمد کشاورز)۲ گل(، حسین طیبی)۲ گل(، حمید احمدی، و علیرضا وفایی گل زدند.
ملی پوشان فوتسال ایران در شرایطی گام به مرحله نیمه نهایی گذاشته بودند که در 
مرحله مقدماتی برابر تیم های اردن، چین و عراق به برتری قاطع دست یافته بودند و در 
یک چهارم نهایی هم قرقیزستان را شکست دادند. ویتنام هم با پیروزی برابر ژاپن در مرحله 
یک چهارم نهایی به مرحله نیمه نهایی صعود کرده بود. با این حال تیم ملی فوتسال ایران 
در دیداری یکطرفه و با اقتدار ویتنام را شکست داد و به فینال راه پیدا کرد. پیش از این تیم 
ملی فوتسال ازبکستان با پیروزی برابر تایلند به دیدار نهایی راه پیدا کرده بود. دیدار فینال 
این دوره از مسابقات ساعت 17:۳0 دقیقه  فردا  برگزار خواهد شد. دیدار رده بندی هم بین 

تیم های تایلند و ویتنام برگزار می شود.

ناظم الشریعه: 

در فینال بازی درخشانی انجام می دهیم
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران گفت: به امید خدا در فینال بازی درخشانی انجام می دهیم 

و قهرمان می شویم.
ناظم الشریعه پس از پیروزی 1۳ بر یک تیم ملی فوتسال ایران بر ویتنام و صعود به فینال 
جام ملت های آسیا، گفت: این وظیفه ای بود که آن را به انجام رساندیم. امیدوارم در فینال 
با انجام بازی درخشان نتیجه خوبی بگیریم. امروز سالن مسابقه مملو از هواداران فوتسال 
ازبکستان بود و قطعا یکی از دلایل فینالیست شدن این تیم حضور این تماشاگران پرشور 
است. وی درباره برنامه هایش برای فینال مسابقات هم گفت: بازیکنان ما ستارگان بزرگ 
فوتسال ایران هستند که از تمام کشور جمع شده و اینجا حضور دارند. حسن کار ما انجام 
بازی زیبا و اجرای تمام تاکتیک هاست. به امید خدا در فینال هم با قدرت پیروز می شویم. من 
پیروزی بر ویتنام را به مردم ایران و مربیانی که این بازیکنان را ساختند تقدیم می کنم. وی 
درباره وضعیت محمد کشاورز هم گفت: با زحمات پزشک تیم امروز کشاورز دقایقی برای ما 
بازی کرد و دو گل زیبا هم زد. خدا را شکر کشاورز به شرایط مسابقه رسیده و در فینال هم 

می توانیم از کاپیتان مان استفاده کنیم.

با پیروزی برابر رومانی؛

تیم فوتبال هنرمندان ایران
 قهرمان دومین دوره جام جهانی شد

تیم فوتبال هنرمندان ایران با پیروزی برابر رومانی عنوان قهرمانی دومین دوره مسابقات 
جام جهانی را به خود اختصاص داد.

دیدار فینال دومین دوره مسابقات فوتبال جام جهانی هنرمندان عصر امروز جمعه 
در ورزشگاه جهان پهلوان تختی بین تیم های ایران و رومانی برگزار شد که شاگردان 
محمدحسین ضیایی با پیروزی یک بر صفر برابر حریف عنوان قهرمانی را به خود اختصاص 
دادند. در این دیدار که با حضور برخی مسئولان ورزش ایران و سفرای کشورهای شرکت 
کننده و حضور پرشور علاقمندان به فوتبال در قشم برگزار شد، مهدی صالح پور تنها گل 

ایران را به ثمر رساند تا عنوان آقای گلی خود را تثبیت کند.

تراکتور2- سپاهان 1؛ 

نجات ژنرال با سرباز شریفی
در حالی که بازی با تساوی یک بر یک در حال پایان بود مهدی شریفی تعویض طلایی 
قلعه نویی موفق شد در آخرین دقیقه بازی پیروزی را به اردوی تراکتورسازی بیاورد.  
تراکتورسازی و سپاهان باز هم روی دور ناکامی بودند و تا آخرین لحظات به یک امتیاز 
می رسیدند که البته تیم اصفهانی از نتیجه به دست آمده راضی بود اما با پاس فرزاد حاتمی 
و ضربه مهدی شریفی پرشورها موفق شدند گل دوم و پیروزی را زده و به سه امتیاز 

ارزشمند برسند.

ذوب آهن 1 - فولاد 1؛ 

سریال تساوی های یحیی
ضربه پنالتی رجب زاده بازی را به تساوی رساند تا ذوب حداقل در اصفهان نباخته باشد.

 فولاد خوزستان در اصفهان موفق شد تا یک امتیاز شیرین به خانه برود و یحیی همچنان 
سریال تساوی هایش ادامه داشته باشد. فولاد با این تساوی ۲1 امتیازی شد و ذوب با ۳4 
امتیاز همچنان در جایگاه چهارم قرار گرفت. تک گل فولادی ها را محمد اهل شاخه و در 

سوی مقابل مهدی رجب زاده به ثمر رساند.

سایپا 1 - پرسپولیس 1؛

 تساوی با اخراج جانشین طارمی
در روزی که پرسپولیس توانسته بود شرایط بازی را به سود خود کند، اشتباهات داوری 
و در نهایت اشتباهات سریالی بازیکنان این تیم در نیمه دوم باعث به تساوی کشیدن بازی 
و تقسیم امتیازات شد. سایپایی ها که برای ارایه فوتبال زیبا از حق میزبانی خود گذشتند 
و بازی در استادیوم آزادی را ترجیح دادند در جدالی سرنوشت ساز با پرسپولیس به دنبال 
تکرار نتیجه پیروزی دور رفت خود هستند و برانکو نیز بعد از 14 بازی شکست ناپذیری نمی 

خواهد نتیجه این بازی را به حریف واگذار کند.

استقلال اهواز 0 - نفت تهران 1؛

 پیروزی نفت با تعویض طلایی
تیم نفت تهران موفق شد با تک گل بازیکن تازه واردش عیسی آل کثیر استقلال اهواز را 
شکست دهد.  دو تیم استقلال اهواز و نفت تهران در ورزشگاه تختی به مصاف هم رفتند و 
این نفت تهران بود که توانست با تک گل عیسی آل کثیر بعد از برد استقلال تهران این بار 
استقلال اهواز را شکست دهد.نفت تهران با این برد۳۲ امتیازی شد و یک پله صعود کرد، 

استقلال اهواز با این باخت همچنان در رده آخر جدول باقی ماند.

ملوان 0 راه آهن 0؛ 

ملوان بدون استیلی هم نبرد
دو تیم ملوان و راه آهن در حالی که به سه امتیاز این بازی نیاز داشتند به تساوی بدون 

گل رضایت دادند تا تنها بازی بدون گل هفته بیست و یکم لقب بگیرند.
ملوانی ها پس از استعفای حنید استیلی بازهم نتوانستند در خانه خود برنده باشند و علی 
رغم موقعیت های متعددی که روی دروازه راه آهنی ها داشتند نتوانستند دروازه این تیم را 
باز کنند تا در نهایت هر دو تیم یک امتیاز از این بازی را به حساب خود واریز کنند. البته به 
غیر از نتیجه تساوی، دو تیم توانستند بازی زیبایی را ارائه دهند و دست از دروازه یکدیگر 

نکشند، اتفاقی که در نهایت گلی در بر نداشت.

 ـپدیده 1؛ سیاه جامگان 1 

 راضی از تساوی
دو تیم مشهدی با ارائه یک بازی متعادل اما خشن امتیازات را بین خود تقسیم کردند.

برای پدیده در لحظات ابتدایی ناصحی گل زد اما عنایتی در دقیقه 60 گل تساوی را به ثمر 
رساند تا تیمش کماکان در دور برگشت بی شکست پیش برود، سیاه جامگان با این مساوی 

۲0 امتیازی شد و در رده چهاردهم باقی ماند پدیده هم با ۲6 امتیاز در رده دهم ایستاد.

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم
 باستناد مجوز هیات مدیره سازمان در نظر دارد محل پارکینگ واقع در پایانه مرکزی را از طریق مزایده واگذار 
نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت دریافت پاکت و شرایط مزایده از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده 
روز کاری به استثنای روزهای تعطیل از ساعت 8 صبح لغایت 14 به واحد امور قراردادهای سازمان به نشانی 
قم- کیلومتر ۳ جاده قدیم قم- تهران سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم )ترمینال( مراجعه نمایند و 

در صورت نیاز، جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳66417۹0-_0۲5- تماس حاصل نمایند.
شرایط عمومی:

- جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 500/000 ریال به شماره  حساب 700787۹1۳1۲1 )درآمد سازمان( 
بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم واریز نموده و به همراه اصل فیش واریزی و کارت 

شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مراجعه فرمایید.
- مبلغ تضمین شرکت در مزایده 14/000/000 ریال بصورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز وجه نقد بحساب 
700787۳07۳16 سپرده سازمان نزد بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم می باشد.

-  در صورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به نفع سازمان ضبط 
خواهد شد .

- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
- هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.

- تلفن تماس: ۳66417۹0-_0۲5

آگهی تجدید مزایده)نوبت اول(

- روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم 

آگـهـی
 "بدین وسیله  با چاپ این آگهی به اطلاع 
شرکت سبز دشت خلجستان به  شماره ثبت 
6800 می رساند با توجه به طولاني شدن روند 
شرکت  آن  جایگزیني  ودرخواست  پیگیري 
به جاي شرکت سپیتمان درخصوص موضوع 
اراضي واگذاري ملي قبلی داراي رای خلع ید، 
موضوع در کمیسیون طرحهاي کشاورزي مورخ 
94/8/19 مطرح و کمیسیون یادشده  مقررنمود 
ظرف مهلت یکماه نسبت به اعلام علت و دلیل 
مناسب  مهلت  در  خود  پیگیري  عدم  موجه 
به منظور انجام سایر مراحل جایگزیني اقدام 
فرمایید و در صورت عدم تمایل و انصراف نسبت 
به درخواست خود نیز مراتب را ظرف مهلت یاد 
شده اعلام فرمایید. بدیهي است درهرحال و در 
صورت عدم پاسخ نیز موضوع حسب ضوابط 
هیچگونه  گرددو  مي  تکلیف  تعیین  قانونی 
اعتراضی پذیرفته نخواهد شد. لازم به یاد اوری 
است که موضوع طی نامه شماره 94/25552 
مورخ 94/9/15به آدرس قانونی  شرکت بوسیله 
پست کتبا ابلاغ گردید لذا مجددا و برای بار اخر  
موضوع در این روزنامه  جهت اطلاع و اقدام 

شرکت یادشده اگهی می گردد ."

تیم فوتبال استقلال درشرایطی برابر گسترش به 
پیروزی رسید که تماشاگران پرتعدادی در ورزشگاه 
آزادی حضور پیدا کردند. با این حال دو یار قدیمی نیز 

مقابل چشم هزاران تماشاگر رفتار ناشایستی داشتند.
فوتبال  های  تیم  دیدار  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
امروز  ساعت 15:۳0  از  فولاد  گسترش  و  استقلال 
جمعه در ورزشگاه آزادی تهران آغاز شد که در پایان 
شاگردان پرویز مظلومی موفق شدند به پیروزی ۲ بر 
یک دست پیدا کنند و مجددا به صدر جدول رده بندی 
برگردند. سجاد شهباززاده)۳۲( و محسن کریمی)4۳( 
برای استقلال و شهرام گودرزی)۹۲( برای گسترش گل 
زدند. محمد ابراهیمی در دقیقه ۲۹ یک ضربه پنالتی را 

برای گسترش فولاد از دست داد.
دیدار تیم های فوتبال استقلال و گسترش فولاد 
در شرایطی آغاز شد که بیش از 50 هزار تماشاگر در 
ورزشگاه آزادی حضور داشتند و در طول بازی بر تعداد 
این تماشاگران اضافه شد و در نهایت بیش از 60 هزار 
تماشاگر در آزادی حاضر شدند. ضمن اینکه فرهاد 

مجیدی نیز در ورزشگاه حاضر بود.
این دیدار با حملات دو تیم اغاز شد اما استقلال با 
حمایت تماشاگرانش حملات خطرناک تری داشت. 
در دقیقه 1۲ بازی نورافکن روی یک ضربه ایستگاهی 
جدیترین تهدید را صورت داد اما گسترش فولاد هم با 

یک ضربه سر بلافاصله جواب این تهدید را داد.
در دقیقه ۲۹ گسترش فولاد تبریز صاحب یک ضربه 
پنالتی شد که ابراهیمی آن را از دست داد و رحمتی به 

خوبی مانع ورود توپ به دروازه شد.
پرتعداد  حضور  با  خواست  نمی  که  استقلال 
تماشاگرانش با تساوی به رختکن برود روی دو موقعیت 
به دو گل رسید. ابتدا سجاد شهباززاده در دقیقه ۳۲ 
با یک چرخش زیبا از پشت محوطه جریمه با شوتی 
محکم دروازه حریف را باز کرد و در حالی که گسترش 
برای رسیدن به گل تساوی تلاش می کرد، محسن 
کریمی در دقیقه 4۲ پاس خوب جابر انصاری را به گل 
دوم تبدیل کرد تا آبی پوشان با یک برتری قاطع به 

رختکن بروند.
با شروع نیمه دوم گسترش فولاد نبض بازی را در 
اختیار گرفت و استقلال را در زمین خودش گرفتار کرد. 

در دقیقه 47 تیم تبریزی می توانست به گل اول دست 
پیدا کند اما سیدمهدی رحمتی توپ را مهار کرد.

استقلال که با یک برتری خوب به رختکن رفته بود 
در دقایق ابتدایی نیمه دوم سعی در آرام کردن بازی 
داشت اما گسترش فولاد حملات زیادی را روی دروازه 
حریف پی ریزی کرد. در یکی از این حملات توپ 
ارسالی روی دروازه استقلال را رحمتی مهار کرد اما 
محمد نصرتی مدافع پیش تاخته گسترش با رحمتی 
برخورد کرد و همین امر موجب درگیری دو بازیکن 
شد که نصرتی به خاطر ضربه زدن به گلوی رحمتی در 
دقیقه 58 با کارت قرمر مستقیم اخراج شد و رحمتی 

هم کارت زرد گرفت.
استقلال در دقیقه 65 می توانست به گل سوم دست 
پیدا کند. در این دقیقه جابر انصاری در موقعیتی تک به 

تک دروازه بان را هم از پیش رو برداشت اما تعلل بیش 
از اندازه باعث شد مدافعان گسترش توپ را دفع کنند.

گسترش فولاد با اینکه یک بازیکن کمتر داشت اما 
حملات زیادی را روی دروازه استقلال انجام داد. با این 
حال کم تعداد بودن آنها در خط حمله اجازه نداد دروازه 
رحمتی با تهدید جدی مواجه شود. با این حال این 
پایان کار نبود و گسترش در دقیقه ۹۲ توسط شهرام 
گودرزی یکی از گل ها را جبران کرد اما در نهایت آبی 
های تهران با پیروزی برابر گسترش فولاد با ۳۹ امتیاز 

به صدر جدول بازگشتند.
 پرویز مظلومی: می توانستیم بیشتر گل بزنیم

سرمربی تیم فوتبال استقلال پس از پیروزی تیمش 
برابر گسترش فولاد گفت: در نیمه دوم بازیکنان ما 
کیفیت لازم را نداشتند چرا که می توانستیم یک 

پیروزی آسان را بدست بیاوریم. پرویز مظلومی پس 
از پیروزی ۲ بر یک تیمش برابر گسترش فولاد تبریز 
ضمن بیان این مطلب افزود: این پیروزی را به بازیکنان 
و هواداران استقلال تبریک می گویم. بازی خوبی را از 
سوی هر دو تیم شاهد بودیم. امیدوارم حضور هواداران 
بازهم ادامه پیدا کند تا ما بتوانیم به موفقیت های 
بیشتری برسیم. وی ادامه داد: گسترش فولاد هم بازی 
خوبی را به نمایش گذاشت. ما در همان نیمه اول کار 
حریف را تمام کردیم. البته یکی - دو بازیکن ما با وجود 
مصدومیتی که داشتند به میدان رفتند. در نیمه دوم هم 

با مشکل آسیب دیدگی بازیکنان مواجه شدیم.
نفره شدن حریف  از 10  بعد  داد:  ادامه  مظلومی 
اما  دادند  ادامه  را  بازی  ملاحظه  با  کمی  بازیکنانم 
امیدوارم بتوانیم این روند را ادامه دهیم و به پیروزی های 

بیشتری دست پیدا کنیم. ما در نیمه دوم کم دقت عمل 
کردیم. اگر بازیکنان دقت بیشتری داشتند می توانستیم 

گل سوم را هم بزنیم. 
مظلومی با تمجید از عملکرد سیدمهدی رحمتی در 
مهار پنالتی حریف گفت: داور یک ضربه پنالتی برای 
ما گرفت که رحمتی عملکرد خوبی داشت و توانست 
این ضربه را مهار کند.  سرمربی تیم فوتبال استقلال در 
مورد اظهار نظر فراز کمالوند که گفته بود تساوی نتیجه 
عادلانه ای بود گفت: ایشان نظر خودش را اعلام کرده 
اما اگر ما دقت داشتیم می توانستیم گل های بیشتری 

به گسترش بزنیم.
  فراز کمالوند:

پنالتی و اخراج کارما را خراب کرد
دیدار تیم های استقلال خوزستان و گسترش فولاد

سرمربی تیم فوتبال گسترش فولاد پس از شکست 
برابر استقلال گفت: تیم ما نمایش خوبی داشت و 

مستحق این شکست نبودیم.
فراز کمالوند پس از شکست ۲ بر یک تیمش برابر 
استقلال ضمن بیان این مطلب به خبرنگاران حاضر در 
سالن کنفرانس ورزشگاه آزادی گفت: بازی جذابی را از 
سوی هر دو تیم شاهد بودیم اما اتفاقاتی که داخل بازی 

افتاد به ضرر ما شد. ما مستحق شکست نبودیم. 
وی افزود: شاید اگر پنالتی ابراهیمی به گل تبدیل 
می شد جریان بازی تغییر می کرد. نمی خواهم از 
نصرتی حمایت کنم اما اگر او نیز می توانست ما را در 
ادامه بازی همراهی کند شاید شرایط فرق می کرد. 
اما همانطور که همه دیدند ما زمانی که 10 نفره هم 
شدیم بازهم حمله می کردیم.  کمالوند خاطرنشان کرد: 
به نظرم مساوی می توانست نتیجه عادلانه ای باشد. 
سعی می کنیم در بازیهای بعد بتوانیم این نتیجه را 
جبران کنیم.  سرمربی تیم گسترش در مورد به میدان 
فرستادن دیرهنگام گودرزی گفت: ما می خواستیم در 
نیمه اول گل بزنیم اما بعد از اینکه پنالتی را از دست 
فکر  داشتند.  افت  روحی  نظر  از  ما  بازیکنان  دادیم 
می کنم کم تجربگی بازیکنان باعث شد که این بازی 
را واگذار کنیم. ما گودرزی را آوردیم تا از سرعت او 
استفاده کنیم اما پنالتی و اخراج کار ما را در این بازی 

خراب کرد.

با پیروزی برابر گسترش اتفاق افتاد؛

لشکرکشی استقلال به صدر جدول

صبای قم در حالی که می توانست با پیروزی در این بازی به حسرت عدم پیروزی اش در 
بازی های اخیر پایان دهد، با گلی که در نیمه دوم دریافت کرد به تساوی قانع شد.

 در این مسابقه ابتدا کریم اسلامی در دقیقه 47 صبا را پیش انداخت، اما فرشاد جان فزا در 
دقیقه 58 کار را به تساوی کشاند. صبا از دقیقه 87 و با اخراج محمد اوسانی 10 نفره شده 
بود.با این نتیجه استقلال خوزستان ۳8 امتیازی شد و با توجه به پیروزی استقلال تهران 
مقابل گسترش فولاد تبریز، در فاصله یک امتیازی آبی پوشان پایتخت در رده دوم جدول رده 
بندی قرار گرفت. در دقایق ابتدایی استقلال خوزستان سوار بر بازی بود اما بعد از گذشت 7 
دقیقه شاگردان علی دایی مالکیت توپ را در اختیار گرفتند و توانستند موقعیت های خوبی 
روی دروازه خسوس ایجاد کنند که بی دقتی مهاجمان، آنها را از رسیدن به گل ناکام گذاشت. 
بازیکنان صبا که بیشتر روی ارسال از جناحین برنامه داشتند در زدن ضربات ناموفق عمل 
کردند و در سمت مقابل شاگردان ویسی که بیشتر به فکر ضد حملات بودند در دو موقعیت 
جدی می توانستند به گل برسند که لک و مدافعان صبا آنها را ناکام گذاشتند تا هر دو تیم 

بدون گل راهی رختکن شوند.
شرح گل: صبا 1- استقلال خوزستان)دقیقه 47: کریم اسلامی(: ارسال پیام صادقیان از 
جناح راست با عبور از سر مدافعان استقلال خوزستان و مهاجمان صبا به اسلامی رسید تا 
او با ضربه بغل پا دروازه خسوس را باز کند. صبا 1- استقلال خوزستان 1)دقیقه 58: فرشاد 
جان فزا(: نفوذ پیمان شیرزادی از جناح چپ و ارسال او را فرشاد جان فزا با ضربه سر به گوشه 

دروازه صبا فرستاد.
اتفاق ویژه: صبای قم همانند پنج جدال اخیر با استقلال خوزستان نتوانست این تیم را 

شکست دهد. آنها در 6 دیدار رو در رو سه مساوی و سه شکست داشتند.
همچنین حضور بیش از ۳ هزار نفر در ورزشگاه یادگار امام قم که کمتر در بازی های صبا 

اتفاق می افتاد از نکات قابل توجه این مسابقه بود.
بهترین بازیکن

صادقیان بعد از چند بازی پر انتقاد نمایش خوبی در این مسابقه داشت و با چند دریبل زیبا 
آمادگی اش را نشان داد. همچنین رحیم زهیوی نیز جزء بازیکنان تاثیرگذار استقلال خوزستان 

بود که چندین بار دروازه لک را تهدید کرد.
دقایق حساس: دقیقه 5: ارسال خطرناک آرام طبع را کولی بالی از مقابل دروازه استقلال 
خوزستان به کرنر زد. دقیقه 7: سانتر صادقیان از جناح چپ زمین را اسلامی در موقعیت خوبی 

از مقابل دروازه استقلال خوزستان به اوت زد تا دایی به از دست رفت.
دقیقه 14: شوت روی پا و پشت محوطه ابراهیمی با کمترین فاصله از بالای دروازه خسوس 
راهی اوت شد. دقیقه 15: ضربه آرام نصاری از فاصله ۳0 متری به راحتی در اختیار لک قرار 
گرفت. دقیقه 16: زهیوی با نفوذ از سمت راست محوطه جریمه از زوایه بسته شوت زنی کرد 
که لک این موقعیت را از استقلال خوزستان گرفت. دقیقه 16: شوت فنی نصاری از گوشه 
محوطه جریمه را لک مشت کرد. دقیقه ۲۳: شوت راه دور اکبر صادقی با فاصله کمی از بالای 
دورازه خسوس به اوت رفت. دقیقه ۳5: اسلامی پس از دریبل دو بازیکن استقلال خوزستان 

وارد محوطه جریمه شد اما ضربه پای چپ او پس از برخورد به پای کولی بالی به کرنر رفت.
دقیقه 4۳: ضربه آزاد شیرزادی را لک به راحتی در اختیار گرفت. دقیقه 61: اسلامی بهترین 

فرصت را داشت تا دروازه استقلال خوزستان را برای دومین بار باز کند اما تعلل او در تک به 
تک با خسوس موجب شد کولی بالی از راه رسیده و با تکل بلند توپ را به کرنر بزند. دقیقه 
66: شوت پای راست عبدی با کمترین فاصله ممکن از بالای تیرک عمودی عبور کرد. دقیقه 
6۹: شوت زهیوی با فاصله کمی از کنار دروازه صبا راهی اوت شد. دقیقه 70: ضربه آکروباتیک 
زهیوی به سمت دروازه صبا را صادقی با ضربه سر راهی کرنر کرد. دقیقه 7۲: پاس به عقب 
اشتباه طیبی نزدیک بود موقعیت خطرناکی برای صبا میا کند که خسوس این توپ را به 

بیرون فرستاد. دقیقه 8۹: ضربه آزاد سینگ با فاصله زیادی راهی اوت شد.
 در حاشیه:  پیش از شروع بازی یاد و خاطره شهدای مدافع حرم حضرت زینب)س( 
گرامی داشته شد. * بازیکنان برزیلی دو تیم برخورد گرمی با یکدیگر داشتند. * وزش باد 
شدید در ورزشگاه یادگار امام جو در روند بازی تاثیر گذاشته شده است. * قبل از سوت آغاز 
بازی علی دایی و اعضای کادر فنی صبا به استقبال ویسی و دستیارانش رفتند و برخورد گرمی 
با یکدیگر داشتند. * دن گاسپار مربی دروازه بان های تیم ملی تمرین علاوه بر مسابقه، تمرین 
پیش از بازی دو تیم را نیز زیر نظر گرفت. * حدود 100 تماشاگر استقلال خوزستان پیش از 
شروع بازی به تشویق تیمشان می پردازند. * ویسی که در لیگ های یازدهم و دهم سرمربی 
صبا بود در لحظه ورود به زمین با استقبال ویژه تماشاگران قمی قرار گرفت و با طی کردن 
عرض زمین به طرف آنها رفت تا به ابراز احساسات آنها پاسخ دهد. * قاضی، اسلامی، کریمی، 
صادقی و حق جو بازیکنان صبا برای بازی از ویسی رخصت گرفتند. * بازی با یک دقیقه 
سکوت به احترام گرامیداشت شهدای مدافع حرم آغاز شد. * دقیقه 7 پس از موقعیتی که 
اسلامی از دست داد علی دایی اعتراض زیادی به بازیکنش داشت. * رایگان شدن این بازی از 
سوی باشگاه صبا موجب شده استقبال نسبتا خوبی از این بازی شود. * دو دقیقه وقت اضافه 

برای نیمه اول بازی منظور شد.
* علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در ورزشگاه یادگار امام قم حاضر شده است.

* در بین دو نیمه باشگاه صبا از خانواده شهدای مدافع حرم تجلیل کرد که لاریجانی رئیس 
مجلس شورای اسلامی، عبدالرضا موسوی مالک و محمدرضا کشوری فرد سرپرست باشگاه 

صبا در این مراسم حضور داشتند. * سه دقیقه وقت اضافه برای نیمه دوم گرفته شد. 
 دایی:یک گلزن ششدانگ کم داریم

سرمربی تیم فوتبال صبا گفت: فکر می کنم نیمه اول بهتر از استقلال بودیم اما نیمه دوم 
بازی پایاپایی داشتیم.

علی دایی پس از تساوی یک بر یک صبا مقابل استقلال خوزستان اظهار داشت: فکر کنم 
بازی خیلی سنگین و پایاپایی بود. هر دو تیم به دنبال برد بودند. فکر می کنم نیمه اول بهتر از 
استقلال بودیم اما نیمه دوم بازی پایاپایی داشتیم. متاسفانه به علت اشتباه فردی دوباره گل 

خوردیم اشتباه فردی کمر تیم را شکسته است. 
وی ادامه داد: روی یک اشتباه فردی نتیجه عوض شد. باز هم اشتباه فردی نتایج زحمات 
یک مجموعه را به هدر داد. متاسفانه نمی دانم چگونه است داور خطای محرزی که روی 
کریم اسلامی اتفاق افتاد را نمی گیرد. مطمئن باشید اگر همان صحنه در محوطه جریمه ما 
رخ می داد داور خطای پنالتی می گرفت.   سرمربی صبا یادآور شد: داور خطاهایی که روی 
بازیکنان ما اتفاق می افتاد را عین خیالش نبود اما بلافاصله پس از اینکه بازیکن ما از کنار 

بازیکن حریف عبور می کرد، داور خطا اعلام می کرد. داور یک پنالتی به نفع ما نگرفت که آن 
صحنه می توانست نتیجه بازی را تغییر دهد و تاثیر گذار بود.   دایی تاکید کرد: ما با تیم اول 
جدول بازی داشتیم و فکر می کنم بازیکنانم زحمت خود را کشیدند. البته برای بردن باید 
تلاش بیشتری داشته باشند تا بتوانند پیروزی را از آن خود کنند. امیدوارم در هفته های آینده 

این موضوع را جبران کنیم.
 وی در مورد اینکه تیمش پس از زدن گل در نیمه دوم عقب کشید، گفت: ما دائم داد و 
فریاد می کنیم که تیم عقب نکشد و گلی هم که دریافت کردیم روی اشتباه خودمان صورت 
گرفت. مدافع ما فکر کرد که توپ دفع شده و به همین دلیل به سمت آن نرفت. همانطور 
که گفتم برای بردن باید تلاش بیشتری انجام بدهند تا یک جایی کارایی داشته باشد. مابقی 
مسائل به بازیکنان داخل زمین برمی گردد.  سرمربی صبا در مورد مهاجمان تیمش گفت: 
متاسفانه ما جلال علیمحمدی را در اختیار نداریم. او با اینکه یک هافبک بود اما 6 گل به ثمر 
رسانده است. همانطور که گفتید از عملکرد مهاجمان راضی نبودیم. در همه بازی ها موقعیت 
داشتیم اما متاسفانه نتوانستیم به گل برسیم. ما یک گلزن ششدانگ کم داریم که البته برای 
این فصل دیگر دیر است و باید در فصل های آینده این نقیصه را برطرف کنیم.  دایی در مورد 
عملکرد محمد اوسانی گفت: فشاری روی این بازیکن نیست. او بازیکن جوانی است که جا 
دارد خیلی بهتر از اینها کار کند. باید آرامش داشته باشد که مهمترین مسئله است. او کارت 
زرد اول را بی مورد دریافت کرد و در کارت زرد دوم هم فکر می کنم داور خیلی سخت گیرانه 

تصمیم گرفت. به نظرم داور منتظر بود تا کوچکترین اتفاقی بیفتد و بازیکن ما را اخراج کند.
 وی تاکید کرد: متاسفانه بازیکن ما در محوطه جریمه حریف سرنگون شد اما داور خطایی 
نمی گرفت. در یک صحنه بازیکن ما گلر حریف برخورد کرد و دو نفر روی زمین افتادند. به 
هر حال باید داور یک خطا یا به سود ما یا به سود استقلال خوزستان اعلام می کرد اما هیچ 
سوتی نزد.  سرمربی صبا تاکید کرد: بازی سختی مقابل استقلال خوزستان داشتیم. خدا را 
شکر شکست نخوردیم. هر چند باید در این بازی پیروز می شدیم. بازیکنان باید سعی کنند 
که فقط برای بردن وارد زمین شوند. ما در مشهد و در این بازی به دنبال این هدف بودیم 

اما حاصل نشد.
ویسی: پسرم هم باور نمی کرد استقلال خوزستان اینجای جدول قرار گیرد

سرمربی تیم فوتبال استقلال خوزستان گفت: همین پسرم شایان باور نمی کرد استقلال 
خوزستان تا اینجای جدول بیاید.

 عبدالله ویسی پس از تساوی یک بر یک مقابل صبای قم اظهارداشت: بازی پایاپایی بود. هر 
دو تیم برای بردن به میدان آمده بودند. وقتی بازی یک بر صفر عقب افتاده را در خانه حریف 

مساوی می کنیم راضی کننده است.
وی افزود: دو تیم تلاش خود را کردند و تا آخرین لحظه جنگیدند. ما موقعیت های زیادی 
برای گلزنی داشتیم که از دست دادیم. البته در نیمه دوم بهتر بودیم اما از فرصت های خود 

استفاده نکردیم.
ویسی در پاسخ به این سوال که فکر می کردید استقلال خوزستان تا اینجای جدول بالا 
بیاید؟ گفت: همین پسرم شایان که در سالن نشست حضور دارد باور نمی کرد تا اینجای جدول 

بیاییم اما رفته رفته به خود باوری رسیدیم و جایگاه مان را تثبیت کردیم.

 پنجمین بازی و حسرت تیم صبا برای پیروزی

دایی مظلومی را صدرنشین کرد



علمی و سلامت

در گفت وگو با یک فوق تخصص قلب و عروق عنوان شد 

بیماریی که علامت ندارد 
یک فوق تخصص قلب و عروق با بیان اینکه بیماری کرونر قلبی هیچ علامت قابل 
مشاهده ای ندارد ، گفت: استعمال سیگار بزرگ ترین عامل خطر برای ایست ناگهانی قلبی 

است. 
بهنام پرهیزگار - فوق تخصص قلب و عروق با اشاره به اینکه بیماری کرونر قلبی هیچ 
علامت قابل مشاهده ای ندارد  و آسیب جدی به سرخرگ ها و محدود شدن جریان خون 
به قلب وارد می شود، اظهار داشت: این یعنی مسدود شدن کامل یک سرخرگ خون رسان 
به قلب که منجر به حمله قلبی ناگهانی می شود. پرهیزگار با بیان این مطلب که پیشگیری 
کم هزینه تر و آسان تر از درمان است، گفت: هر شخصی اگر از یک رژیم غذایی سالم پیروی 
کند، دچار بیماری های خطرناک نمی شود. ابن فوق تخصص قلب عروق در ادامه افزود: 
تغذیه سالم نقش مهم و اساسی را در سلامت افراد ایفا می کند؛ خیلی از افراد با داشتن یک 
تغذیه سالم و مناسب به راحتی جلوی بیماری هایی که رابطه مستقیم با تغذیه افراد دارند را 
می گیرند. وی تصریح کرد: بیماری کرونر قلبی به صورت مشکلاتی از قبیل دردهای آنژینی 
و انفارکتوس )حمله قلبی( بروز می کند، اما آنچه که قابل تأمل بوده، این است که مسبب 
بروز این بیماری قلبی، تشکیل تدریجی رسوب های چربی یا »پلاک ها« در لایه داخلی 
دیواره سرخرگ ها است؛ درواقع این رسوب ها سبب محدودکردن عبور خون می شوند که 

این پدیده را تصلب شرایین یا سخت شدن رگ ها )آترواسکلروز( می نامند.
پرهیزگار، ادامه داد: بیماری کرونر قلبی هیچ علامت قابل مشاهده ای ندارد ، آسیب جدی 
به سرخرگ ها و محدود شدن جریان خون به قلب وارد می شود و این یعنی مسدود شدن 

کامل یک سرخرگ خون رسان به قلب که منجر به حمله قلبی ناگهانی می شود.
وی افزود: می توان به راحتی با روش های متداول از تصلب شرایین پیشگیری کرد؛ کاهش 
فشارخون، دریافت رژیم غذایی کم چربی، کاهش وزن اضافی و ترک سیگار را می توان از 

جمله موارد اصلی پیشگیری برشمرد.
استعمال سیگار بزرگ ترین عامل خطر برای ایست ناگهانی قلبی است

این فوق تخصص قلب و عروق با بیان این مطلب که افراد می توانند در طول زندگی با 
اجرای دستوراتی که هیچ هزینه ای برای آنها نخواهد داشت جلوی ابتلا به بیماری هایی 
مانند بیماری قلب را بگیرند، تصریح کرد: نکشیدن سیگار یکی از همین عوامل است؛ خطر 
بیماری های قلبی در افراد سیگاری، دو تا چهار برابر بیشتر از افراد غیر سیگاری است که 
بزرگ ترین عامل خطر برای ایست ناگهانی قلبی است. پرهیزگار، بالا بودن سطح کلسترول 
خون را یکی از عوامل خطر ساز در ابتلا بیماری های قلبی عنوان کرد و به بسیج پزشکی 
گفت: میزان کلسترول تحت تاثیر سن، تغذیه و غیره قرار می گیرد و افراد باید مرتب 

کلسترل خون خود را چک کنند تا خدایی نکرده برایشان مشکلی پیش نیاید.
وی با اشاره به اینکه افزایش فشار خون کار قلب را زیاد می کند، تصریح کرد: این موضوع 
موجب بزرگی قلب و ضعیف شدن آن در مدت زمان طولانی می شود و خطر حمله قلبی 
را افزایش می دهد؛ هنگامی که افزایش فشار خون با وزن نامناسب، کشیدن سیگار و دیابت 
همراه باشد، خطر سکته قلبی و مغزی افزایش بیشتری می یابد و افراد باید مراقب این موارد 
باشند. این فوق تخصص قلب و عروق خاطرنشان کرد: وضعیت فعلی افراد هرچه که باشد، 
با کمک موارد گفته شده می  توانند تغییرات مثبتی را در سلامت قلب خود ایجاد کنند، 
البته موارد ذکر شده بالا برای اشخاصی که دچار بیماری قلبی هم هستند مفید است، اگر 
فردی دچار بیماری قلبی هم باشد باید بداند که کنترل آن امری بسیار مهم است؛ تغذیه 
سالم، فعالیت بدنی مناسب و منظم و داشتن وزن مناسب نیز بسیار می تواند به سلامت 

افراد کمک  کند و از وخامت وضعیت آن ها کم می کند.

تشخیص مرگبارترین سرطان دنیا 
با پوست این میوه 

پوست یکی از خوشمزه ترین میوه های دنیا در آینده نه چندان دور به شیوه تشخیصی 
برای یکی از خطرناکترین سرطان های شایع دنیا تبدیل می شود.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ پژوهشگران دریافته اند لکه های سیاه 
روی پوست موز می تواند در تشخیص ابتلای افراد به سرطان پوست از نوع ملانوما کمک 
کند. گفتنی است، لکه های سیاه موز رسیده که در اثر نوعی آنزیم به نام تیروزیناز به وجود 
می آید مشابه آنزیمی است که بر روی سطح پوست بدن انسان ها قرار دارد و میزان آن در 

افراد مبتلا به سرطان پوست ملانوما بسیار زیاد است.
بررسی ها نشان می دهند، پژوهشگران امیدوار هستند از این کشف برای ساخت یک 
اسکنر تشخیصی وجود این آنزیم در پوست افراد استفاده کنند و با استفاده از آن ابتلای 

افراد به سرطان پوست را زودتر شناسایی کنند.
میزان آنزیم تیروزیناز براساس تحقیقات پزشکی در افراد مبتلا به سرطان ملانومای 
پوست بسیار بالاتر از حد عادی است. دانشمندان امیدوار هستند این اسکنر را در کشور 
سوئیس تولید کنند و در مرحله اول آن را برای شناسایی آنزیم بر روی پوست موز آزمایش 
کنند. براساس تحقیقات انجمن سرطان آمریکا در صورتی که این نوع سرطان در مرحله 
اول تشخیص داده شود امید به زندگی و نجات از سرطان مرگبار ملانومای پوست در افراد 
می تواند ۹5 درصد باشد اما چنانچه در مرحله سوم شناسایی شود امید به زندگی 4۳ 
درصد خواهد شد. با وجود این که سرطان پوست ابتدا ناحیه پوست بدن را درگیر می کند 
اما سرطانی بسیار تهاجمی است و می تواند به سرعت به سایر قسمت های بدن سرایت 
کرده و بدن را با مشکل کلی سرطان مواجه کند. کارشناسان امیدوار هستند با استفاده از 
اسکنر بر پایه پوست موز بتوانند قبل از انجام بیوپسی بر روی انسان وجود سرطان ملانوما 
را تشخیص دهند. انجام بیوپسی تهاجمی می تواند خطراتی برای بیمار داشته باشد که با 
استفاده از این اسکنر میزان این خطرات کاهش می یابد. این اسکنر در حال ساخت دارای 
8 عدد microelectrodes است که قابلیت انعطاف پذیری بالا دارد و  می تواند درون پوست 
نفوذ کند و وجود سرطان را در تمامی قسمت های اسکن شده نشان دهد. کارشناسان در 
گام های آتی امیدوار هستند این اسکنر روزی برای از بین بردن تومورها به کار رود و حتی 

بیماران را از انجام شیمی درمانی بی نیاز کند.

همه چیز درباره خطرات صندلی کودک در ماشین 
بسیاری از والدین هنگام رانندگی از خطر صندلی مخصوص کودک بی اطلاع هستند 

که ممکن است با استفاده از این صندلی ها حادثه ای تلخ و غیرقابل جبران مواجه شوند.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ کارشناسان هشدار می دهند در فاصله 
زمانی سال های ۲004 تا ۲008 حدود ۳1 مورد خفگی ناشی از نشستن کودک به روش 

غیراستاندارد در صندلی کودک در اتومبیل ها گزارش شده است.
گفتنی است، از بین ۳1 مورد خفگی 15 مورد در اثر قرارگیری اشتباه گردن کودک و 

16 مورد به دلیل تسمه کمربند صندلی کودک رخ داده است.
کارشناسان هشدار می دهند مدت زمانی که امکان دارد یک کودک نوزاد زیر دو سال 

دچار مرگ شود حتی کمتر از 4 دقیقه است.
بسیاری از والدین از صندلی مخصوص کودک استفاده می کنند و کودک را به حالت 
نشسته بدون نظارت دقیق و منظم برای ساعت های طولانی به همان حالت نگه می دارند.

پژوهشگران به والدینی که مجبور به استفاده از صندلی مخصوص کودک هنگام رانندگی 
هستند توصیه می کنند کودکان به ویژه کودکان زیر دو سال را به حالت خوابیده در صندلی 
ماشین و حالت افقی قرار دهند تا کودک وضعیت خواب داشته باشد و هرگز کودک را در 
حالت عمودی و یا با زاویه به نحوی که کمربند ایمنی، بالش و یا تشک کودک در اطراف 

گردن و یا بر روی بینی او قرار گیرد ، نگذارند.
یکی دیگر از مواردی که والدین باید حتماً رعایت کنند تغییر صندلی کودک همزمان با 
رشد کودک است زیرا صندلی تنگ و کوچک به ستون فقرات کودک آسیب وارد می کند.

شست وشوی مداوم قطعات صندلی کودک یکی دیگر از موارد جلوگیری از بروز انواع 
عفونت های قارچی، باکتریایی، انگلی و انواع حساسیت ها است. 

خاک بازی بهترین داروی پیشگیری از
 بروز آلرژی در خردسالان 

انجام بازی در طبیعت می تواند مانند یک داروی تقویتی مانع از ابتلا به دسته ای از 
بیماری های مرگبار به ویژه در کودکان شود.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ براساس تحقیقات، کشور انگلستان 
یکی از کشورهای در معرض آلرژی شدید است و در سال های اخیر میزان موارد اگزما و 
تب یونجه رد این کشور ۳ برابر قبل شده است و همین طور میزان مراجعه بیماران مبتلا به 

شوک آنافیلاکسی، شدیدترین نوع واکنش آلرژیک، 6 برابر شده است.
بررسی ها نشان می دهند، پژوهشگران دلایلی چون افزایش سطح بهداشت، استریل 
خانه و وسایل خانگی، شست وشوی دست با انواع صابون به ویژه صابون های ضدباکتری 
و ضدمیکروب را دلیل کاهش سطح قوای سیستم ایمنی بدن در مبارزه با میکروب ها و 
باکتری ها و بروز التهاب به شکل آلرژی در بدن افراد می دانند. پژوهشگران کالج لندن اعتقاد 
دارند تمیزی بیش از حد وسایل خانه و شست و شوی بیش از حد دست ها می تواند باعث 
ضعف سیستم ایمنی بدن در مقابل بیماری ها و نیز بی اثر شدن آنتی بیوتیک ها برای مقابله 
با بیماری ها و عفونت ها شود. کارشناسان سایر عوامل از جمله عدم تغذیه نوزاد با شیر مادر 
و مصرف شیر خشک، به دنیا آمدن نوزاد به طریق سزارین، وسواس والدین برای تمیزی 
خانه و مصرف غذاهای محرک و آلرژی زا را در رشد تصاعدی آلرژی در سال های اخیر در 
جهان مؤثر می دانند. پژوهشگران همچنین دریافته اند نوزادانی که در خانه هایی زندگی 

می کنند که نظافت در آنها بیش از حد رعایت نمی شود کمتر دچار انواع آلرژی می شوند.
کارشناسان به والدین توصیه می کنند تحت نظارت آنها کودکان به انجام بازی در طبیعت، 
دست زدن به گل ها، گیاهان و حتی خاک باغچه ها بپردازند تا بدن آنها با انواع میکروب ها و 

آلودگی ها سازگاری پیدا کند و به این ترتیب ابتلا به آلرژی در آنها کمتر شود.
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گروهی از محققان با استفاده از آرایه میلیمتری/ زیرمیلیمتری بزرگ آتاکاما )آلما( جزئیاتی از 
مراحل اولیه شکل گیری سیارات در اطراف ستارگان دوتایی را ارائه دادند.

به گزارش سرویس علمی ایسنا منطقه خراسان، محققان در قرص پیش سیاره ای یک 
ستاره دوتایی موفق به کشف ناحیه برجسته هلالی شکلی شدند که به طور آشکار عاری از 
گاز است. این نتیجه بینش جدیدی درباره پتانسیل شکل گیری سیارات یک سیستم دوتایی 
فراهم می کند. محققان همواره بر سر درک چگونگی شکل گیری سیارات در سیستم های 
ستاره ای دوتایی بحث داشته اند. مدل های اولیه نشان می دهد که مغناطیس کششی بین دو 
جرم ستاره ای، سیارات جوان را به مدارات بیرون از مرکز فرستاده و احتمالا آنها را به طور کامل 
از سیستم خانه شان خارج خواهد کرد و یا باعث برخورد آنها با ستارگانشان می شود. اگرچه 
طبق شواهد تجربی، سیارات در مدارهای پایدار در اطراف ستارگان دوتایی شکل گرفته و 
حفظ می شوند. اخترشناسان برای درک بهتر نحوه شکل گیری و استخراج این گونه سیستم ها 
 14۲5۲7 HD با استفاده از آلاما نگاهی دقیق تر به شکل گیری دیسک سیاره ای اطراف
داشته اند. HD 14۲5۲7 یک ستاره دوتایی است که در فاصله 450 سال نوری از زمین و در 
خوشه ای جوان با نام گروه انجمن عقرب- قنطورس قرار دارد. اندرو ایزلا از دانشگاه رایس با 
بیان اینکه سیستم دوتایی ذکر شده مدت ها پناهگاه یک کرونای شکل گیری سیاره ای تشکیل 
شده از گاز و غبار بوده است عنوان کرد: این تصاویر آلاما جزئیات جدیدی از فرایند فیزیکی 
شکل گیری یک سیاره در اطراف این سیستم و احتمالا سایر سیستم های دوتایی را آشکار 
کرده است. اخترشناسان امیدوارند با مطالعه طیف وسیعی از قرص های پیش سیاره ای درک 

بهتری نسبت به شرایط مجموعه مراحل شکل گیری سیارات در سراسر جهان بدست آورند. 

غیب شدن ماده پیشگیری کننده سرطان از سفره ها

کشف نانوشبکه برق رسانی میان باکتری های کف اقیانوس

ماهی ها نوازش را احساس می کنند

مغز دو زبانه ها متفاوت تر عمل می کند

دانشمندان موفق به یافتن یک گونه از ماهی شدند که 
باله های حساس به لمس و ساختارهای سلولی شبیه به نقاط 

کلیدی حس لامسه در پستانداران دارد.
به گزارش سرویس پژوهشی ایسنا، دانشمندان دانشگاه 
شیکاگو )UC(، نشان داده اند که گربه ماهی پیکتوس که در 
بستر رودخانه آمازون زندگی می کند، دارای نورون و سلول  
در باله های صدری )آنهایی که درست در پشت آبشش( است 

که شدیدا نسبت به لمس حساس هستند. آدام هاردی، 
نویسنده این پژوهش و دانشجوی کارشناسی ارشد دانشگاه 
شیکاگو اظهار کرد: برای ما شگفت انگیز بود که باله های این 
ماهی ها مانند پوست پستانداران، قادر به احساس فشار نور و 
حرکات ظریف است. هاردی و تیمش با استفاده از انتهای 
مسطح یک سوزن و یک قلم مو باله های صدری ماهی را 
تحریک کرده و پس از آن فعالیت های عصبی آن را اندازه 

گیری کردند. آنها دریافتند که نورون های ماهی نسبت به 
لمس واکنش نشان می دهند و همچنین اطلاعاتی در مورد 
فشار اعمال شده و همچنین حرکت قلم مو بر روی این باله 
ها بدست آوردند. این دانشمندان دریافتند که ساختارهای 
مشابه  ماهی ها،  گربه  این  صدری  باله های  در  سلولی 
بخش های بسیار مهم حس لامسه در پستانداران است. یکی 
از محققان این پژوهش گفت: ماهی ها از طریق باله هایشان 
قادر به احساس محیط اطراف خود هستند. حس لامسه به 
ماهی ها اجازه می دهد تا در محیط های کم نور زندگی کرده و 
از آن برای زمانهایی که دیدشان محدود است استفاده کنند. 
علاوه بر این، محققان بر این باورند این حس لامسه در میان 
ماهی های بستر دریا کاملا رایج است. در حال حاضر، این 
تیم برای یافتن حساسیت مشابه، در حال بررسی گونه های 
دیگر ماهی ها است. محققان بر این باورند که یافته های جدید 
همچنین می تواند به طراحی ربات های زیردریایی آینده که از 

محیط های تاریک رنج می برند، کمک کند. 

یک پژوهش جدید نشان می دهد که مغز افراد دو زبانه متفاوت تر از مغز افراد دیگر عمل می کند.
به گزارش سرویس پژوهشی ایسنا، جودی اف کرول، یک دانشمند علوم شناختی از دانشگاه ایالتی پنسیلوانیا، اظهار کرد: افراد دوزبانه، به نحوی از 
زبان استفاده کرده و آن را یاد می گیرند که ذهن و مغز آنها را تغییر داده و پیامدهای مثبتی برای آنها به ارمغان می آورد. کرول افزود : مطالعات اخیر 
نشان دهنده راه های قابل توجهی است که در آن دو زبانه بودن، شبکه های مغز را تغییر داده، مهارتهای شناختی را تقویت می کند و از تسلط بر زبان 
پشتیبانی کرده و یادگیری های جدید را تسهیل می کند. محققان نشان داده اند که ساختارها و شبکه های مغزی افراد دوزبانه متفاوت از افرادی است 
که تنها به یک زبان مسلط هستند. از آن جا که انسان ها همه یکسان نیستند، دوزبانه ها نیز همه یکسان نبوده و تغییرات در ذهن و مغز آنها متفاوت 
است. محققان همچنین دریافتند که عملکرد شناختی مغز افرادی که به دو زبان یا بیشتر تسلط دارند بسیار بهتر از افراد یک زبانه است و همچنین 

روند پیری در مغز این افراد کندتر صورت می پذیرد. کرول یافته های اخیر خود را در انجمن پیشبرد علوم آمریکا ارائه کرد.

شبیه سازی بینایی انسان در رایانه
دانشمندان به دنبال تولید برنامه یا الگوریتم جدیدی برای رایانه ها هستند که به کمک 
آن توانایی درک ظاهری محیط در سیستم های هوش مصنوعی شبیه به عملکرد مغز 

انسان خواهد شد.
خراسان،  منطقه  )ایسنا(  ایران  دانشجویان  خبرگزاری  علمی  سرویس  گزارش  به 
پژوهشگران معتقدند که در آینده نه چندان دور رایانه ها نیز مانند نوزاد انسان قادر به تکامل 

در قدرت بینایی هستند.
محققان در مراحل اولیه این پروژه با مقایسه قدرت بینایی انسان با رایانه دریافتند که 
قطعا فاصله بسیار زیادی بین ادراک بشر با رایانه وجود دارد، با این حال انتظار می رود 
به کمک برنامه نویسی جدید و استفاده از الگوریتم های پیشرفته تر رایانه ای، قدرت بینایی 
هوش  مصنوعی به انسان نزدیک تر شود.پروفسور شیمون یولمن، دانشمند علوم رایانه ای در 
مورد پروژه جدید عنوان کرد: در مطالعات ما مشخص شد که قدرت بینایی انسان از منظر 
تمایزشناسی و درک بهتر در مقایسه با بهترین مدل های رایانه ای بسیار بهتر عمل می کند.

وی در ادامه افزود: به نظر دانشمندان دلیل این تمایز یا فاصله زیاد قدرت بینایی انسان در 
مقایسه با رایانه، محدودیت مدل های برنامه نویسی و الگوریتمیک از منظر هوش  مصنوعی 
است.مغز انسان قادر به تشخیص و تمایز بین تصاویر ناکامل و حتی تصاویر مبهم کوچک 
است و این در حالی است که پردازش یا مدلسازی اجسام ناکامل یا تصاویر مبهم توسط 

الگوریتم کنونی رایانه ای امکان پذیر نیست.
در این مطالعه قدرت بینایی و تشخیص اشیاء بیش از 14 هزار نفر با نمایش حدود سه 

هزار و 55۳ تصویر مختلف مورد بررسی قرار گرفت.
دانشمندان مهم ترین اختلاف بین مغز و هوش مصنوعی را در روند تشخیص یا به عبارت 
ساده تر در زبان یادگیری خلاصه کردند، به طوری که در این مطالعه مشخص شد مغز انسان 
بر خلاف رایانه از شیوه پیچیده-ساده برای تشیخص سریع تصاویر استفاده می کند، اما این 

روند در جدیدترین برنامه های رایانه ای بر اساس الگوی ساده-پیچیده است. 

چگونگی شکل گیری سیارات در اطراف 
ستارگان دوتایی

مطالعات محققان موسسه مطالعات تاریخ پزشکی، طب 
اسلامی و مکمل دانشگاه علوم پزشکی ایران نشان می دهد 
در حالی زردچوبه از غذای کشور حذف شده است که این 
ماده گیاهی علاوه بر دارا بودن خواص پیشگیری از بروز 
سرطان، در صورت مصرف همراه با گوشت قرمز موجب 

حذف مواد مضر از روده می شود.
دکتر الهام اختری، مجری طرح در گفت وگو با خبرنگار 
علمی ایسنا با بیان این که در این مطالعات به بررسی نقش 
گفت:  است  شده  پرداخته  سلولی  سلامت  در  زردچوبه 
زردچوبه که مصرف آن در ایران بیش از هزار سال قدمت 
دارد، ریشه گیاه است که پس از فرآوری و تبدیل آن به پودر 

به غذاها به ویژه به گوشت قرمز اضافه می شود.
وی با بیان این که بر اساس مطالعات انجام شده، میزان 
شیوع سرطان در کشور در گذشته کمتر بوده که این امر 
به دلیل عادات غذایی مناسب بوده است، خاطرنشان کرد: 
مصرف زرد چوبه همراه با گوشت قرمز در کشور قدمت 
زیادی دارد. گوشت قرمز حاوی ماده ای به نام نیتروزامید 
است و زمانی که وارد روده می شود منجر به تولید مواد مضر 
می شود. ترکیبات موجود در افزودنی هایی چون زردچوبه و 

سماق موجب زودن این ماده از روده خواهد شد.
اختری با اشاره به اثرات زردچوبه در حفاظت از سلول ها، 
اظهار داشت: این ماده گیاهی حاوی کورکومین است که 
از  و  را در جهت رشد طبیعی هدایت  می تواند سلول ها 

موتاسیون  )رشد سلولی( غیر طبیعی جلوگیری کند.
این محقق ایجاد تومورهای سرطانی را ناشی از رشد غیر 
طبیعی سلول ها دانست و ادامه داد: زردچوبه به عنوان ماده ای 
برای پیشگیری از سرطان مطرح شده و این در حالی است 
که امروزه به دلیل تبلیغات گسترده انواع سس ها، زردچوبه از 

سفره های حذف شده است.
وی به روش های مصرف زردچوبه اشاره و خاطر نشان کرد: 
گیاه زردچوبه معمولا پس از جمع آوری ریشه آن، بدون 
انجام مراحل شستشو وارد آسیاب های بزرگ صنعتی شده 

و پس از تبدیل به پودر، بسته بندی و راهی بازار می شود.
مجری طرح از اجرای تحقیقاتی بر روی فرآوری این ماده 
گیاهی در این مطالعات خبر داد و افزود: طی این مطالعات 
پس از شستشوی هزار کیلوگرم زردچوبه، ۲00 تا ۳00 
کیلوگرم از وزن آن کم شد که نشان دهنده وجود خاک زیاد 

بر روی ریشه زردچوبه بوده است.

وی با تاکید بر بهتر بودن فرآوری این ماده گیاهی در خانه، 
گفت: بهتر است، ریشه زردچوبه خریداری شده و پس از 
انجام مراحل شستشو، کمی خرد و با استفاده از آسیاب  های 

خانگی تبدیل به پودر شود.
اختری اهمیت اجرای این مطالعات را توجه بیشتر مردم به 
مصرف زردچوبه در غذاهای روزمره به دلیل اثرات پیشگیرانه 
آن در سرطان ذکر کرد و اظهار کرد: این مطالعات به صورت 
مقاله مروری بوده که اقدام به بررسی مقالات طب کلاسیک 
دوره پنج ساله از ۲010 تا ۲015 و آثار پزشکی تاریخی در 

حوزه طب سنتی شد.

محققان آلمانی موفق به کشف یک شبکه نانوسیمی میان باکتری های تجزیه کننده متان 
در کف دریا شدند؛ این باکتری ها از این شبکه برای انتقال برق میان خود استفاده می کنند.

به گزارش سرویس فناوری ایسنا، محققان مؤسسه ماکس پلانک دریافتند، زمانی که 
میکروارگانیسم های تجزیه کننده متان در کنار هم قرار می گیرند، یک شبکه برق ر سانی میان 
آن ها شکل می گیرد. تجزیه متان توسط دو گروه مختلف از میکروارگانیسم ها انجام می شود. 

زمانی که آنها به هم متصل می شوند، فرایند تجزیه آغاز می شود.
پژوهشگران دریافتند که اتصال سیم مانند میان سلول ها شکل می گیرد که این مسیر 
برای انتقال انرژی استفاده می شود. پیش از این در سال ۲010 محققان نشان داده بودند که 

میکروارگانیسم ها از طریق عنصر آهن و استفاده از آن به عنوان سیم با هم ارتباط دارند.
این گروه تحقیقاتی به بررسی ارگانیسم های اکسیدکننده متان پرداختند که در کف 
اقیانوس ها زندگی می کنند؛ این موجودات مسؤول از بین بردن یکی از گازهای گلخانه ای 
هستند. در کف اقیانوس از زوال مواد زیستی، متان تولید می شود که این باکتری ها آن ها را 

اکسید کرده و به کربنات تبدیل می کنند. انرژی از یک باکتری به باکتری مجاور انتقال می یابد. 
این باکتری ها به جای اکسیژن، گوگرد تنفس می کنند. فرایند انتقال انرژی میان این باکتری ها 

برای دانشمندان سؤال برانگیز بوده است.
از این رو پژوهشگران فرض کردند که یک مسیر تونلی میان سلول ها وجود دارد که مطالعه 
میکروسکوپ الکترونی این فرضیه را تأیید کرد. این گروه با ایجاد برش هایی در بدنه باکتری ها 
به بررسی بخش های داخلی این موجودات پرداخته و در نهایت سیستم مورد نیاز برای انتقال 
انرژی را کشف کردند. آن ها یک سری ژن مسؤول انجام این کار را در این باکتری ها پیدا کردند.

آنها یک سری سیم زیستی به طول چند میکرون یافتند که سلول ها را به هم مرتبط می کند. 
قطر این سیم ها تنها چند نانومتر بوده و اتصال میان سلول ها را برقرار می کند.

این  شناخت  مسیر  در  دیگر  گامی  باکتری ها  میان  نانوسیمی  شبکه  این  کشف   
میکروارگانیسم های تجزیه کننده متان است. با توجه به فراوانی این باکتری ها در طبیعت، 

شناخت آن ها از اهمیت بالایی برخوردار است. 

چطور اجسام سنگین را بلند کنیم؟
هنگام بلند کردن اجسام سنگین، مهم است که بدانیم چطور این کار را درست انجام 
دهیم تا آسیبی به سلامتی مان وارد نشود. آسیب های رایج هنگام بلند کردن نادرست 
اجسام سنگین شامل، درد کمر، درد گردن، درد شانه، درد بازو و درد دست و مچ آن 
می باشد. یکی از متداول ترین دلایل درد کمر و سیاتیک، شیوه نادرست بلند کردن 
اجسام سنگین است. با توجه به اینکه ایام خانه تکانی سال نو نزدیک است و افراد زیادی 
در این روزها وسایل خانه را جابجا می کنند، تصمیم گرفتیم در این مقاله شیوه درست 
بلند کردن اجسام سنگین را برایتان بگوییم تا سالم بمانید.فکر خوبی است که از یک 
فیزیوتراپیست هم بخواهید راه صحیح این کار را به شما یاد دهد. او می تواند تکنیک تان 

را اصلاح کرده و اگر ایرادی دارد در تغییرش به شما کمک کند.
چه اتفاقی می افتد، اگر نحوه بلند کردن تان نادرست باشد؟

اگر مدام اجسام سنگین بلند کنید یا مکررا به جلو خم شوید، ممکن است خودتان را 
در معرض کمردرد قرار دهید. وقتی به جلو خم می شوید، انحنای ستون فقرات به سمت 
جلو، که به آن کوژی ستون فقرات می گویند، صاف شده یا انحنای معکوس پیدا می کند، 
و در نتیجه فشار زیادی به دیسک های مهره ای وارد می شود. وقتی این اتفاق می افتد، 
دیسک ممکن است از جای خودش خارج شده و یا پاره شود و منجر به درد و سیاتیک 
گردد.اگر قبل و یا بعد از برداشتن اجسام سنگین، هر گونه دردی در ناحیه کمر احساس 
کردید، فورا به پزشک مراجعه کنید تا با تشخیص درست و به موقع، درمان را شروع کند.

بهترین کار برای بلند کردن جسم سنگین، این است که از یک نفر دیگر بخواهید به 
شما کمک کند. البته، اگر جسم بسیار سنگین است، لازم است از یک ابزار مکانیکی برای 

بلند کردنش استفاده کنید. 
حالا اگر جسم نسبتا سبکی را بخواهید بلند کنید چطور؟ آیا می توانید به 

سادگی از کمر خم شده و بلندش کنید؟
پاسخ منفی است. باز هم باید به درستی این کار را انجام دهید، فرقی نمی کند اندازه 
و وزن جسم چقدر باشد. یک راه خوب برای حفظ کمر در بهترین وضعیت هنگام بلند 
کردن جسم این است که وقتی به پایین می روید، سرتان را بالا نگه دارید. با این کار خود 

به خود کمر و گردن تان در وضعیت درستی قرار می گیرند.
بلند کردن اجسام سنگین می تواند فشار بسیار زیادی به بدن تان وارد کرده و منجر به 
درد یا محدودیت حرکت شود. با یک فیزیوتراپیست مشورت کنید تا شیوه درست بلن 

کردن اجسام را یاد گرفته و از آسیب و درد پیشگیری نمایید.
شیوه درست بلند کردن اجسام سنگین

1- نزدیک به جسم بایستید و پاهای تان را کمی بیشتر از عرض شانه ها از هم باز کنید.
۲- عضلات شکم تان را منقبض کنید.

۳- کمرتان را صاف نگه دارید، زانوها را خم کنید و در حالت چمباتمه به زمین نزدیک 
شوید.

4- با هر دو دست، جسم را محکم بگیرید.
5- برای بلند شدن از عضلات پاهای تان استفاده کرده و جسم را نزدیک به بدن تان 

نگه دارید و از زمین بلندش کنید.
6- کمرتان باید هنگام بلند کردن، صاف بماند. فقط از عضلات پاهای تان برای بلند 

کردن جسم استفاده کنید.
7- هنگام حرکت دادن جسم، به بدن تان پیچ و تاب ندهید. در عوض، با چرخش 
کف پاهای تان و برداشتن قدم های کوچک سعی کنید در وضعیت درست قرار بگیرید.

8- برای زمین گذاشتن جسم، باز هم زانوها را خم کرده و تنها از عضلات پاهای تان 
استفاده نمایید و جسم را در جای خودش قرار دهید.

افراد جامعه قرار دارند، تجویز  انواع آنتی بیوتیک ها به راحتی دردسترس اکثر  امروزه 
آنتی بیوتیک ها هم در نسخه بسیاری از پزشکان جای بزرگی را اشغال کرده است. تجویز 
نابجای آنتی بیوتیک ها جزء مهم ترین مشکلات نظام و دارو محسوب می شود. طبق آمارهای 
وزارت بهداشت، مصرف آنتی بیوتیک  در نیمی از نسخه های پزشکان ایرانی وجود دارد و میزان 
مصرف آنها با جمعیت کشور  و بیماری های عفونی، همخوانی ندارد؛ آنتی بیوتیک ها به شکل 

بی رویه و غیر منطقی مورداستفاده قرار می گیرند. 
همان طور که می دانید، مصرف بی مورد هر دارویی عوارضی را به دنبال دارد، برای دانستن 
آسیب های ناشی از  استفاده بیش از اندازه آنتی بیوتیک مطلب زیر را از  زبان دکتر بهروز نقیلی، 
متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری، فلورشیپ عفونت  در زمینه ضعف ایمنی  بخوانید. 
اگر تنها چند روز است که دچار گلو درد شده اید و آبریزش بینی دارید، کمی تحمل کنید و 
فورا سراغ مصرف آنتی بیوتیک نروید. اگر آبریزش و گلو درد داشتید، کمی تحمل کنید و اگر 
ناراحتی شما ۳ تا 4 روز طول کشید به پزشک مراجعه کنید. تنها آنفلوآنزایی که بسیار شدید 
باشد، نیاز به مصرف آنتی بیوتیک دارد که آن هم با صلاحدید پزشک باید تجویز شود. مصرف 
آنتی بیوتیک در سرماخوردگی بسیار شایع است که تنها مقاومت بدن را در برابر استفاده از 
دارو بیشتر می کند و درمان شما را به تاخیر می اندازد. دردهای شایع مانند عفونت های تنفسی 
فوقانی از گلو به بالا، آبریزش بینی یا گلو درد یا سردردهای معمولی نیاز به آنتی بیوتیک ندارند.  
بهترین درمان در زمان سرماخوردگی یا آنفلوآنزا، مصرف زیاد مایعات و تغذیه مناسب است. 
آستانه درد افراد متفاوت است و پزشک بعد از معاینه می تواند، تشخیص دهد که تجویز 
آنتی بیوتیک ضروری است یا خیر. سرماخوردگی بیماری خطرناکی نیست و تنها در مواری 
که دچار تنگی نفس شدید یا تب های فوق  العاده بالا داشتید، باید سریعا به پزشک مراجعه 
کنید. درمورد کودکان هم نگرانی و وسواس زیادی به خرج ندهید و اجازه دهید در روزهای 
نخستین بیماری سیستم ایمنی بدنش سلامت را به او بازگرداند. در بسیاری از موارد تنها 
بعد از دو یا سه روز کودک سلامت خود ر ا به دست می آورد. اگر پزشک برای کودک تان 
آنتی بیوتیک تجویز کرد، حتما دارو  را به موقع به او بدهید و اگر به مهد کودک می رود، حتما 

زمان استفاده از دارو را به مربی اش یادآوری کنید.
خودتان پیش قدم شوید: بهتر است خودتان به فکر خودتان باشید و تا مجبور نشده اید، 
آنتی  بیوتیک استفاده نکنید. مصرف بدون نسخه و تجویز آنتی بیوتیک را برای همیشه 
فراموش کنید. از طرفی در اغلب نسخه های پزشکان یک نوع آنتی بیوتیک تجویز می شود. 
اینها همه دلایلی هستند که سرانه مصرف آنتی بیوتیک در ایران معادل مصرف کل اروپا باشد 
و مصرف آن بیش از کشورهای دیگر است که برای مصرف این داروها نیاز به فرهنگ سازی 
و عزم همگانی است.  فراموش نکنید، داروی آنتی بیوتیک برای درمان عفونت است و تنها در 
موارد بسیار خاص برای پیشگیری از بیماری تجویز می شوند. داروهای تزریقی را هم حتما 
باید در  بیمارستان  و با نسخه پزشک تزریق کنید. در غیر این صورت ممکن است، این داروها 

سلامت تان را به خطر بیندازند. 
به جان میکروب های سودمند بدن تان نیفتید: با مصرف آنتی بیوتیک، میکروب های 
سودمند بدن نابود می شوند. میکروب هایی که در دستگاه گوارش و دستگاه تنفس به بهبود 
عملکرد بدن  کمک می کردند، ازبین می روند  و در نتیجه بیماری ها راحت تر به بدن وارد 
می شوند، به علاوه با مصرف این داروها مقاومت بدن هم نسبت به آنها بالا می رود و دیگر 
نمی توانید به این راحتی ها از آنتی بیوتیک ها برای درمان بیماری های وخیم تر استفاده کنید. 
به طور حتم هر فردی در طول زندگی خود برای درمان بیماری خاص، به مصرف آنتی بیوتیک  
نیاز دارد اما بهترین راه پیشگیری از افزایش مقاومت های بدن در برابر  آنتی بیوتیک ها استفاده 

به اندازه از  آنهاست.
دردی به دردتان اضافه نکنید: اگر با کمی ناراحتی در گلو و کمی آبریزش بینی، سراغ 
مصرف خودسرانه انواع آنتی بیوتیک ها می روید، باید انتظار عوارض ناشی از استفاده از این 
داروها را هم داشته باشید. آنتی بیوتیک ها معده را ناراحت می کنند، ممکن است باعث اسهال 
در دستگاه گوارش شوند و درمان بیماری سرماخوردگی که می توانست تنها چند روز خوب 
شود را به تاخیر بیندازد. مصرف آنتی بیوتیک نابجا تشخیص بیماری را هم دچار مشکل 
می کند، گاه با استفاده از آنتی بیوتیک ها علائم تغییر پیدا می کند و پزشک نمی تواند بیماری 
اولیه را تشخیص دهد و در نتیجه فرایند درمان به تاخیر می افتد. گاهی هم ممکن است 
ضایعات پوستی حتی دائمی در افراد ایجاد شود. عوارض استفاده نابجای آنتی بیوتیک، ممکن 

است به چشمان هم آسیب برساند و مشکلات جدید را برای ما پدید بیاورد.
لطفا نسخه نپیچید: یکی از علل استفاده نابجا از داروها توصیه افرادی غیر متخصص به 
بیماران است. اگر به تازگی بیماری شبیه بیماری یکی از اعضای خانواده تان داشتید و با مصرف 
آنتی بیوتیک حال تان خوب شده است، داروی خودتان را برای دیگران تجویز نکنید. کار را 
به دست کاردان بسپارید، آنتی بیوتیک  فقط باید با نظر پزشک مصرف شود؛ نمی توان نسخه 
فردی را بدون معاینه دقیق به این سادگی ها برای فردی دیگر پیچید. مصرف هر آنتی بیوتیکی 
برای درمان بیماری اکنون شماست. آنتی بیوتیک را از داروخانه ها نخرید و با مراجعه به پزشک 

تنها با دوز و زمان معین مصرف کنید.
اتاق جراحی نیاز به مشتی آنتی بیوتیک ندارد: همه عمل های جراحی نیاز به مصرف 
قرص و داروهای زیادی ندارد. اگر تنها جراحی ساده ای در ناحیه پوست خود انجام داده اید، 
نباید آنتی بیوتیک استفاده کنید. می توانید قبل از عمل جراحی با متخصص بیماری های 
عفونی مشورت کنید. بسیاری از عمل های جراحی که در محل های تمیز انجام می شوند، نیاز 
به آنتی بیوتیک ندارند. انجام عمل جراحی در محل هایی مانند روده و اندام هایی که در نواحی 
مخاط هستند، باید از آنتی بیوتیک استفاده کرد. در جراحی هایی که خطر عفونت وجود دارد، 
پزشک قبل از عمل جراحی آنتی بیوتیک را برای پیشگیری تجویز می کند و معمولا پس از 
مدت کوتاهی بعد از عمل جراحی، مصرف آنتی بیوتیک را قطع می کند. در اکثر عمل  های 

 جراحی بیمار نیاز ندارد دارو را به منزل ببرد.
کی آنتی بیوتیک مصرف کنیم:  بسیاری از عمل های جراحی که در محل های تمیز 
انجام می شوند، نیاز به آنتی بیوتیک ندارند. انجام عمل جراحی در محل هایی مانند روده و 
اندام هایی که در نواحی مخاط هستند، باید از آنتی بیوتیک استفاده کرد.  در جراحی هایی 
که خطر عفونت وجود دارد، پزشک قبل از عمل جراحی آنتی بیوتیک را برای پیشگیری 

تجویز می کند
به پزشکتان اعتماد کنید: انتظار معجزه از داروها را نداشته باشید، بهترین آنتی بیوتیک ها 
و داروها هم برای تاثیر درمان نیاز به زمان دارند، برخی افراد با مراجعه به پزشک و استفاده از 
دارو در مدت کوتاهی به پزشکی دیگر مراجعه کرده و نسخه های گوناگونی را مصرف می کنند 
که به گفته دکتر نقیلی، این شیوه درمان مناسبی نیست و بهتر است بیماران داروهای پزشک 

را طی یک یا دو روز مصرف کنند و برای پاسخ گرفتن به درمان کمی صبر داشته باشند.
 سراغ آمپول نروید: آنتی بیوتیک های خوراکی بهتر است. اگر هنوز حال تان بدخیم 
نیست، بهتر است از آنتی بیوتیک های خوراکی استفاده کنید. آنتی بیوتیک های خوراکی 
عوارض نسبتا کمتری از نوع تزریقی دارند. اگر بیماری در حالت وخیمی باشد یا بیمار 
اشتهایی برای خوردن غذا نداشته باشد و فشارخون پایینی داشته باشد یا اینکه به علت 
مشکلات معده، نتواند از قرص و کپسول خوراکی استفاده کند، در این شرایط پزشک ناچار 
آنتی بیوتیک، تجویز می کند. برای کودکان هم معمولا آنتی بیوتیک هایی مثل شربت یا قطره 
که استفاده از آنها آسان تر است، تجویز می شود و تا جایی که امکان داشته باشد، نباید سراغ 

تزریق آنتی بیوتیک رفت.
گول خارجی ها  را نخورید: بعضی افراد تصور می کنند که آنتی  بیوتیک هایی که 
گران ترند، بهتر هستند و می توانند درمان بیماری را تسریع کنند. آنتی بیوتیک قوی همیشه 
بهتر عمل نمی کند؛ نکته مهم در مصرف آنتی بیوتیک ها استفاده به موقع و بجا از آنهاست؛ 
گاهی مصرف آنتی بیوتیک معمولی بهترین درمان است. به دنبال برند نباشید و اگر می خواهید 
با مصرف این داروها زودتر حال تان خوب شود، حتما باید طول مدت درمان را کامل کنید. 
نکته اساسی در مصرف آنتی بیوتیک این است که باید مصرف آن به موقع شروع  و به موقع 

به اتمام رسانده شود.
به فکر سلامت تان باشید: یکی از راه هایی که می توانید مصرف آنتی بیوتیک ها را کاهش 
دهید، این است که بیمار نشوید. پس تا می توانید مراقب خودتان باشید و تغذیه مناسب و 
ورزش روزانه داشته باشید و بهداشت فردی را رعایت کنید. برای فرار از انواع عفونت ها در 
محیط های آلوده حضور پیدا نکنید و هر جایی هم غذا نخورید. برای پیشگیری از بیمار ها، 
واکسیناسیون را در کودکان جدی بگیرید. برخی بیماری ها نیز در سنین خاصی شیوع پیدا 
می کند و هر فرد احتمالا تنها یک بار در زندگی خود به این بیماری ها مانند آبله مرغان یا 

سرخک مبتلا می شود. 

کی سراغ آنتی بیوتیک  ها برویم؟ 
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اجتماعی 6

معاون شهردار قم:

فاز نخست بلوار مرجعیت افتتاح می شود
معاون شهردار قم گفت: با توجه به پیگیری های انجام شده و تلاش شبانه روزی، فاز 

نخست بلوار مرجعیت  این هفته افتتاح می شود.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به وضعیت پروژه های عمرانی شهری در قم اظهار کرد: 
خوشبختانه به عنایت شهردار و برنامه ریزی صورت گرفته بسیاری از پروژه های شهری در 
قم از حالت رکود خارج شده و فعال است.وی به وضعیت پروژه بلوار مرجعیت به عنوان یکی 
از پروژه های مهم شهری اشاره کرد و افزود: بلوار مرجعیت در ۹.5 کیلومتر از انتهای بلوار 
جمهوری به سمت پردیسان در سه فاز اجرا شده است.معاون شهرسازی و امور زیربنایی 
شهرداری قم با بیان اینکه بلوار مرجعیت به عرض 76 متر در حال اجرا است، از افتتاح فاز 
اول این پروژه تا میدان شهید کریمی در هفته آینده خبر داد.وی افزود: فاز اول این پروژه به 
طول بیش از یک کیلومتر اتصال خوبی را از انسجام تا میدان شهید کریمی ایجاد می کند.

قاری قرآن با بیان اینکه اجرای فاز دوم این پروژه برای نیمه اول سال ۹5 برنامه ریزی شده 
است، خاطرنشان کرد: فاز دوم این پروژه از میدان شهید کریمی تا شهرک قدس است.وی 
از تکمیل فاز سوم پروژه نیز تا پایان سال ۹5 خبر داد و افزود: فاز سه این پروژه نیز از انتهای 
شهرک قدس تا پردیسان ادامه می یابد که تاثیر بسزایی در کاهش حجم ترافیکی بلوار غدیر، 

پردیسان، شهرک قدس و مهدیه خواهد داشت.

با حکم دکتر سقائیان نژاد :

وزیري راد  مدیرعامل سازمان
 زیباسازي شهرداري قم  شد

دکتر سقائیان نژاد شهردار قم با صدور حکمي وحید وزیري راد را به سمت مدیر عامل 
سازمان زیباسازي شهرداري قم منصوب کرد در حکم صادره خطاب به آقاي وحید وزیري 
راد آمده است:  نظر به دانش و سوابق کاري ارزشمند و تجربیات موثر جنابعالي و بنابر 
پیشنهاد معاون خدمات شهري و امور اجتماعي به موجب این ابلاغ به سمت "مدیرعامل 
سازمان زیباسازي شهرداري قم" منصوب مي گردید. برنامه ریزي ، همکاري ، هماهنگي و 
اقدامات مستمر و هنرمندانه در پیرایش و زیباسازي فضاهاي عمومي، اماکن، تاسیسات و 
تجهیزات شهري در مراحل طراحي، توسعه، ساخت، نگهداري و بهره برداري با عنایت به 
مفاهیم معماري و شهرسازي ایراني اسلامي و ویژگیهاي شهر مقدس قم، شهر اهل بیت، 
شهر تاریخي و مأمن پرورش شخصیتهاي برجسته شیعي و پایگاه پیدایش و رشد انقلاب 
شکوهمند اسلامي لازم و ضروري است. امید است با استعانت از الطاف خداوند تعالي 
در ظل توجهات حضرت ولي عصر )عج( و بهره مندي از همکاري همکاران در مجموعه 
شهرداري در پیشبرد اهداف مقدس نظام و منویات مقام معظم رهبري و خدمت رساني به 

مردم شریف قم و زائرین کریمه اهل بیت )س( موفق و سربلند باشید.

مدیر مرکز پیشگیري و بحران شهرداري قم  خبرداد:

قم در جایگاه سوم مدیریت بحران 
کلانشهرهاي کشور 

مدیر مرکز پیشگیري و بحران شهرداري قم گفت: تاکنون 40 درصد از کلانشهرهاي 
کشور به صورت جدي اهداف این حوزه را دنبال مي کنند و قم در میان کلانشهرها جایگاه 

سوم را به خود اختصاص داده است. 
علي اکبر رحیمي با اشاره به اینکه بر اساس ابلاغ وزارت کشور شهرداري کلانشهرها موظف 
به ایجاد مرکز پیشگیري و مدیریت بحران شده اند، خاطرنشان کرد: تاکنون 40 درصد از 
کلانشهرهاي کشور به صورت جدي اهداف این حوزه را دنبال مي کنند، مرکز پیشگیري و 
مدیریت بحران قم در میان شهرداري هاي مشهد، تهران، تبریز، شیراز و کرمان جایگاه سوم 
را به خود اختصاص داده است.وي پدافند غیر عامل را تسهیل کننده امور مدیریت بحران 
خواند و خاطرنشان کرد: طراحي اولیه پردیسان قم بر اساس مطالعات پدافند غیرعامل انجام 
نشده است به همین علت مخاطرات مختلفي در این منطقه وجود دارد و مسئولان باید نگاه 
ویژه اي به منطقه داشته باشند.مدیر مرکز پیشگیري و بحران شهرداري قم با تاکید بر اینکه 
شهرداري نسبت به وضعیت معابر سطح شهر اطلاعات مناسبي را در اختیار دارد، عنوان کرد: 
متولي شهر در مدیریت واحد شهري شهرداري است و اگر تعامل سازمان هاي و نهادهاي 

مختلف نباشد، این مجموعه نمي تواند به تنهایي مشکلات شهري را رفع کند. 

رئیس پلیس آگاهي استان قم خبرداد:

کشف 18 هزار لیتر سوخت قاچاق 
رئیس پلیس آگاهي استان از کشف محل دپو 18 هزار لیتر سوخت قاچاق در استان خبر 
داد. به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، سرهنگ  احمد کرمي  در تشریح این خبر 
اظهار داشت: در اجراي طرح سراسري مبارزه با قاچاق سوخت و برابر خبري مبني بر فعالیت 
یک کارگاه غیر مجاز در عرضه خارج از شبکه و قاچاق سوخت در آدرس مشخص، بلافاصله 
ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالاو ارز استان به محل مورد نظر اعزام شدند. رئیس پلیس 
آگاهي استان افزود: ماموران در بازرسي از کارگاه موصوف، مقدار تقریبي 18 هزار لیتر قاچاق 
کشف کردند.وي ارزش تقریبي 18 هزار لیتر سوخت قاچاق را ۲70 میلیون ریال اعلام کرد 
و گفت: در ادامه متهم دستگیر و کارگاه مذکور نیز پلمپ شد. سرهنگ کرمي بیان داشت: 
نهایتاً در این رابطه پرونده تشکیل و جهت سیر مراحل قانوني به اداره کل تعزیرات حکومتي 
استان ارسال شد .رئیس پلیس آگاهي استان قم از شهروندان خواست، در صورت اطلاع 
از فعالیت هاي اقتصادي غیرقانوني از سوي افراد سودجو، مراتب را در اسرع وقت از طریق 

تماس با شماره تلفن110و یا تلفن شبانه روزي۳1۳4پلیس آگاهي استان اطلاع دهند. 

کشف آهن آلات قاچاق به ارزش 600 میلیون ریال درقم
رئیس پلیس آگاهي استان از کشف بار آهن آلات قاچاق به ارزش 600 میلیون ریال در 

استان خبر داد.
،سرهنگ احمد کرمي  اظهار داشت: در اجراي طرح سراسري مبارزه با قاچاق کالا، یک 
دستگاه کامیون ایویکو که از سمت " سلفچگان به مقصد تهران" در حرکت بود، توقیف 
شد.وي افزود: در بازرسي بعمل آمده مشخص شد، خودرو مذکور برابر بارنامه ،حامل بار 
آهن آلات به صورت پالت)پایه سوله ( است.سرهنگ کرمي ادامه داد: راننده با اطمینان 
مدعي بوده هیچ گونه بار قاچاقي حمل نمي کند و حامل پالت هاي آهن جهت انتقال به 
یک شرکتي مي باشد.رئیس پلیس آگاهي استان قم اضافه کرد: با تلاش و دقت ماموران 
از داخل جاساز کامیون مقدار 1۹15۳ عدد انواع خوراکي و لوازم دوش حمام ساختمان به 
ارزش تقریبي 600 میلیون ریال کشف شد.سرهنگ کرمي گفت: راننده به همراه پرونده 
تشکیل شده به مرجع قضایي معرفي شد که در نهایت با قرار قانوني مناسب روانه زندان شد.

رئیس پلیس آگاهي استان آذربایجان شرقي  خبرداد:

کشف بیش از 157 هزار عدد مواد محترقه 
رئیس پلیس آگاهي استان آذربایجان شرقي از کشف بیش از 157 هزار عدد مواد محترقه 
در تبریز خبر داد.  سرهنگ  صابر عباسزاده در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس 
در تشریح این خبر گفت: در پي کسب خبري مبني بر اینکه دریکي از محله هاي حاشیه 
اي تبریز مقدار زیادي مواد محترقه دپو شده که با توجه به حساسیت موضوع، شناسایي و 
کشف آن در دستور کار ماموران قرار گرفت. وي افزو : کارآگاهان اداره مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز در تحقیقات اولیه، انبار نگهداري مواد محترقه را شناسایي و در بازرسي از آن 157 
هزار و 448 عدد انواع مواد محترقه به ارزش تقریبي ۳50 میلیون ریال کشف و دو نفر را نیز 
دستگیر کردند. سرهنگ عباس زاده در پایان گفت: متهمان پس از تکمیل پرونده جهت 

سیر مراحل قانوني به مرجع قضائي معرفي شدند. 

فرمانده انتظامي استان اصفهان  خبرداد:

توقیف نیم تن تریاک و حشیش در عملیات پلیس 

فرمانده مرزبانی استان خوزستان  خبرداد:

کشف شش تن چای قاچاق در اروندرود 

رئیس پلیس راه غرب استان تهران عنوان کرد: 

توقیف سواري ماکسیما با 100 میلیون خلافي   

 فرمانده انتظامي استان اصفهان از کشف نیم تن تریاك و حشیش و دستگیري شش 
قاچاقچي مواد مخدر در عملیات ۲4 ساعته گذشته ماموران این فرماندهي خبر داد. 

عبدالرضا آقاخاني در گفت و گو با پایگاه خبري پلیس اظهار داشت: ماموران یگان تکاوري 
این فرماندهي شب گذشته حین گشت زني در حوزه ماموریتي خود به یك دستگاه خودروي 
پیکان وانت مشکوك و به آن دستور ایست مي دهند اما خودرو با مشاهده ماموران، اقدام به فرار 
مي کند که در تعقیب و گریز، سرانجام این خودرو متوقف شد و در بازرسي از آن، ۲6۹ کیلو و 
500 گرم حشیش و دو کیلو و ۲50 گرم تریاك که به صورت ماهرانه در کف خودرو جاسازي 

شده بود، کشف شد و دو نفر نیز در این عملیات دستگیر شدند. 
وي افزود: در عملیاتي دیگر، ماموران این یگان در محور فرعي شهرستان شهرضا به یك 
دستگاه خودروي پراید مشکوك شدند و اقدام به تعقیب آن کردند که راننده درشانه خاکي 

جاده اقدام به آتش زدن خودرو مي کند اما با تلاش ماموران آتش خاموش و مقدار ۲۳ کیلو 
گرم حشیش از داخل آن کشف و راننده نیز دستگیر شد. 

سردار آقاخاني در ادامه از اجراي دو عملیات دیگر طي سحرگاه امروز در شهرستان هاي 
نائین و کاشان خبر داد و گفت: ماموران فرماندهي انتظامي شهرستان کاشان در بازرسي 
از یك دستگاه خودروي پژو 405 ،  80 کیلوگرم حشیش و در شهرستان نائین نیز در 
بازرسي از یك دستگاه پژو 405 و یك دستگاه کامیون خاور، 1۳۲ کیلو و 750 گرم تریاك 

را کشف کردند. 
فرمانده انتظامي استان خاطر نشان کرد: در مجموع طي ۲4 ساعت گذشته، 507کیلو و 
500 گرم تریاك و حشیش کشف شد و تعداد 6 قاچاقچي مواد مخدر دستگیر و تحویل مراجع 

قضائي شدند.

 فرمانده مرزبانی استان خوزستان از کشف و ضبط 6 تن 
چای قاچاق در آبراه اروند خبر داد. 

سردار عبدالله نظرپور روز پنجشنبه در گفت و گو با ایرنا 
افزود:ماموران پایگاه دریابانی آبادان در دو ماموریت جداگانه 
به دو لنج باری در اروند رود مشکوک شدند که در بازرسی از 
این دوشناور مقدار شش تن چای قاچاق از قاچاقچیان کشف 

و ضبط شد. 
میلیارد  یک  را  شده  کشف  چای  محموله  ارزش  وی 
ریال اعلام کرد و اظهار داشت: در این رابطه دو قاچاقچی 

دستگیر و به مراجعی قضایی معرفی شدند. اروندرود رودخانه 
پهناوری در جنوب غربی ایران و در مرز ایران و عراق است 
که از همریزش رودهای دجله، فرات و سپس کارون پدید 
آمده است.دجله و فرات پیش از پیوستن به کارون در شهر 
قرنه در ۳75 کیلومتری جنوب بغداد به هم می پیوندند و 
در ازای اروندرود از قرنه تا ریزشگاه آن در خلیج فارس 1۹0 
کیلومتر است.ریزشگاه اروندرود در میان شهر ایرانی اروندکنار 
و شهر عراقی فاو است بصره، خرمشهر، آبادان، خسروآباد 
آبراه هستند که نقش  این  بندرهای مهم  از جمله  فاو  و 

چشمگیری در رونق بازرگانی منطقه دارند.فرمانده مرزبانی 
استان خوزستان همچنین از توقیف یک شناور حامل لوازم 
خانگی قاچاق توسط پایگاه دریابانی بندر ماهشهر خبر داد.وی 
ارزش کالاهای کشف شده را 600 میلیون ریال اعلام کرد و 
اظهار داشت:ماموران در حین گشتزنی به یک شناور باری 
حامل لوزام خانگی قاچاق که از مبدا یکی از کشورهای حاشیه 
خیلج فارس بارگیری شد مظنون و آن را توقیف کردند. سردار 
نظرپور گفت:در این رابطه 1۲ نفر دستگیری و کالاهای کشف 

شده به همراه متخلفین به مراجع قضایی معرفی شد. 

 سواري ماکسیما با بیش از 100 میلیون ریال خلافي توسط ماموران پلیس راه استان در آزاد راه 
تهران - قم توقیف شد. 

 رئیس پلیس راه فرماندهي انتظامي  غرب استان تهران در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، 
گفت: ظهر روز گذشته ماموران پلیس راه غرب استان تهران، هنگام کنترل وضعیت تردد خودروها در آزاد 

راه تهران - قم به یک دستگاه سواري ماکسیما مشکوک شدند. 
سرهنگ حسن رضا میرزایي افزود: پس از استعلام شماره پلاک خودرو مشخص شد، مبلغ خلافي این 

خودرو بیش از 10 میلیون تومان است. 
این مقام انتظامي ادامه داد: طبق قانون در صورتي که مبلغ جریمه خودرویي به 10میلیون ریال برسد، 
پلیس راهنمایي و رانندگي مراتب را به مالك خودرو اعلام مي کند و چنانچه ظرف مدت یك ماه از تاریخ 
ابلاغ، مالك خودرو نسبت به پرداخت جریمه اقدام نکند، خودرو توقیف و از تردد آن جلوگیري مي شود. 
سرهنگ میرزایي گفت:  با استعلام صورت گرفته مشخص شد، خودرو مذکور داراي 100 میلیون ریال 
خلافي بوده و این مقدار جریمه تاکنون پرداخت نشده است که به موجب قانون، خودرو توقیف و روانه 

پارکینگ شد.

آدم ربایان 100 میلیونی بازداشت شدند
۲ آدم ربا که با هدف باج خواهی 100 میلیون تومانی فردی 
را در شهرستان رودهن ربوده بودند پس از یک روز بازداشت 

شدند.
به گزارش قضایی فارس، دوشنبه گذشته یعنی ۲6 بهمن 
ماه پرونده ای در خصوص یک فقره آدم ربایی در شهرستان 
رودهن در شعبه نهم دادسرای امور جنایی گشوده شد که در 

آن ۲ مرد جوان مردی را با تهدید چاقو و شوکر ربوده بودند.
بر اساس اطلاعات دریافتی، روز دوشنبه فردی با مراجعه 
به دادسرای امور جنایی به قاضی سهرابی، بازپرس شعبه نهم 
دادسرای امور جنایی تهران مراجعه کرد و مدعی شد: شوهر 
خواهرم توسط دو مرد جوان در شهرستان رودهن ربوده شده 

است.
پلیس  اداره  مأموران  آدم ربایی،   پرونده  تشکیل  از  پس 
آگاهی تهران به دستور قاضی سهرابی شناسایی و دستگیری 
آدم ربایان را در دستور کار قرار دادند و روز گذشته مأموران 
کلانتری 118 ستارخان متهمان این پرونده را بازداشت و مرد 
ربوده شده را که در خانه ای حوالی خیابان شهید حبیب اللهی 

نگهداری می شد آزاد کردند.
مرد ربوده شده پس از آزادی به بازپرس پرونده گفت: ۲6 
بهمن ماه امسال برای انجام کار اداری به شهرستان رودهن 
رفته بودم و درون خودرویم قرار داشتم که ناگهان ۲ مرد جوان 
وارد خودرویم شدند و با تهدید چاقو و شوکر من را تهدید 

کردند و به خانه ای منتقل کردند.
وی افزود: این دو نفر مرا در آن خانه مورد ضرب و جرح 

قرار دادند و از من تقاضای 100 میلیون تومان وجه کردند.
فرد ربوده شد همچنین مدعی شد: این دو آدم ربا حدود 1 
ماه پیش نیز پسر برادرم را گروگان گرفته بودند که پس از دو 

روز وی را آزاد کردند.
پس از اظهارات شاکی پرونده، دو متهم آدم ربایی کهدارای 
سابقه کیفری و مصرف مواد مخدر بودند در مقابل بازپرس قرار 
گرفتند اما هر دو منکر آدم ربایی و اظهارات مرد شاکی شدند 
که سرانجام متهمان پرونده برای تحقیقات بیشتر در اختیار 

اداره پلیس آگاهی قرار گرفتند.

*محمد تلخابی

اجرای»پروژه خدمات و سازمان الکترونیک«بر اساس تکلیفی است 
که سیاست های کلی نظام اداری ابلاغی مقام معظم رهبری،بند »ج« 
ماده »46« قانون برنامه پنجم توسعه،ماده»۳6«و»۳7« قانون مدیریت 
خدمات کشوری، نقشه راه اصلاح نظام اداری کشور و نقشه راه توسعه 
دولت الکترونیک مشخص کرده و قرار است در تمام دستگاه های اجرایی 

عملیاتی می شود.
الکترونیکی شدن خدمات دستگاههای اجرایی،اقدام لازمی است که 
برای خروج از سیستم سنّتی و حرکت در مسیر ملحق شدن به خدمات 
دولت الکترونیک صورت می گیرد. دستگاه هایی که از ابتدای آغاز به کار 
این پروژه،برنامه های خدمات دولت الکترونیک را شروع کردند،اگر چه ابتدا 

سختی هایی را متحمل شدند ولی در این عرصه ماندنی تر شدند.
سازمان تامین اجتماعی از معدود دستگاههای اجرایی کشور است که 
با بسیج امکانات و منابع انسانی از همان آغاز،اراده خود را در لبیک عملی 
به فرمان مقام معظم رهبری نشان داد و طی جلسات مختلف،کمیته های 

کاری و تخصصی را تشکیل و فعال کرد.
همزمان با ستاد مرکزی سازمان در تهران،ادارات کل و مدیریت های 
درمان استانها نیز دست به کار شدند تا از قافله توسعه دولت الکترونیک 

جا نمانند.
عزم ملی همکاران در اقصی نقاط ایران اسلامی از شعب گرفته تا مراکز 
درمانی بر این اصل استوار شد که ارائه خدمات الکترونیک نه یک تکلیف 
اداری که یک خواست مردمی است و همین باعث گردید با روحیه مضاعف 

و جهادی در تحقق این خواست ملی بکوشند.
اداره کل تامین اجتماعی قم در این مسیر با برگزاری جلسات درون 
سازمانی،عزم و اتحاد همکاران را به چالشی مثبت و مقدس  طلبید و 

توانست با همدلی و همزبانی کارکنان،بصورت جدّی وارد عرصه شود.
و  مدیران  مشاوره  و  هدایت  با  گانه  شعب 4  در  استانی  همکاران 
کارشناسان ارشد ستادی به شیوه های مختلف وارد مذاکره با کارفرمایان 
و بیمه شدگان گردیدند و توانستند در کمتر از یکسال به موفقیت های 
چشمگیری در استقرار گام به گام دولت الکترونیک دست یابند که همه 
اینها ناشی از ایجاد روحیه تعامل و همکاری با جامعه هدف طرح خدمات 

الکترونیک می باشد.
همزمان جلسات منظم کمیته های تخصصی در ادارات کل برگزار و 
بصورت هفتگی نحوه اجرای طرح رصد شد و شعب برتر در اجرای»پروژه 
خدمات و سازمان الکترونیک«در جلسه شورای اداری استان مورد تقدیر 

قرار گرفتند.
تغییری،مقاومت هایی صورت می گیرد  هر  برابر  در  هرچند همواره 
اما همکاران تامین اجتماعی استان قم با عزمی مثال زدنی،با تعامل با 
مخاطبان طرح،کوشیدند و سختی های اجرای طرح را به امید رفاه آینده 

مخاطبان به جان خریدند.
اگرچه بسیاری از دستگاههای اجرایی،سال ها است عادت کرده اند 
امورات جاری خود را کاغذی و دستی به پیش ببرند و قطعا به سادگی 
زیر بار استفاده از خدمات الکترونیکی و رایانه ای نخواهند رفت اما برای 
خدمات رسانی بهتر به مردم و جامعه و در دسترس بودن خدمات و عدالت 
در خدمت رسانی برای همه مردم،ناچار هستیم که این خدمات را اجرایی 

کنیم.
با آغاز بکار دولت تدبیر امید در سال ۹۲ توسعه خدمات الکترونیکی در 
دستور کار قرار گرفت و سازمان تامین اجتماعی از نخستین سازمانهایی 

است که اجرای این طرح را عملیاتی کرد.
نگاه سازمان تامین اجتماعی نسبت به حوزه IT و فناوری از دو سال 
پیش تغییر کرده و به این حوزه نگاه جدی تری دارد و همین رویکرد ارائه 

خدمات الکترونیک شاهدی بر این ادعا است.
در یک نگاه به برنامه ششم توسعه خواهیم دید این برنامه تکلیف کرده 
در زمینه دولت الکترونیک،ارائه خدمات الکترونیکی و ارائه خدمات عمومی 

در همه ابعاد،نگاه برتر را داشته باشیم.
بدون شک ایجاد یک همبستگی ملی در سازمان تامین اجتماعی با 
پیشبرد همزمان ارائه خدمات الکترونیک در حوزه های بیمه ای،درمان، 
اسناد پزشکی و کارگزاری ها ضروری است تا سازمان،توسعه و خدمات 

رسانی بهتر را رقم بزند.
ارائه خدمات  که  است  دریافته  خوبی  به  اجتماعی  تامین  سازمان 
الکترونیک و به تبع آن،عدالت در خدمت رسانی به جامعه هدف از عوامل 
اصلی توسعه بوده و هر نهادی که از این فناوری کمتر استفاده کند عقب 

ماندگی بیشتری خواهد داشت.
دیگر همه می دانند سازمان تامین اجتماعی یک نهاد بزرگ اجتماعی 
بیمه ای بوده و خدمات آن بخش بزرگی از جامعه را در برمی گیرد و 
ضروری است از روش های سنتی عبور کرده و خدمات خود را به صورت 

مکانیزه به دستگاه ها و متقاضیان ارایه کند.
یادآوری این نکته لازم است در دولت یازدهم اقدامات خوبی در راستای 
توسعه خدمات الکترونیک آغاز شده که سازمان تامین اجتماعی هم 
وظیفه خود میداند در این راستا قدم های مهمی بردارد،کما اینکه به خوبی 

اقدامات موثری را آغاز کرده است.
ابلاغ الکترونیک احکام مطالباتی کارفرمایان،سامانه رویت سوابق بیمه 
شدگان،سامانه فیش حقوقی و احکام مستمری بگیران،پرداخت حق 
بیمه از طریق تلفن همراه،برگ پرداخت بیمه شدگان کلیه بیمه شدگان 
غیراجباری،ارسال لیست حق بیمه اینترنتی،پرداخت حق بیمه اینترنتی 
و تشکیل پرونده الکترونیک بیمه شدگان عناوین خدمات الکترونیکی 
هستند که سازمان تامین اجتماعی به مخاطبان خود از کارفرمایان گرفته 
تا بیمه شدگان و مستمری بگیران ارجمند ارائه نموده و باعث گردیده تا از 
میلیونها تردد درون شهری و حتی بین شهری مراجعان به شعب سراسر 

کشور کاسته شود.
تامین  سازمان  کار  تصویب،در دستور  از  گانه پس  این خدمات 8 
اجتماعی قرار گرفت واکنون با تدوین سامانه مربوطه،شاهد هستیم خدمات 
فوق الذکر سازمان در کل کشور به صورت الکترونیکی ارایه می شود که 
این مهم کمک بزرگی به حفظ محیط زیست،کاهش آلودگی ها،کاهش 

مصرف سوخت و انرژی و ترافیک کرده است.
سازمان تامین اجتماعی جزو دستگاه های اجرایی برتر کشور است که 
توانسته برنامه ارائه الکترونیکی خدمات خود را به میزان قابل قبولی پیش 

ببرد.
انتظار می رود در فازهای بعدی؛مدیریت یکپارچه سامانه ها،اصلاح 
فرایندها و اجرای معماری بر اساس الگوها و مدل های روز دنیا انجام 

خواهد شود.
برخی از مراجعان در گفت و گو با پایگاه اطلاع رسانی تامین اجتماعی قم 
از ارائه خدمات الکرونیک توسط سازمان ابراز رضایت دارند و معتقدند:توسعه 

خدمات الکترونیک تامین اجتماعی در راستای کاهش مراجعات حضوری 
و افزایش کیفیت خدمات،اقدام ارزنده این سازمان مردمی است که شایسته 

بهترین تقدیر می باشد.
آنان میگویند:دنیای امروز،تغییرات شتاب داری به سوی جهانی شدن 
برداشته و می طلبد با تغییرات جهانی،گام های ما نیز هماهنگ با مطالبات 

روز مردم باشد.
به گفته آنان:دستگاههای اجرایی،ارائه خدمات الکترونیک به مردم را 
نباید یک تکلیف اداری بدانند و صرف انجام یک دستور به آن اعتقاد داشته 
باشند بلکه باید به این فهم مشترک برسند که الکترونیکی شدن خدمات 
و دریافت آسان خدمت،یک خواست عمومی و مطالبه مردمی است و 

دستگاهها ناچارند به این سمت حرکت نمایند.
به عقیده آنان:سازمان تامین اجتماعی به عنوان نهادی که بیشترین 
مراجعه کننده مردمی را دارد به خوبی توانسته با درک این مهم،اقدامات 

موثری در الکترونیکی کردن خدمات بردارد.
نشانی  به  اجتماعی  تامین  سازمان  رسانی  اطلاع   پایگاه 
www.tamin.ir و نیز پایگاه اطلاع رسانی تامین اجتماعی استان قم به 
نشانی  www.qom.tamin.ir ارائه کننده آخرین اخبار و اطلاعات در زمینه 
قوانین و مقررات سازمانی و ارائه خدمات الکترونیک و فرآیندهای اجرایی 
آن است و مخاطبان برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند با مراجعه به 
این سایت ها،سئوالات خود را مطرح و پس از اخذ کد رهگیری، پاسخ لازم 

را در روزهای آتی مشاهده کنند.
مدیرکل دفتر راهبری سیستم های سازمان تامین اجتماعی در خصوص 
ارائه خدمات الکترونیک سازمان می گوید:با اجرای طرح ارائه خدمات 
غیرحضوری بر پایه فناوری اطلاعات و ارتباطات و از طریق اینترنت،هزینه 

های مرتبط با آن بصورت چشمگیری کاهش یافته است.
مهندس سید ابوالحسن پورحسینی ادامه می دهد:ارسال اینترنتی 
لیست حق بیمه،سامانه محاسبه و پرداخت متمرکز مستمری،سامانه 
مشاهده فیش حقوقی و احکام افزایش مستمری بگیران،سامانه استعلام 
آنلاین و ماهیانه وضعیت حیات و ممات مستمری بگیران،جزو خدمات غیر 

حضوری سازمان تامین اجتماعی محسوب می شوند.
وی می افزاید:میلیاردها تومان از محل ارائه خدمات الکترونیک برای 

سازمان تامین اجتماعی صرفه جویی حاصل شده است که این رقم صرفا 
در سرویس ارسال غیرحضوری لیست حق بیمه کارفرمایان در سال جاری 

بالغ بر ۳0 میلیارد تومان می باشد.
پورحسینی با بیان اهم اقدامات انجام شده در حوزه IT  سازمان تامین 
اجتماعی،از اجرای چندین پروژه بزرگ و ملی در سال ۹5 خبر می دهد 

که فواید و نتایج مطلوبی در کاهش هزینه ها خواهد داشت.
باید اذعان کرد ارتقای حوزه IT از مهم ترین اولویت های تأمین اجتماعی 
در دوره مدیریت جدید است و در همین راستا کمیته فن آوری اطلاعات 
به عنوان یکی از کمیته های 6 گانه ای که برای رفع مشکلات و بهبود 

فعالیت سازمان تأمین اجتماعی تشکیل شده،آغاز به کار کرده است.
در گذشته نه چندان دور،رفت و آمد کارفرمایان برای ارائه  فهرست های 
حق بیمه کارگران و کارکنان خود،به شعب سازمان موضوعی بود که یک بار 
در ماه انجام می شد؛یعنی هر کارفرما حداقل باید 1۲بار در سال به شعب 
تأمین اجتماعی مراجعه می کرد!در صورت بروز هر مشکلی هم که رفت و 

آمدها بیشتر می شود.
اگر عدد1۲)ماه( را در تعداد کارگاه های فعال کشور که براساس آخرین 
اقتصادی سازمان تامین  آمار اعلامی  از سوی دفتر آمار و محاسبات 
اجتماعی،بیش از یک میلیون و نیم کارگاه است،ضرب و حاصل را نیز در 
عدد ۲ )رفت و برگشت( ضرب کنیم، تعداد حداقلی رفت و آمد کارفرمایان 
به شعب سازمان تأمین اجتماعی مشخص می شود؛ ۳0 میلیون بار، رفت به 
شعب و برگشت به مبدأ. هزینه قابل توجه این رفت و آمدها،افزایش ترافیک 
و مصرف انواع انرژی ها ازجمله سوخت،افزایش آلودگی هوا، افزایش آلودگی 
صوتی،افزایش نارضایتی کارفرمایان و مشکلاتی که از عدم حضور ایشان 
در محل کار و خط تولید ناشی می شود،تأخیر در انجام امور بیمه شدگان، 
ناکارآمدی سیستم اداری و فرسوده شدن نیروی کار سازمان فقط  بخشی 
از مشکلاتی بود که ارائه حضوری لیست های حق بیمه کارگران با خود 
به همراه داشت. موارد پرشماری هست که کارفرمایان،بیمه شدگان و 
مستمری بگیران سازمان تأمین اجتماعی برای رتق و فتق امور خود،ناچار 
به مراجعه حضوری به شعب سازمان هستند و این در حالی است که با 
استفاده از ظرفیت های مجازی و فناوری های اطلاعات و ارتباطات،امکان 

رفع و رجوع غیر حضوری نیازها وجود دارد.

در نظر داشته باشیم استفاده از فناوری های ارتباطات و اطلاعات که با 
سرعت در حال تغییر و ارتقا هستند در حل مسائل سازمان های بزرگ و 
ازجمله سازمان تأمین اجتماعی فوائد پرتعدادی دارد که نتیجه نهایی آن، 

شفافیت، دقت و سرعت در پاسخگویی است.
آنگونه که دکتر سید تقی نوربخش مدیرعامل این سازمان تأکید 
کرده:ارتقای حوزه IT از مهم ترین اولویت های تأمین اجتماعی در دوره 
مدیریت جدید است و به همین منظور کمیته فن آوری اطلاعات به عنوان 
یکی از کمیته های 6 گانه ای که برای رفع مشکلات و بهبود فعالیت سازمان 

تأمین اجتماعی تشکیل شده،آغاز به کار کرده است.
امیرعباس تقی پور مشاور مدیرعامل و مدیرکل روابط عمومی  سازمان 
تامین اجتماعی نیز معتقد است:سازمان در دو سال گذشته و پس از روی 
کار آمدن دولت تدبیر و امید حرکت پرشتابی را به سوی تحقق دولت 
الکترونیک آغاز کرده و تمام توان خود را بکار بسته است تا بتواند با ارائه 
خدمات به صورت الکترونیک،زمینه تسهیل و روان سازی امور را بمنظور 

دریافت خدمات بهتر و راحت تر توسط مخاطبان ایجاد کند.
مدیرکل تامین اجتماعی قم نیز از حرکت به سوی تامین اجتماعی 
الکترونیک در استان قم خبر داده و با تاکید بر اینکه در گذشته،تمامی 
امور خدمت رسانی به مردم بصورت »دستی« انجام می شده تصریح می 
کند:در حال حاضر تحقق تامین اجتماعی الکترونیک از اولویت های کاری 
سازمان محسوب می شود و اقدامات بسیار خوبی نیز در همین راستا 

صورت گرفته است.
سید مجتبی موسوی می افزاید:امکان ارسال لیست حق بیمه به صورت 
اینترنتی توسط کارفرمایان در استان فراهم شده است و کارفرمایان علاوه 
بر ارسال لیست بصورت اینترنتی می توانند مبلغ حق بیمه کارگران خود 

را نیز بصورت غیر حضور ی پرداخت نمایند.
وی تاکید می کند:تحقق »تامین اجتماعی الکترونیک«از اولویت های 

تامین اجتماعی قم است .
وی اظهار می دارد:کارفرمایان قمی از اجرای طرح ارسال اینترنتی 
لیست حق بیمه کارگران استقبال خوبی داشتند بطوری که ۹8 درصد 
کارفرمایان قمی لیست های حق بیمه کارگران خود را بصورت اینترنتی 

ارسال میکنند.
موسوی معتقد است:تکریم ارباب رجوع،کاهش مراجعات به شعب و 
کارگزاری ها،جلوگیری از اتلاف وقت کارفرمایان،افزایش سرعت و اعتبار 
محاسبات بیمه ای و کاهش سفرهای درون شهری از مزایای اجرای طرح 

ارائه خدمات الکترونیک توسط تامین اجتماعی می باشد.
وی با اشاره به اجرای طرح ابلاغ الکترونیکی صورت حساب کارگاه ها 
تصریح می کند:جایگزینی مکانیزم ابلاغ الکترونیک احکام مطالباتی به 
جای ابلاغ دستی به منظور بهبود فرآیندهای پیگیری مطالبات و تحقق 

وصول به هنگام مطالبات جاری و معوق آغاز شده است.
مدیرکل تامین اجتماعی قم با بیان اینکه امکان دریافت و پرداخت غیر 
حضوری حق بیمه نیز محقق شده است،تصریح می نماید:حق بیمه ها از 

طریق اینترنت و دستگاه های ATM و POS دریافت می شود.
وی با اشاره به فراهم شدن امکان دریافت برگ پرداخت و پرداخت غیر 
حضوری حق بیمه از بیمه های اختیاری،حرف و مشاغل آزاد و بیمه های 
خاص،اظهار می کند:بیمه شدگان بیمه های اختیاری،حرف و مشاغل آزاد 
و بیمه های خاص می توانند با مراجعه به پایگاه اطلاع رسانی این اداره 
کل به نشانی www.qom.tamin.ir و استفاده از منوی مربوطه در بخش 
خدمات آنلاین نسبت به اخذ برگ پرداخت و پرداخت حق بیمه دوره مورد 
نظر خود از طریق اینترنت اقدام کنند و دیگر نیازی به مراجعه به شعب 

یا کارگزاری ندارند.
موسوی ادامه می دهد:سامانه متمرکز ارائه فیش به منظور ارائه خدمات 
غیر حضوری به مخاطبان به خصوص مستمری بگیران سازمان طراحی 
شده و به بهره برداری رسیده است و در حال حاضر مستمری بگیران 
می توانند با مراجعه به سایت رسمی این اداره کل،علاوه بر مشاهده فیش 

مستمری و حکم افزایش سالیانه،نسبت به چاپ آن اقدام کنند.
تشکیل  با  نزدیک  آینده  قم می گوید:در  اجتماعی  تامین  مدیرکل 
الکترونیکی پرونده فنی بیمه شدگان،مستمری و درآمد حق بیمه؛هم زمان 
با نام نویسی و ورود اطلاعات اولیه در تمامی شعب استان،حذف اسناد و 
مدارک کاغذی و سهولت در گردش اسناد و اطلاعات پروژه صورت گرفته 
و پرونده الکترونیک برای بیمه شدگان محقق می شود که موجب تحول 

بنیادین در فرآیند های سازمان خواهد شد.
    *رئیس و کارشناس ارشد روابط عمومی و امور فرهنگی
 تامین اجتماعی استان قم

خدمات الکترونیک دستگاه ها؛تکلیف اداری یا انتظار مردم
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تبلیغات نامزدهای دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 
در حالی کلید خورده که مردم در سراسر کشور شش روز دیگر پای 
صندوق های رای به نامزد مورد علاقه خود رای می دهند تا ۲۹0 
نفر به کرسی های بهارستان و ۹۹ نفر بر صندلی های خبرگان تکیه 

بزنند.
هیأت های اجرایی و شورای نگهبان از روز پنجم اولین ماه 
زمستان سال ۹4 کار بررسی صلاحیت 801 داوطلب پنجمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری و 11 هزار و 5۳6 داوطلب دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی را آغاز کردند تا صلاحیت یافتگان این دوره از 

انتخابات هفتم اسفند ماه مورد رای ملت قرار بگیرند.
افزایش  از  این دوره  نام در  ثبت  انتخابات،  به گواه مسئولان 
چشمگیری برخوردار بود به گونه ای که نام نویسی در مجلس 
خبرگان رهبری 6۲ درصد و نام نویسی برای انتخابات مجلس شورای 

اسلامی 65 درصد نسبت به دوره گذشته رشد داشت.
پس از این ثبت نام های پرشور و رونق در طی مدت یک هفته بود 
که هیات های اجرایی و شورای نگهبان مشغول به کار بررسی شدند 
تا بنابر قانون، افراد دارای صلاحیت را معرفی کنند. بررسی صلاحیت 
داوطلبان انتخابات مجلس خبرگان رهبری توسط شورای نگهبان از 
6 دی ماه تا 5 بهمن ماه انجام گرفت و شورای نگهبان پس از بررسی 
صلاحیت ها، نظر خود را به وزارت کشور اعلام کرد؛ اعلام مراتب رد 
صلاحیت و دریافت تقاضای رسیدگی مجدد به صلاحیت ها تا 10 
بهمن ماه ادامه یافت که در این مدت اعتراض داوطلبان جمع آوری 
شد. رسیدگی مجدد به صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری نیز از 11 بهمن ماه به مدت 10 روز انجام گرفت؛ اسامی 
داوطلبان تأیید صلاحیت شده پس از اعلام شورای نگهبان، ۲1 بهمن 
ماه توسط وزارت کشور به فرمانداری های حوزه های انتخابیه اصلی 
منتشر شد و تبلیغات داوطلبان این انتخابات نیز از ۲۲ بهمن ماه تا 
پنجم اسفند ماه کلید خورد تا ۹۹ نفر با رای مردم به مجلس خبرگان 
رهبری راه پیدا کنند؛ اما درباره مجلس شورای اسلامی استعلام 

داوطلبان نمایندگی مجلس از مراکز چهارگانه از روز پنجم دی ماه 
تا ۹ دی ماه انجام گرفت؛ روند بررسی صلاحیت داوطلبان توسط 
هیأت های اجرایی از 5 تا 14 دی ماه انجام شد و مراتب رد صلاحیت 
داوطلبان توسط هیأت های اجرایی توسط فرماندار حوزه انتخابیه 
اصلی در روز 15 دی ماه ابلاغ شد؛ داوطلبان رد صلاحیت شده به 
نتایج بررسی صلاحیت هیأت های اجرایی در تاریخ 16 تا 1۹ دی 
ماه اعتراض کردند و به شکایات و بررسی صلاحیت ها توسط هیأت 

نظارت استان نیز در تاریخ ۲0 تا ۲6 دی ماه رسیدگی شد. 
دریافت شکایت از داوطلبان رد صلاحیت شده و اظهارنظر قطعی 
و نهایی شورای نگهبان در خصوص تمامی داوطلبان و اعلام قطعی 
اسامی به مراکز حوزه های انتخابیه توسط وزارت کشور در تاریخ ۲7 
دی تا 16 بهمن ماه انجام گرفت؛ زمان دریافت شکایت از داوطلبانی 
که در مراحل قبل تأیید و توسط شورای نگهبان رد صلاحیت شده 
بودند نیز از 17 تا 1۹ بهمن ماه انجام گرفت و شورای نگهبان از ۲0 

تا ۲6 بهمن به شکایات رسیدگی کرد که در این روند و پس از آن 
اسامی قطعی نامزدها ۲7 بهمن ماه به وزارت کشور اعلام شد و انتشار 
اسامی تمامی نامزدهای تایید صلاحیت شده توسط فرمانداران ۲8 
بهمن ماه صورت پذیرفت؛ اما در نهایت از میان ثبت نام کنندگان 
مجلس و پس از تمامی بررسی ها، حدود 6 هزار و ۲00 نفر تائید 
صلاحیت شدند؛ در حدود 5 هزار و ۲00 نفر نیز رد صلاحیت شدند 
و یا صلاحیت آنها احراز نشد؛ حدود 61۲ نفر نیز از ادامه راه انصراف 

داده اند. 
بنابر آمار به دست آمده با توجه به تعداد کرسی های مجلس، 
بیش از ۲1 نفر برای هر کرسی با یکدیگر رقابت خواهند کرد؛ اما 
زمان آغاز تبلیغات رسمی کاندیداها از ۲۹ بهمن ماه تا 6 اسفند یعنی 
۲4 ساعت قبل از آغاز دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 
خواهد بود. در این میان، علاوه بر رقابت خیل نامزدهای منفرد و 
تشکل های نه چندان معروف در این انتخابات، دو ائتلاف بزرگ اصلی 
یعنی ائتلاف اصولگرایان و ائتلاف اصلاح طلبان رقبای اصلی برای 
تصاحب کرسی های مجالس خبرگان پنجم و شورای اسلامی دهم 
خواهند بود. بحث ها و مناظره های انتخاباتی هفته های اخیر به ویژه 
در چند روز گذشته بیشتر تحت تاثیر موضوعاتی همچون تندروی 
و اعتدال، موافقت یا مخالفت با برجام، سیاست تعامل یا برخورد در 
عرصه بین المللی، راهبردهای مختلف اقتصادی، فضای سیاسی باز 
یا بسته و رابطه بین مشارکت فراگیر ملی و مساله ردصلاحیت های 

بخشی از نامزدها قرار داشت. 
تبلیغات نامزدهای خبرگان رهبری نیز که از ۲۲ بهمن ماه شروع 
شده ۲4 ساعت قبل از آغاز فرایند رای گیری پایان می یابد. نامزدهای 
مجلس شورای اسلامی و خبرگان فرصت دارند تا در طول مدت 
زمان تبلیغات، برای جلب رای مردم راهکارها و برنامه های خویش را 
ارائه کنند تا بر کرسی مجلس شورای اسلامی و خبرگان تکیه زنند. 
هفتم اسفند ماه ۹4 انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی و 

پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری برگزار می شود.

هجدهم بهمن ماه وقتی لیست مورد حمایت ائتلاف اصولگرایان 
تهران بعد از ماه ها رایزنی منتشر شد و چند روز بعد از آن هم اسامی 
کاندیداهای مورد حمایت این ائتلاف در 108 شهر کشور ارائه شد، 
با واکنش های زیادی همراه بود. هر چند از همان ساعات اولیه پس 
از انتشار، سنگینی کفه این لیست به سمت یک جناح مشخص در 
جریان اصولگرایی نشان داد که انتقادات به روند تنظیم لیست مذکور، 
پربیراه نبوده است.  چه آنکه پس از انتشار این لیست مشخص شد 
سهم جبهه پایداری در آن بیش از 50 درصد بوده و اصولگرایان 

معتدل در اقلیت محض قرار دارند.
این موضوعی بود که غلامعلی حداد عادل سخنگوی شورای 
ائتلاف اصولگرایان نیز بر آن صحه گذاشته است. آنجا که گفته بود: ۹ 
نفر از اعضای لیست گرایش عمومی دارند که به هیچ تشکل خاصی 
تعلق ندارند. 7 نفر از این لیست به جبهه پایداری، 6 نفر به جبهه 
پیروان خط امام و رهبری، 6 نفر به جمعیت ایثارگران و ۲ نفر نیز 
گرایش به سایر گروه ها و تشکل ها دارند.  البته با توجه به ائتلاف جبهه 
پایداری، موتلفه اسلامی و ایثارگران، تعداد چهره های متمایل به این 

جناح در این لیست به بیش از 15 نفر می رسد.
به این ترتیب انتشار لیست ائتلاف اصولگرایان بادو چالش از سوی 
منتقدین آن مواجه شد. اول اینکه در چینش لیست ائتلاف، جریان 
های مختلف اصولگرایی به یک میزان دیده نشده است  و به همین 
دلیل از فردای انتشار آن سخن از تنظیم لیست های موازی به میان 

آمد. و دوم اینکه این لیست نمی تواند به قدر کافی رای آور باشد.
چالش لیست های موازی در جبهه اصولگرایی

با وجود امضای میثاق نامه  میان 180 نفر از نامزدهای اصولگرای 
مجلس در حوزه انتخابیه تهران برای انصراف از حضور در انتخابات 
مجلس دهم، در صورت عدم حضور در لیست ائتلاف اصولگرایان، 
تعداد زیادی از کاندیداهای شاخص جا مانده از قطار ۳0 نفره ائتلاف 
اصولگرایان انتقادهایی را بر روند انتخاب افراد ابراز کرده و به دنبال 
حضور در انتخابات تحت عناوین دیگری نظیر لیست های موازی یا 

به طور مستقلند. 
ابوالقاسم رئوفیان دبیرکل حزب ایران زمین در اینباره گفته بود: 
احتمال اینکه اصولگرایان لیست دومی ارائه کنند، وجود دارد. به گفته 
او این احتمال وجود دارد که اصولگرایان بررسي کنند و به این جمع 
بندي برسند که مي توان با ارائه لیست دیگر کمک کرد تا سلایق 
بیشتري در عرصه رقابت وارد شوند و موجب جذب حداکثري شوند. 
افزون بر این رفعت بیات نماینده پیشین مجلس هم گفت که 
قصد دارد به همراه چهره هایی همچون غفوری فرد و سبحانی لیستی 

تحت عنوان نیروهای مستقل انقلاب اسلامی بدهند.
در همین حال حسن غفوری فرد از اعضای حزب موتلفه که 
نام او در لیست ائتلاف اصولگرایان قرار نگرفت هم اعلام کرد که 
حاضر نیست از گردونه رقابت ها انصراف دهد. او همچنین گفت که 
بسیاری از معتدلین اصولگرا که از لیست ائتلاف جا ماندند، با لیست 
صدای ملت در انتخابات شرکت خواهد کرد. به عقیده غفوری فرد 
 بسیاری از چهره های شاخص از نحوه ائتلاف رضایت ندارند و علیرغم 
امضای میثاق نامه در بین 180 نفر نماینده تهران که قرار بود بر اساس 
این میثاق پس از انتخاب ۳0 نفر لیست ائتلاف انصراف بدهند، در 

انتخابات خواهند ماند. 
در واکنش به این اظهارات بود که حدادعادل سخنگوی ائتلاف 
اصولگرایان گفت: " بعید است لیست دیگری به اسم "اصول گرایان" 
منتشر شود" اما یک روز بعد از این سخنان حداد، اخباری مبنی بر 
دعوت از بازماندگان لیست ائتلاف اصولگراین به یک لیست جدید 
منتشر شد. حسین طلا یکی از نمایندگان اصولگرای مجلس که نام 
او هم در لیست ائتلاف اصولگرایان برای انتخابات مجلس دهم نیامده، 
گفت که برای حضور در لیست های دیگر از او دعوت شده است. او 
گفته بود: "افراد مختلفی از جمله سید شهاب الدین صدر از من برای 
حضور در لیست های انتخاباتی دعوت کردند اما من قصد ندارم در 
هیچ لیست سیاسی حضور پیدا کنم؛ بنده یا به صورت مستقل یا در 

لیست های صنفی در انتخابات مجلس دهم حاضر می شوم. 
همچنین بهروز نعمتی نایب رئیس فراکسیون رهروان ولایت 
مجلس هم از انتشار "فهرست ائتلافی" فراکسیون رهروان ولایت 

خبر داد. لیستی که قرار است از مجموعه نیروهای رهروان، اعتدالگرا 
و افرادی که بر مبنای عقلانیت تصمیم می گیرند، در آن حاضر باشند.

اما در حالی که حداد عادل  پیش بینی کرده بود لیست دیگری 
از میان اصولگرایان برای انتخابات مجلس بیرون نخواهد آمد، بیست و 
ششم بهمن ماه فهرست انتخاباتی »صدای ملت« به سرلیستی علی 
مطهری در تهران منتشر شد. فهرست ۲0 نفره ای که در آن نام چهره 
هایی همچون کاظم جلالی،محمد خوش چهره، غفوری فرد و حسن 

بیادی به چشم می خورد. 
درواکنش به این امر بود که کوهکن نایب رییس جبهه پیروان 
خط امام و رهبری اعتراض به نحوه تدوین لیست ائتلاف اصول گرایان 
را کاری غلط و مخالف موازین اصولگرایی دانسته و گفت: ارائه لیست 
موازی با لیست ائتلاف اصولگرایان به منزله ترجیح خود گرایی بر 
خردگرایی است. محمدرضا باهنر دبیر کل جبهه پیروان خط امام 
و رهبری هم با بیان اینکه " اتوبوس ورود به مجلس برای تهران 
۳0 صندلی بیشتر ندارد و برخی به ناحق در ایستگاه ماندند." تلاش 
کرد تا فضا را آرام تر کرده و افراد را به انصراف تشویق کند. او تاکید 
کرده بود کسانی که در لیست قرار نگرفتند به هیچ  وجه معنایش این 
نیست که صلاحیت ورود به مجلس یا توانمندی و کارآمدی را ندارند؛ 
مهم این بود که این اتوبوس ۳0 تا صندلی بیشتر نداشت. بنابراین 
خیلی از این آقایان و عزیزان در ایستگاه ماندند و شاید هم به ناحق 

درایستگاه ماندند، ولی دیگر چاره ای نبود.
کاظم انبارلویی اما گفته بود قرار نگرفتن بعضی افراد در لیست 
ائتلاف اصولگرایان را حرکتی هوشمندانه می داند. به گفته این عضو 
شورای مرکزی حزب موتلفه در طراحی لیست ائتلاف اصول گرایان 
موضوع شایسته سالاری و نه رای آوری مطرح بوده است. انبارلویی 
همچنین گفت هیچ لیست موازی از سوی جریان اصولگرایی شکل 

نخواهد گرفت. حمیدرضا ترقی عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه 
اسلامی هم دراین باره گفت: هیچ فرد یا افرادی اجازه ندارند تحت 
عنوان اصولگرایی برای انتخابات مجلس دهم لیست موازی ارائه 
دهند. به گفته او اعتراض به نحوه گردآوری این لیست به دلیل حضور 
پررنگ جبهه پایداری و ایثارگران قابل قبول نیست. چرا که همه 
کسانی که وارد ائتلاف شدند شاخص ها را قبول داشتند، و حالا باید 

به این پیمان وفادار باشند. 
چالش حضور حداکثری نامزدهای اصولگرا در انتخابات

اما در این میان اگرچه نحوه بررسی صلاحیت ها از سوی شورای 
نگهبان اصلاح طلبان را با کمبود نیروهای شناخته شده مواجه کرد، 
اما برای اصولگرایان مشکل تعدد چهره ها را ایجاد کرد. بر همین 
اساس است که حداد عادل سخنگوی ائتلاف اصولگرایان هر چند 
روز یک بار از اصولگرایانی که در لیست ائتلاف قرار نگرفته اند می 
خواهد که از ادامه کاندیداتوری انصراف دهند.  او با تشکر از کسانی 
که با درک شرایط  موجود انصراف دادند از دیگر نامزدهای اصولگرایی 
که در لیست نیستند خواست تا برای حفظ انسجام اصولگرایان به 
نفع لیست واحد تهران انصراف دهند. نگرانی حداد اما بی جا نیست. 
چه آنکه از میان 150 کاندید اصولگرا در تهران که از قرار گرفتن در 
لیست ائتلاف جا  مانده اند تعداد انگشت شماری به طور رسمی اعلام 
انصراف کرده اند. از جمله علی ریاض و داوود پرچمي به نفع لیست 
ائتلاف اصول گرایان از کاندیداتوری مجلس انصراف دادند.  همچنین 
ابراهیم کارخانه ای  و وحید یامین پور نیز از دیگر کاندیداهای جبهه 

اصولگرایی بودند که به نفع ائتلاف اصولگرایان انصراف دادند.
در کنار این ها اما چهره های دیگری هم بودند که اگرچه ابتدا 
گفته بودند در هماهنگی با لیست ائتلاف اقدام خواهند کرد در 
ادامه اما به شکل دیگری عمل کردند. از جمله مهدی هاشمی از 

نمایندگان عضو جبهه پایداری در حالی که چند روز قبل گفته بود 
از لیست ائتلاف اصول گرایان حمایت می کند، اخیرا در اظهار نظر 
متفاوتی گفت که به خاطر فهرست اصول گرایان انصراف نمی دهد.

مهدی هاشمی نماینده فعلی مجلس و از اعضای جبهه پایداری با رد 
درخواستهای مکرر شورای ائتلاف اصولگرایان برای انصراف نامزدهایی 
که در فهرست واحد آن جای نگرفته اند، گفت که او نه تعهدی برای 

این کار داده و نه قصد دارد از صحنه انتخابات خارج شود. 
همین موضوع سبب شد تا حداد عادل دوباره تکرار کند که آن 
اصولگرایانی که در فهرست قرار نگرفتند برای خدا بهتر است انصراف 
دهند،آن ها نباید بی جهت رای بشکنند که بعدا پشیمان بشوند. 
حمیدرضا ترقی عضو شورای مرکزی حزب موتلفه  نیز در مورد عدم 
انصراف نامزدهای این جریان که در لیست ائتلاف اصولگرایان قرار 
ندارند، گفت: همه افرادی که در ائتلاف بودند تعهد کتبی و اخلاقی 
دادند که در صورت قرار نگرفتن در لیست انصراف دهند.  امری که 
تنها از سوی اعضای حزب موتلفه محقق شد که به طور دسته جمعی 

از نامزدی انصراف دادند.
لیست ائتلاف اصولگرایان رای آور است؟

اما از سوی دیگر لیست ائتلاف اصولگرایان با این انتقاد هم مواجه 
است که گزینه های موجود در آن گزینه های قوی محسوب نمی 
شوند و این لیست با چالش رای آوری مواجه خواهد بود. از جمله 
مهدی هاشمی از نمایندگان جبهه پایداری در اینباره گفت: اشکالات 
جزئی به ترکیب لیست ائتلاف اصولگرایان وارد است که امیدواریم 
برای رای آوری بیشتر، مرتفع شود. به گفته او افرادی که در لیست 
ائتلاف اصولگرایان قرار گرفته اند از وزن و جایگاه سیاسی مطلوبی 

برخوردارند و قدرت رای آوری نیز دارند. 
هر چند احمد توکلی که البته نام او در میان لیست ائتلاف 
اصولگرایان قرار دارد در دفاع از این لیست گفت: من حتما به این 
لیست راي مي دهم تا در مجموع اصولگرایان بتوانند وارد مجلس 
شوند. توکلي در واکنش به انتقاداتي که لیست ائتلاف اصولگرایان 
را ضعیف دانسته و افراد ناشناخته در آن را زیاد مي دانند نیز گفت: 
اگر قرار باشد همه چهره ها در یک لیست شناخته شده باشند یعني 

قدرت جا به جا نشود! 
در همین حال فاطمه رهبر نماینده مردم تهران در مجلس نهم 
و از دیگر چهر های حاضر در لیست ائتلاف هم در دفاع از لیست 
ائتلاف اصولگرایان گفت نمی توانیم افراد را به اسم تندرو یا کندرو 
بودن از جبهه اصولگرایی جدا کنیم. او گفت من هم شنیده ام که می 
گویند لیست ضعیف است اما طبیعتا ما چون در لیست قرار گرفته 
ایم هر نظری که بدهیم، اینگونه برداشت می شود که چون خودمان 
در لیست قرار داریم در حمایت از آن حرف می زنیم. اما در حقیقت 

اینگونه نیست بلکه این لیست حاصل خرد جمعی است. 
نبویان عضو ائتلاف اصولگرایان در انتخابات مجلس دهم و از 
اعضای جبهه پایداری هم گفت که چه بسا ممکن است فهرست 
بیرون آمده به طور کامل مورد تائید شخص من هم نباشد، اما مهم 
این است که به وحدت رسیده ایم و این، مبارک است. او همچنین 
از اصولگرایان خواست، به فهرست جداگانه رای ندهند و به همین 

فهرست واحد رأی بدهند تا اصولگرایان به اهداف وحدت برسند. 
غلامرضا مصباحی مقدم یکی دیگر از چهره های حاضر در لیست 
ائتلاف اصولگرایان هم در مورد ترکیب لیست ائتلاف اصولگرایان 
گفت در این لیست هم طیف های رهپویان، ایثارگران و پایداری و 
هم موتلفه،  پیروان خط امام و رهبری و هم حامیان آقایان قالیباف و 
رضایی پوشش داده شده اند. مصباحی مقدم این را هم گفت که اینکه 
این ترکیب متمایل به تندروی است را قبول ندارم. بلکه معتقدم این 
لیست حداکثر جریان اعتدال را مبنا قرار داده است. ما کسانی که از 
منطق و ادبیات عقلایی بهره می گیرند را مصداق تندروی نمی دانیم 
و معتقدیم پایبندی به اصول و ارزش ها حرف اول را می زند. او بر این 
نکته هم تاکید کرد که در لیست ارائه شده از مجموعه اصولگرایان، 
تنها جریان انحراف به کلی کنار گذاشته شد و هیچ یک از کسانی که 
بر اساس خط مشی اصولگرایان تحت عنوان انحرافی تعریف می شدند 

اجازه حضور نیافتند.
منبع: خبرآنلاین

 توصیه چمران به اصولگرایان
 گفته می شود:  رییس شورای شهر تهران در خصوص ائتلاف اصولگرایان گفت: به طور 
کلی ائتلاف اصولگرایان در کشور خوب است و در شهرهایی که هنوز ائتلاف نکرده اند، باید 
گذشت و ایثار کنند و دنبال جاه و مکان و صندلی سبز و قرمز نباشند. چهار سال نمایندگی 
خواهد گذشت اما ایثار و گذشت همیشه ماندگار است. مهدی چمران در پاسخ به این که در 
نهایت اصولگرایان در کشور به یک ائتلاف واحد خواهند رسید؟ گفت: نمی دانم، اما این امر 

به لطف الهی و همت مردم بستگی دارد.

کمبود 2600 سالن سینما در کشور
 گفته می شود: رئیس سازمان سینمایی کشور از کمبود ۲600 سالن سینما در کشور 
خبر داد. حجت  الله ایوبی پنجشنبه شب در مراسم پایانی سیزدهمین جشنواره فیلم فجر 
مشهد با بیان اینکه تا دو سال گذشته ۳00 سالن سینما در کشور وجود داشت گفت: ظرف 
دو سال گذشته 100 سالن سینما به این تعداد اضافه شده و مجموع آنها به 400 سالن 
رسیده است اما این تعداد در شأن مردم ما نیست و دست کم باید ۳000 سالن در کشور 
داشته باشیم تا مردم بتوانند تولیدات سینمایی را روی پرده تماشا کنندوی وضعیت استان 
 ها را از نظر تعداد سینما نامطلوب دانست و افزود: هم اکنون 100 سالن سینما در کشور در 
دست ساخت است و ورود بخش خصوصی مهم ترین اتفاق در این حوزه محسوب می شود.

تغییر در لیست ائتلاف فراگیر اصلاح طلبان
 گفته می شود:  مسئول روابط عمومی شورای سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان 
از تغییر در لیست ائتلاف فراگیر اصلاح طلبان خبر داد. الهام فخاری در گفت و گو با ایرنا 
اظهار داشت: از آنجایی که هیات نظارت با جابه جایی حوزه رحیم سلیمانی راد موافقت 
نکرده است وی از لیست حذف و فرد دیگری جایگزین وی خواهد شد. وی اظهار داشت: 
تغییر در لیست انجام و فرد مورد نظر جایگزین می شود اما هنوز مشخص نیست این 
جایگزینی چه زمانی صورت گیرد. فخاری گفت: جایگزین سلیمانی راد به نوعی منتظر 

تعین تکلیف خود است.

استفاده از تصاویر امام و رهبری منعی ندارد 
 گفته می شود:  رئیس ستاد انتخابات استان تهران با بیان اینکه تنها مرجع اظهار نظر 
درخصوص تبلیغات داوطلبان انتخابات مجلس شورای اسلامی ستاد انتخابات استان است؛ 
اعلام کرد: استفاده از تصاویر امام خمینی )ره( و رهبر معظم انقلاب در تبلیغات انتخاباتی 
هیچ منعی ندارد. سیدشهاب الدین چاوشی  در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: اطلاعیه 
دیروز تنها تاکیدی بر رعایت حفظ حرمت و جایگاه امام راحل و رهبر معظم انقلاب در 

تبلیغات انتخاباتی بود اما متاسفانه به شکل مناسبی انعکاس نیافته است.

امیر تتلو از انفجار آنکارا جان سالم به در برد 
 گفته می شود:  پارسینه نوشت: این خواننده زیرزمینی که به همراه اردشیر احمدی 
موسیقی دان و سازنده کارهایش این روزها در ترکیه به سر می برد، از انفجاری مهیب 
در اطراف هتل محل اقامتش خبر داد. تتلو درباره این اتفاق در اینستاگرامش نوشت: 
»میخواستم دعای شب رو بزارم اما اینجا بمب گذاشتن و اینترنت قطع شد تا همین الان. 
همین بغل ما گذاشتن! شانس آوردیم نرفتیم رو هوا. واقعا بعضی وقت ها بهم ثابت میشه 
که خدا واقعا هوامو داره و و واقعا هیچ جا امنیت کشور خوبمون را نداره! دم مسولینی که 
امنیتمون را برقرار میکنن گرم.« چهارشنبه شب، انفجار یک خودروی بمب گذاری شده 

نزدیک ماشین های نظامی در پایتخت ترکیه ۲8 کشته و 61 زخمی برجای گذاشت.

لاوروف در آستانۀ خداحافظی با کابینۀ پوتین  
 گفته می شود:  منابع دیپلماتیک اعلام کردند، اطلاعاتی دریافت کرده اند که از 
درخواست وزیر خارجه روسیه برای کناره گیری از سمتش، سخن می گویند. به گزارش 
گروه تسنیم، برخی منابع دیپلماتیک به روزنامه لبنانی الاخبار اعلام کردند که اطلاعاتی از 
»مسکو« پایتخت روسیه دریافت کرده اند که از احتمال استعفای »سرگئی لاوروف« وزیر 
خارجه روسیه حکایت دارند. این منابع گفتند: لاوروف از »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهوری 
روسیه خواسته است با درخواست استعفای او موافقت کنداین منابع دلیل تصمیم لاوروف 
برای کناره گیری از سمتش را اعلام نکرده  و در عین حال خاطرنشان کردند که پوتین طی 

چند روز آینده درمورد این درخواست تصمیم می گیرد.

تبلیغات انتخاباتی در سنندج حادثه آفرید
 گفته می شود:  فردی در حین نصب بنر تبلیغاتی یکی از کاندیداهای حوزه نمایندگی 
سنندج، دیواندره و کامیاران در سنندج دچار برق گرفتگی شد و جان خود را از دست داد. 
به گزارش فارس، فردی در حین نصب داربست فلزی بنر تبلیغاتی یکی از کاندیداهای 
حوزه نمایندگی سنندج، دیواندره و کامیاران در محله اسلام آباد )تقتقان( سنندج دچار 
برق گرفتگی و مرگ وی شد. موحد امان اللهی رئیس ستاد انتخابات شهرستان سنندج با 
تایید این موضوع، گفت: این فرد عصر پنجشنبه در حین نصب داربست فلزی بوده که میله 

فلزی به سیم های تیر برق برخورد می کند و موجب مرگ این شخص می شود.

درخواست آزادی زنجانی!
 گفته می شود:  وکیل بابک زنجانی گفت: قاضی دادگاه اعلام کرده که درخواست آزادی 
و لغو بازداشت موقت بابک زنجانی در حال بررسی است. رسول کوهپایه زاده گفت: هنوز ختم 
جلسه رسیدگی به پرونده موکلم از سوی دادگاه و قاضی اعلام نشده است. البته در روز آخر 
دادگاه لایحه ای 85 صفحه ای به دادگاه ارائه کردم و خوش بین هستم چون دادگاه اقدام 
مناسبی برای کشف حقیقت انجام داده است و رای عادلانه ای صادر خواهد شد. وی در پاسخ 
به اینکه ۳0 بهمن ماه رسید اما خبری از تسویه حساب زنجانی نشد، گفت: بگذارید فارغ از 

بحث های رسانه ای پرونده جلو برود. شاید در هفته های آینده بمب خبری داشته باشیم.

در نشست استاندار قم و کاندیداهای مجلس مطرح شد؛

تشکیل 2 پرونده تخلف انتخاباتی در قم
تشکیل ۲ پرونده تخلفات انتخاباتی در استان قم و رسیدگی به این پرونده ها بعد از اتمام 
انتخابات از جمله مسائلی بود که در نشست استاندار و کاندیداهای مجلس در قم مطرح شد.

استاندار قم در نشست مشترک کاندیداهای دهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی با مسئولان ستاد انتخابات قم که بعد از ظهر پنج شنبه در تالار معصومیه فرمانداری 
قم برگزار شد، ضمن اشاره به حضور گسترده مردم قم در راهپیمایی ۲۲ بهمن بر حضور 
پرشور مردم در انتخابات نیز تأکید و عنوان کرد: امیدواریم هفتم اسفندماه شاهد شکوه و 
عظمتی دیگر برای ملت ایران باشیم. سید مهدی صادقی در ادامه با تأکید بر رعایت اخلاق 
و قانونمداری در تبلیغات عنوان کرد: تخریب نکردن کاندیدا ها و دقت در سخنرانی ها و 

عملکردهای تبلیغاتی باید سرلوحه اقدامات باشد.
نامزد ها از تخریب دیگران بپرهیزند 

رئیس هیئت نظارت بر انتخابات استان  نیز در این نشست  ،انتخابات قم را انتخابات بدون 
تنش توصیف کرد و گفت: همواره انتخابات در استان قم بدون تنش، چالش و قانون شکنی 
انجام شده و این امر افتخار بزرگی است. وی افزود: برای پیشگیری از ایجاد تنش و درگیری در 
انتخابات همه ما باید خود را ملزم به رعایت قانون بدانیم. رئیس هیئت نظارت بر انتخابات استان 
قم با اشاره به مسئله تبلیغات مشترک گفت: نامزدهایی که می خواهند به صورت مشترک با 
یک نامزد دیگر تبلیغات انتخاباتی خود را انجام دهند باید با هیئت نظارت بر انتخابات استان 
هماهنگ کنند. وی اضافه کرد: استفاده از عکس نامزدهای دیگر در پوسترها و بنرها مشروط 
به اجازه از آن نامزد و هماهنگی با هیئت نظارت بر انتخابات استان است. لطفی با بیان اینکه 
تخریب دیگران زیبنده اخلاق اسلامی نیست، خاطرنشان کرد: هر نامزدی باید توانمندی های 

خودش را بیان کند و از تخریب دیگران بپرهیزد.
جمع آوری آرا با 613 صندوق

فرماندار قم در ادامه این جلسه طی سخنانی با اشاره به شکل گیری چهار ستاد انتخابات 
فرعی، محل استقرار این ستاد ها را ساختمان آموزش و پرورش این مناطق عنوان کرد و 
افزود: 515 صندوق اخذ رأی در شهر قم و ۹7 صندوق نیز در شهر ها و بخش های تابعه 
آرای مردم استان قم را جمع آوری می کنند. رضا سیار با اشاره به اینکه شهر قم به 8 منطقه 
شهری تقسیم شده است، گفت: هر یک از کاندیدا ها می توانند در هر منطقه دو ستاد یکی 
برای برادران و دیگری برای خواهران تشکیل دهند که در   نهایت هر کاندیدا می تواند 16 
ستاد انتخاباتی داشته باشد. وی با تأکید بر اینکه نصب هر گونه بنر و عکس خارج از قطع 

اعلام شده قانونی خلاف است، تأکید کرد که با متخلفان برابر قانون برخورد خواهد شد.
تشکیل 2 پرونده تخلف انتخاباتی

دادستان قم نیز یکی دیگر از سخنرانان این جلسه بود که به فعالیت 10 ساله خود در 
قم اشاره و عنوان کرد: طی 10 سال فعالیت در این شهر امسال، اولین بار است که ۲ پرنده 
با موضوع انتخاباتی در قم تشکیل شده است. مصطفی برزگر گنجی موضوع یکی از پرونده ها 
را تشویش اذهان عمومی و دیگری را تبلیغات زود هنگام عنوان و گفت: بنابر قانون پرونده ها 

تشکیل شده و بعد از انتخابات به جرایم رسیدگی می شود. 
وی در توصیه هایی به کاندیدا ها با اشاره به اینکه درباره صحت مطالبی که منتشر 
می شود باید تحقیق کامل صورت گیرد، به تبلیغات در فضای مجازی اشاره و ابراز داشت: 
نباید در این فضا کسی را تخریب کرد و یا مطلبی را انتشار دارد که صحت نداشته باشد. 
دادستان قم با بیان اینکه اخباری مبنی بر فعالیت برخی از گروه ها در راستای تخریب 
چهره های خاص اقداماتی را انجام می دهند وجود دارد، بر رصد کامل فضای مجازی 

تأکید کرد.
تأکید بر بی طرفی مجریان برگزاری انتخابات

معاون سیاسی و امنیتی استاندار قم نیز در این جلسه با تأکید بر اینکه ما به عنوان 
نماینده وزارت کشور و همچنین با توجه به تأکید ریاست جمهوری   نهایت بی طرفی را 
نسبت به کاندیدا ها داریم، گفت: شرایط کنونی کشور و همچنین اتفاقاتی که در کشورهای 
همسایه در حال رخ دادن است ایران را در برهه ای حساس قرار داده که این امر می طلبد تا 

مردم در انتخابات، حضور حداکثری داشته باشند. 
احد جمالی رقابت سالم، عدم تخریب رقبا، در نظر گرفتن منافع ملی، اخلاق مداری و 
عدم جوسازی ها را از جمله مسائلی عنوان کرد که کاندیدا ها باید بدان توجه داشته باشند.

نامحــرمانه

خبــر

احزاب را در نظام های مردمسالار به نهادهای کارگزاری می توان تشبیه کرد که افزون بر 
کارکردهای رقابتی، مسوولیت هایی چون آگاهی بخشی، آموزش و پاسخگویی را در جامعه 
سیاسی و مدنی برعهده دارند؛ کارگزارانی که در عرصه ی سیاسی ایران کمتر در نقش 

واقعی خود قرار گرفته اند.
طی روزهای گذشته رایزنی های چهره ها و تشکل های سیاسی برای تهیه فهرست های 
انتخاباتی به سر رسید و چند روز پس از اصولگرایان، اصلاح طلبان نیز سه شنبه )بیست و 
هفتم بهمن ماه( فهرست ۳0 نفره خود برای پایتخت را نهایی و منتشر کردند. همچنین، 

در بسیاری از شهرستان ها تکلیف چهره ها و فهرست های انتخاباتی مشخص شده است.
به رغم افزایش شمار و فعالیت احزاب طی ماه های پیشین، بسیاری از حزب های فعال 
در هر ۲ جریان سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا فهرست مستقلی ارایه نکردند و ترجیح 
دادند زیر چتر جریان های سیاسی اصلاح طلبی یا اصولگرایی بمانند و نامزدهای خود را در 

فهرست این جریان ها بگنجانند.
ائتلاف فراگیر حزب های فعال در هر ۲ جریان، پدیده ای است که در بسیاری از مناسبت 
های انتخاباتی ایران رخ می دهد و حزب های سیاسی را از ارایه فهرست های انتخاباتی 
مستقل باز می دارد. این مساله که به نظر می رسد به روندی معمول در انتخابات ها به ویژه 
انتخابات مجلس شورای اسلامی تبدیل شده است، تحقق کارویژه های حزب را با مانع های 
جدی مواجه می کند و به باور برخی تحلیلگران روند توسعه سیاسی را به تاخیر می اندازد.

با این که نظام حزبی قوی از بایسته های حکومت های مردمسالار محسوب می شود و 
مردمسالاری از ویژگی های ماهوی نظام جمهوری اسلامی ایران است اما ساحت سیاسی 
کشور همچنان از نبود نظام حزبی کارآمد و موثر رنج می برد. نمود بارز این ناکارآمدی در 

مهمترین میدان کنشگری سیاسی مردم یعنی انتخابات خودنمایی می کند.
در خصوص پیامدهای ضعف نظام حزبی و ضرورت های تقویت آن در کشور باید 
گفت احزاب افزون بر کنشگران فضای مردمسالاری، حلقه ارتباطی میان مردم و نظام های 
سیاسی هستند. در نظام های مردمسالار، مردم اراده و خواست خود در اداره کشور به ویژه 

در مساله انتخابات را از طریق سازوکارهای حزبی عملیاتی می کنند. احزاب با آگاه سازی 
مردم، جهت دهی به افکار عمومی، آموزش توده ها، تربیت نیروی حزبی و نخبگان سیاسی 
کارآمد، ارایه برنامه مدون و مشخص برای اداره کشور، معرفی نامزدهای انتخاباتی، مدیریت 

فرایند تبلیغات سیاسی و ... بر انتخابات تاثیر می گذارند.
احزاب پس از راهیابی نمایندگانشان به مجلس های قانونگذاری، بخش دیگری از وظایف 
و کارویژه های خود را پیگیری می کنند. هدایت سیاسی نمایندگان برای اثرگذاری بر 
تحولات سیاسی کشور در راستای اهداف حزب، تنظیم روابط تشکیلاتی با پایگاه های 
اجتماعی، حفظ و تقویت سبد آرای عمومی، رصد فعالیت سیاسی تشکل های رقیب و 
تلاش برای تاثیرگذاری بیشینه بر روندهای اجرایی که به طور ویژه در نظام های پارلمانی رخ 

می دهد مهمترین دستورکار احزاب در نهادهای قانونگذاری است.
این کارویژه ها تنها در صورتی تحقق پیدا می کنند که احزاب نه فقط در برهه های 
انتخاباتی بلکه به صورت نهادینه در ساختارهای سیاسی فعالیت داشته باشند. بسیاری از 
کارویژه های احزاب مانند آموزش عمومی، تربیت نیروی انسانی، پی گیری برنامه های حزبی 
برای اداره کشور و ... در جریان فعالیت مستمر حزب و به صورت بلندمدت معنا می یابد. این 
در حالی است که فعالیت احزاب در کشور ما به مناسبت های انتخاباتی محدود می شود. به 

عبارتی نگاه ها به حزب در کشور ما نگاه رخدادمحور است نه فرایند محور.
نگاه رخدادمحور به پدیده حزب و روند تحزب در کشور ما نه تنها کارکرد احزاب دیرپا و 
باسابقه را از تعریف های متداول جدا می سازد و زیر سوال می برد، بلکه موجب رشد قارچ 
گونه حزب های موسمی به ویژه در برهه های انتخاباتی هم می شود. مناسبت های انتخاباتی 
در کشورهایی که از نظام حزبی قدرتمندی برخوردار نیستند، فرصت مناسبی برای تشکیل 

و فعالیت حزب هایی است که فقط
به منظور دستیابی رهبرانشان به قدرت و به صورت فصلی شکل می گیرند و با پایان 

انتخابات تنها به اساسنامه و مجوزی خاک گرفته محدود می شوند.
نگاه تقلیل یافته و ابزاری به حزب به عنوان نردبانی برای بالا رفتن شماری انگشت شمار از 

پلکان انتخابات ها، در کشور ما از ضعف و تکمیل نشدن بخش هایی از جامعه پذیری سیاسی 
نشات می گیرد. اینکه کنشگران سیاسی حزب را فقط وسیله ای برای تبلیغات انتخاباتی و 
جلب رای بدانند، آسیبی جدی است که ما را از بسیاری از ظرفیت های نظام حزبی و توسعه 

سیاسی محروم نگه می دارد.
بسیاری از صاحبنظران ریشه این نوع نگاه را در بسترهای اجتماعی و فرهنگی جستجو 
می کنند. در این پیوند، ضعف فرهنگ کار جمعی یکی از مهمترین دلیل های ضعف فعالیت 

های حزبی در کشور به شمار می رود. 
به گزارش ایرنا، برکنار از این مساله، بسته شدن فهرست های انتخاباتی زیر عنوان های 
کلی چون اصولگرایی و اصلاح طلبی و جای خالی حزب ها در این میان، مجلس برآمده از 
این رقابت را به مجلسی ۲ یا سه قطبی یا به عبارتی غیرمتکثر تبدیل می کند چرا که این 
مجلس مجموعه نمایندگانی را زیر سقف خود گرد خواهد آورد که وجه اشتراکشان نوعی 

تفکر است و نه برنامه ای مدون، ساختارمند و عملیاتی برای مسایل مهم کشور.
به باور برخی صاحبنظران مسایل سیاسی، نمایندگان در صورتی که با پشتوانه حزبی به 
مجلس راه یابند افزون بر برنامه مند بودن، به صورت تشکیلاتی موظف به پاسخگویی در برابر 
حزب خود و در این زمینه مسوول هستند. از سوی دیگر پشت سر رفتار و گفتار نمایندگان 
مجلس های قانونگذاری در قامت یک عضو حزب، پشتوانه فکری محکمی قرار می گیرد و 
فضای سیاسی را به سمت نوعی سامان هدایت می شود. در برابر، نمایندگانی که زیر لوای 
جریان های کلان سیاسی وارد مجلس می شوند، در بسیاری مواقع برای کنش خود به 

صورت شخصی تصمیم گیری می کنند و در برابر کسی هم پاسخگو نیستند.
نظام های مردمسالار مقوله  یافتن تحزب در  قوام  اینکه در صورت  نکته دیگر 
پاسخگویی در قبال پیامدهای تصمیم های سیاسی معنا می یابد و این احزاب هستند 
که در صورت ناکامی برنامه های اقتصادی، شکست در دستیابی به اهداف سیاست 
خارجی، بروز چالش های اجتماعی و فرهنگی و ... موظف به پاسخگویی به افکار 

عمومی و شهروندان هستند.

شش روز مانده به خلق حماسه ای دیگر

قطار انتخابات در ایستگاه تبلیغات

چالش لیست های موازی در جبهه اصولگرایی

اصول گرایان؛ یک ائتلاف با چند لیست؟! 

احزاب، بازیگران کم نقش و نشانِ سیاست در ایران

هجدهم بهمن ماه وقتی لیست مورد حمایت ائتلاف اصولگرایان تهران بعد از ماه ها 
رایزنی منتشر شد و چند روز بعد از آن هم اسامی کاندیداهای مورد حمایت این ائتلاف 
در 108 شهر کشور ارائه شد، با واکنش های زیادی همراه بود. هر چند از همان ساعات 
اولیه پس از انتشار، سنگینی کفه این لیست به سمت یک جناح مشخص در جریان 
اصولگرایی نشان داد که انتقادات به روند تنظیم لیست مذکور، پربیراه نبوده است.  
چه آنکه پس از انتشار این لیست مشخص شد سهم جبهه پایداری در آن بیش از 50 

درصد بوده و اصولگرایان معتدل در اقلیت محض قرار دارند
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خودپسندى، آدمى را 
از دانش جویى باز مى دارد و به 
ناسپاسى وانكار حق مى خواند.

 گزارش آماری  عملکرد آقای دکتر لاریجانی 
در دوره نمایندگی مجلس شورای اسلامی 

شنبه - اول اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3944 روزنامه

شهر مقدس قم ، مرکز علم و فقاهت و شهر کریمه اهل بیت )سلام الله علیها ( است . 
قم یکی از ۳1 استان ایران است ، که البته به عنوان دومین حرم اهل بیت عصمت و طهارت 
همواره مورد عنایت ویژه رهبر معظم انقلاب و مسئولان عالی جمهوری اسلامی ایران بوده است. 
دکتر علی لاریجانی درطول دوران نمایندگی مردم عزیز قم ، آبادانی مرکزیت تشیع حوزه علمیه 
قم وخدمت به مردم قهرمان قم راسعادتی جاودان برای خود تلقی کرده و همواره تاکید کرده 
است که مشکلات و معضلات شهر قم باید باجدیت و سرعت پیگیری شود . دکتر علی لاریجانی 
در طول دو دوره نمایندگی مجلس ، با وجود مسئولیت های سنگین قوه مقننه و پیگیری مسائل 
ملی و بین المللی و همچنین عضویت در شورای عالی امنیت ملی ، شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ، شورای عالی فضای مجازی و شورای عالی هسته ای ، به عنوان 
نماینده مردم شریف قم  و با استفاده از ظرفیت ریاست مجلس، تمامی تلاش و مساعی خویش 
را برای رفع محرومیت از چهره استان و توسعه این استان پر اهمیت به کار بسته است. درتاریخ 
بیش از یکصد سال گذشته تشکیل پارلمان قانونگزاری در ایران همیشه روسای مجالس وقت از 
نمایندگان شهر تهران بوده اند ، برای اولین بار نماینده ای غیرازمرکز وآن هم از شهر قم توانست با 
حمایت اکثر نمایندگان مجلس برای 8 سال ریاست مجلس را به عهده داشته باشد ، این موفقیت 
برای مردم قم موجب افتخاراست که توانستند با انتخاب مناسب خود این جایگاه پر اهمیت را 
نیز بدست آورند واز این فرصت برای رفع محرومیتها و مشکلات  استان قم بهره ببرند .  رئیس 
مجلس بیش از دویست و سی سفر به قم داشته است و صدها دیدار با مراجع عظام تقلید ، 
مدرسین ، فضلا ، طلاب ، مسئولان استان قم ، کشاورزان ، کارگران ، روستائیان و اقشار و اصناف 
مختلف داشته است. گزارش حاضر ، بخشی از اهم اقدامات و پیگیری هایی است که نماینده مردم 
شریف قم در مجلس شورای اسلامی با حمایت مراجع بزرگوار، علمای اعلام ، مسئولان خدوم 

شهر و مردم قهرمان قم برای حل مشکلات این استان انجام داده است 
1-پروژه خط لوله انتقال آب از سد کوچری به شهر قم:

این پروژه که از زمان طرح آن حدود 50 سال می گذرد ، همیشه آرزوی مردم شهید پرور 
استان قم بود که با آغاز این پروژه در انتهای سال 1۳80 و در یك دهه گذشته ، مشکلات فراوانی 
بابت تامین اعتبار و اجرای پروژه بوجود آمد که آقای دکتر لاریجانی با ماهها تلاش و برگزاری 
جلسات متعدد با وزیر نیرو ، مسئولین استانی ، قرارگاه خاتم الانبیاء و رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی کشور ، مشکلات این پروژه مهم را حل نمود.  پس از درخواست از مقام معظم رهبری 
و موافقت معظم له با اختصاص ۲۳0 میلیون یورو از حساب ذخیره ارزی ، عملیات اجرایی پروژه 

در سال 1۳88 آغاز شد و در اواخر سال 1۳8۹ به پایان رسید .
بهره برداری از پروژه انتقال آب از سد کوچری به قم ، در سال 1۳۹0 شروع شد و تا به امروز 
حدود 500 میلیون متر مکعب آب ،  ازسرشاخه های دز به شهرقم وشهرهای مسیر و حدود 

100 روستا انجام شده  و آب رسانی به روستاهای جهت فرگیری کامل روستاها ادامه دارد .
2- انتقال آبهای سطحی و پساب جنوب تهران به دشت مسیله قم:

انتقال آبهای سطحی و پساب جنوب تهران به دشت مسیله قم که یکی از پروژه های مصوب 
سفر مقام معظم رهبری به استان قم می باشد ، به طور جدی مورد توجه آقای دکتر لاریجانی 
بوده و تاکنون نزدیک به ده جلسه ، در دفتر ایشان در مجلس شورای اسلامی ، با حضور وزرای 
نیرو و جهاد کشاورزی دولت های فعلی و سابق ، برگزار شده است و با پیگیریهای انجام شده ، 

تاکنون حدود 10 کیلومتر از لوله های مورد نیاز پروژه ، خریداری شده است.
3- امور بهداشت و درمان  استان قم

 شهر مقدس قم با وجود جمعیتی بالغ بر یک میلیون و چهارصد هزار نفر و سالانه میلیون ها 
زائر بارگاه نورانی حضرت فاطمه معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران در بخش بهداشت و 
درمان با کمبودهای بسیاری مواجه است و از سرانه تخت بیمارستانی مناسب برخوردار نیست .  با 
پیگیری مداوم آقای دکتر لاریجانی و در قالب استفاده از ظرفیت خیرین و بانکها ، بحمدالله چند 

پروژه عظیم بهداشتی و درمانی در دستور کار قرار گرفت: 
احداث بیمارستان هزار تختخوابی ، دانشگاه علوم پزشکی ، هتل ، پارک علم و فناوری و مرکز 

تحقیقات پزشکی با سرمایه گذاری بانك پاسارگاد ، در منطقه پردیسان ابتدای جاده کهک،بهسازی 
بیمارستان شهید بهشتی و احداث مجتمع های جانبی،احداث بیمارستان تامین اجتماعی ) امام 
رضا علیه السلام(،پیگیری ارتقاء بیمارستان 64 تختخوابی نیروگاه به 1۲8 تختخواب که انشا الله 
تا پایان سال 1۳۹5به بهره برداری کامل خواهد رسید ،واگذاری درمانگاه حضرت معصومه)س( 
شهر جعفریه به دانشگاه علوم پزشکی استان.  انشاء ا... با مجموع اقدامات در حال انجام ، ظرف 
پنج ساله آینده ، شاهد افزایش تعداد تخت های بیمارستانی قم به دو برابر میزان فعلی می باشیم 

که تحولی عظیم در حوزه بهداشت و درمان استان خواهد بود.
4- هماهنگی جهت صدور مجوز آغاز عملیات اجرایی و تخصیص پروژه مترو شهر 

مقدس قم
با عنایت به مطالعات ترافیکی انجام شده در سال های 1۳84 و 1۳85 ، اجرای دو خط مترو 
در کلانشهر قم به جهت رفع مشکل ترافیکی به ویژه در هسته مرکزی شهر و در مجاورت حرم 
کریمه اهل بیت)س( ضروری بود. در این راستا با پیگیری و هماهنگی به عمل آمده از سوی 
آقای دکتر لاریجانی مجوز آغاز عملیات اجرایی خط A متروی قم صادر گردید و رسما از سال 
1۳8۹ ردیف بودجه مربوط به قطارشهری قم در قانون بودجه سالیانه کشور گنجانده شد ، از 
زمان آغاز به کار پروژه مذکور، رفع موانع پیش روی پیشرفت این پروژه ، همواره از دغدغه های 

ایشان بوده است.
- برگزاری جلسات متعدد با قرارگاه خاتم الانبیاء )پیمانکار پروژه مترو( در جهت ترغیب 
پیمانکار به استفاده حداکثری از ظرفیت های خود برای سرعت بخشی به فرایند احداث پروژه 
،اخذ مصوبه افزایش سهمیه انتشار اوراق مشارکت به میزان دو برابر ارقام پیش بینی شده در سقف 
۳/۳00 میلیارد ریال، هماهنگی جهت اختصاص سهمیه فاینانس)تسهیلات خارجی( جهت 
اجرای خط B متروی قم که منتج به امضای تفاهم نامه با طرف خارجی شده و در فرآیند اداری 

اخذ مجوز می باشد.
5- حل مشکل گازرسانی به روستاهای قم و محلات پردیسان

با اهتمام آقای دکتر لاریجانی و جلسات متعدد استانی و ملی با مسئولان وزارت نفت ، ظرف 
چهار سال گذشته ، بیش از 50 روستا و ۹5 درصد منطقه پردیسان گازرسانی شده است 

6- درخواست تامین منابع ارزی از صندوق توسعه ملی
با توجه به شرایط خاص اقتصادی کشور و نیاز واحدهای تولیدی استان به منابع ارزی ، 
پیگیرهای لازم توسط آقای دکتر لاریجانی در جلسات متعدد و با حضور مسئولان ذیربط و مدیر 
عامل بانك صنعت و معدن انجام و پروژه های پیشنهادی استان ، برای تامین منابع ارزی مشخص 

شد و در اولویت برای کارسازی از طریق صندوق توسعه ملی قرار گرفت
7- حل مشکل فارغ التحصیلان کشاورزی استان

با پیگیریهای فراوان توسط آقای دکتر لاریجانی صورت گرفت و با تشکیل جلساتی در تهران 
و با حضور مسئولین ذیربط از جمله وزیر جهاد و کشاورزی و معاونین سازمان مدیریت و برنامه 

ریزی کشور ، مشکل این فارغ التحصیلان مرتفع و در سال 1۳۹4 مشغول به کار شدند.
8- قطار سریع السیر تهران - قم – اصفهان 

این پروژه که بیش از دو دهه در کشور مطرح است و فراز و نشیبهای فراوانی را پشت سر 
گذاشته است با پیگیری های فراوان آقای دکتر لاریجانی ، خوشبختانه با فاینانس)تسهیلات 
خارجی( حدود سه میلیارد دلاری این پروژه توسط شرکتهای چینی) که در سفر ریاست محترم 
مجلس شورای اسلامی به چین تفاهم آن انجام شده بود ( آغاز عملیات اجرایی آن همزمان با 

سفر ریاست محترم جمهوری به قم شروع شد 
9 -  در خواست ایجاد ردیف اعتباری برای پارك علم و فناوری استان قم 

پارك علم و فناوری قم در حال حاضر از دهها شرکت دانش بنیان شکل گرفته و از لحاظ 
رتبه کشوری جزء 10 پارك فعال و معتبر کشور می باشد. آقای دکتر لاریجانی در جلسات متعدد 
با مدیران پارك مذکور برای حل مشکلات آنها از جمله ایجاد ردیف اعتباری برای پارك علم و 
فناوری استان قم و تامین زمین برای محل پارك مذکور ، دستورات مقتضی را به مسئولان ملی 

و استانی صادر نمودند .
10- ارتقا و توسعه فضای سبز شهر قم و اجرای طرحهای مرتع داری و بیابان زدایی

با توجه به کاهش حدود 11000 هکتار از باغات استان ظرف نیم قرن گذشته و خشکسالی 
های پیاپی دو دهه اخیر و افزایش میانگین 5 درجه ای حرارت شهر قم با تشکیل جلسات متعدد 
با  حضور آقای دکتر لاریجانی، شهرداران استان قم ، مسئولان وزارت جهادکشاورزی و منابع 
طبیعی استان ، طرحهای اضطراری، میان مدت و بلند مدت ، برای این امر طراحی و در حال 
اجرا است. طرح تغییر الگوی کشت از زراعت به باغ که حدود 6000 هکتار آن عملیاتی شده 
است، طرح کمربندی فضای سبز قم، توسعه پارکهای محلی، توسعه پارکهای جنگلی مانند ثامن 
الائمه و در جاده گرمسار و اسلام آباد در جاده اراك و تهیه طرح جامع به وسعت ۳0000 هکتار 
مرتع داری در کانونهای ایجاد ریزگرد در شرق و غرب استان قم از اهم تصمیمات اتخاذ شده در 

این ارتباط می باشد  
11-تامین اعتبارات هزینه ای و عمرانی استان قم

با توجه به مشکلات حاد اقتصادی بخصوص از سال 1۳۹0 به بعد ، تامین اعتبارات استانی و 
ملی پروژه های استانها و تامین هزینه های جاری استانها با مشکلات خاصی مواجه شده است 
که همواره مورد درخواست استانداران محترم برای پیگیری خاص نمایندگان بوده است. آقای 
دکتر لاریجانی در این ارتباط پیگیریهای متعددی از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور و 
خزانه داری کل انجام داده اند که این امر باعث شد که ضمن تامین اعتبار مورد نیاز هزینه ای 
استان و تامین کسری آنها در اعتبارات استانی و ملی ، تخصیص خوبی به نسبت سایر استانهای 

کشور برخوردار شدیم.
به  12-  عملیات احداث ساختمان دانشگاه حضرت معصومه )س( و کمک 

دانشگاههای  استان قم
دانشگاه حضرت معصومه )س( ، بعد از دانشگاه الزهرا )س( در تهران ، تنها دانشگاه تك 
جنسیتی کشور می باشد. این دانشگاه در ابتدای امر با هماهنگی استانداری قم بصورت موقت در 
محل مجتمع مدیریت دولتی سابق مستقر شد و پس از پیگیریهای فراوان از طریق وزارت علوم و 
با تخصیص زمینی صد هکتاری در منطقه دانشگاهی پردیسان قم و حل مشکل اعتباری دانشگاه 
از طریق بودجه های ملی، استانی و دفتر مقام معظم رهبری و ماده 180 ، بحمدالله از نیمسال 
اول سال تحصیلی جدید ، این دانشگاه به محل جدید )که یکی از بهترین دانشگاههای قم از لحاظ 

فضا و مکان می باشد( منتقل شده است.
13- پیگیری تامین مالی و اجرای پروژه بلوار پیامبر اعظم)ص( )حرم- جمکران(

پروژه بلوار پیامبراعظم)ص( ، حد فاصل حرم مطهرحضرت فاطمه معصومه)س( و مسجد 
مقدس جمکران ، از سال 1۳76 با هدف ایجاد زیر ساخت های مناسب جهت خدمت رسانی 
به زائرین ، طراحی و به اجرا در آمد، لیکن به جهت نبود نقدینگی تا سال 1۳88 عملا پیشرفتی 
نداشت. در سال 1۳88 با پیگیری های به عمل آمده از سوی آقای دکتر علی لاریجانی نماینده 
مردم شریف استان قم در مجلس شورای اسلامی و با هماهنگی انجام شده از سوی ایشان جهت 
پذیرش عاملیت انتشار اوراق مشارکت از سوی بانک ملی، مبلغ 4/000 میلیارد ریال اوراق منتشر 
گردید و از این محل اراضی واقع در مسیر بلوار آزاد گردیده و بلواری به طول 7 کیلومتر از سال 

1۳۹۲ در اختیار زائرین و مجاورین حرم کریمه اهل بیت)س( قرار گرفت.
14-پیگیری برای تأمین اعتبار جاده قم – گرمسار 

پیگیری برای تأمین اعتبار کافی جاده قم – گرمسار توسط آقای دکتر لاریجانی موجب 
تسریع در روند اجرای این پروژه شد و با ساماندهی کار توسط قرارگاه سازندگی سرعت جدی 

یافت و خوشبختانه به بهره برداری رسید  
15-تلاش در جهت حل معضل بازپرداخت بدهی های حوزه مدیریت شهری

نظر به کاهش شدید درآمدی و کمبود جدی اعتبارات عمرانی، طی سنوات گذشته رقم قابل 
توجه ای از طریق شبکه بانکی برای اجرای پروژه های شهری تامین مالی گردیده است، که نبود 
برنامه منسجم برای باز پرداخت آن، مسئولین حال حاضر شهری را با بحران روبرو نموده است. 
در راستای حل این مشکل، آقای دکتر لاریجانی، ضمن هماهنگی با مدیران ارشد بانکی ، اقدام 
به برگزاری جلسات متعددی در جهت حل این مشکل و تعیین تکلیف بدهی شهرداری قم به 
بانک های عامل و تدوین برنامه و چارچوب تهاتر بدهی شهرداری نموده اند. )که بر اساس گزارش 

اعلامی تا پایان سال جاری نیمی از بدهی ها تسویه می گردد(
16- صنعت فرش  و موضوع بیمه قالیبافان :

استان قم از مراکز عمده تولید فرش در کشور است که دارای ظرفیت بالا در این صنعت 
میباشد. هرچند این صنعت سهم بالایی از اشتغال را به خود اختصاص داده است ، اما افراد شاغل 

در این حرفه ، عمدتا از اقشار محروم جامعه هستند که نیاز به حمایت جدی دارند. 
هزینه های درمانی و آینده نامشخص ، دغدغه اصلی این قشر جامعه است که با  پوشش 
بیمه ای بافندگان زحمت کش فرش ، این نگرانی، حل و باعث دلگرمی آنها گردید. در سال های 
گذشته ، این بیمه دچار اختلال گردید  که با  پیگیری جدی  ریاست محترم مجلس ، این مشکل 

مرتفع گردید . همچنین توافق نامه ای چهار جانبه با پیگیری دفتر رئیس مجلس،  بین  وزارت 
تعاون ، کار و رفاه اجتماعی ؛  اتحادیه فرش کشوری ، سازمان فنی و حرفه ای و موسسه مهر امام 
رضا)ع( ، در راستای حمایت از تعاونی ها و اتحادیه های تعاونی تولید فرش درکشور انجام گرفت 

که تعاونی های فرش قم نیز از این حمایت ها بهره مند شدند.
17-  بیمه تامین اجتماعی کارگران ساختمانی: 

کارگران ساختمانی جمعیتی حدود یک میلیون و چهارصد هزار  نفر در کشور هستند که 
متاسفانه تا یک دهه قبل ، این قشر زحمتکش و بزرگ از هیچگونه  امکاناتی در خصوص 
ساماندهی ، بیمه  و سایر مسائل  برخوردار  نبود . نداشتن بیمه تامین اجتماعی معضل مهم این 
قشر بود ،  بطوری که تا قبل از تصویب قانون بیمه های  اجتماعی کارگران ساختمانی ، حدود 

85 تا ۹0 درصد این قشر فاقد بیمه تامین اجتماعی بودند .
 -  تصویب قانون بیمه های تامین اجنماعی کارگران ساختمانی که با پیگیری و حمایت 
آقای دکتر لاریجانی  انجام گرفت و حدود یک میلیون نفر از کارگران ساختمانی با پرداخت 
7 درصد حق بیمه ، تحت پوشش تامین اجتماعی قرار گرفتند ، از آن جهت اهمیت دارد که 
علاوه بر بیمه این افراد ، مابقی حق بیمه از محل پروانه ساختمانی توسط کارفرمایان ساختمان  

تامین می گردد .
18-  اهم پیگیری  انجام شده  در حوزه ورزش و جوانان استان قم : 

1.تخصیص اعتبار از محل ماده 180 در رابطه یا تکمیل پروژه های استانی به مبلغ 
۳/000/000/000 ریال

۲.دستور پیگیری در خصوص حل مشکل ورزشگاه حیدریان و اعتبار جهت پرداخت بدهی 
های اداره کل به مبلغ 100/000/000/000 ریال

۳.دستور پیگیری در خصوص تصویب لایحه قانونی ماده 5۳ قانون الحاق موضوع یک درصد 
از اعتبارات دستگاههای دولتی در رابطه با توسعه ورزش همگانی و قهرمانی و امور جوانان

4.پیگیری در خصوص اعتبارات مجموعه ورزشی حیدریان در رابطه با تکمیل چمن 
مصنوعی و پیست دو و میدانی و بازدید از مجموعه در سال 1۳۹۲

5.حمایت و کمک مالی به هیئت های ورزشی و پیگیری در خصوص تحقق اعتبار از طریق 
وزارتخانه به مبلغ 1/000/000/000 ریال جهت تجلیل از قهرمانان ورزشی در سال 1۳۹۲

19- موسسات فرهنگی  ، دینی و مراکز پژوهشی : 
-در این دو دوره مجلس از سوی آقای دکتر لاریجانی حمایتها و کمکهای بیدریغی نسبت 
به تخصیص یا افزایش بودجه به بیش از 40 مرکز و موسسات فرهنگی ، دینی و پژوهشی فعال 

استان قم انجام شد  .
20-  کمک به مساجد ، حسینیه ها ، تکایا و هیاتها مذهبی 

هرساله با توجه به ایام  مذهبی ، آقای دکتر لاریجانی ضمن حضور در تعداد زیادی از هیاتها  
و مساجد  و همراهی با اقشار جامعه در  برگزاری مراسم  مساعدتهای درحد مقدورنیز انجام 

داده است.

چشم انداز آینده:
 بی تردید ملت بزرگوار و مردم شریف استان قم در دوران تحریم شرایط سختی را تحمل 
کردند و البته با صبر و شکیبایی ملت ، دستاوردهای بزرگی تصیب کشور گردید . اینک کشور 
وارد مرحله جدیدی گردیده است که در بستر چنین شرایطی استان قم می تواند چشم انداز در 

خور جایگاه معنوی خویش بیابد.
1- قم به عنوان مرکزیت حوزه علمیه تشیع و بارگاه حضرت معصومه )س( ، باید مرکز توسعه 

فرهنگ دینی کشور گردد. لذا امکانات لازم برای این امر باید گسترش یابد.
۲- بدلیل جمعیت حدود یک میلیون و چهارصد هزار نفر استان قم و کمبود منابع آبی جهت 
رفع مشکل بیکاری ، باید محور سرمایه گذاری صنعتی و معدنی قم افزایش یابد که با توجه 
به نزدیکی قم به استان تهران ، امکانات مواصلاتی مطلوب از مزیت خوبی برخوردار است. لذا 
گسترش شهرکهای صنعتی به ویژه صنعت پیشرو وصنایع فرهنگی باید در اولویت قرار گیردتا 

مشکل مهم بیکاری رفع و جوانان تحصیلکرده بتوانند شغل و زندگی آبرومندانه داشته باشند  
۳- کشاورزی قم اعم از زراعت ، باغداری ، دامداری با استفاده از حمایت های جدید شکل 
مدرن پیدا کند و زنجیره آن کامل گردد، بطوریکه با تاسیس صنایع تکمیلی ارزش افزوده 

محصولات افزایش یابد.
4- باتوجه به مرقد مبارک حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران به عنوان قطب 

مهم گردشگری ، زیارتی زیرساخت های لازم را بدست آورد.
5- شهرسازی قم با توجه به مهاجر پذیر بودن این استان متناسب با شرایط آینده ساماندهی 

شود و پروژه مترو و مونوریل تکمیل گردد.
6- خدمات زیربنایی نظیر برق ، گاز و آب برای همه روستاها در حدی که امکان سرمایه 

گذاری های کشاورزی و صنعتی را بیابد ساماندهی شود.

توفیق خدمت
نگاهی بر عملکرد 8 ساله دکتر علی لاریجانی  نماینده مردم قم


